
شهرداری قم
در نظر دارد نسبت به واگذاری املاک و مستغلات با مشخصات و شرایط کلی زیر، از طریق مزایده عمومی 

به متقاضیان واجد شرایط اقدام نماید.

نشانی به  قم  شهرداری  گران  مناقصه  سامانه  به  مراجعه  طریق  از  می توانند  محترم   1-متقاضیان 
 peyman.qom.ir نسبت به خرید اسناد مزایده به مبلغ 500/000 )پانصد هزار( ریال اقدام نمایند.)هزینه 

خرید اسناد غیر قابل استرداد است( . 
2-تضمین شرکت در فرآیند ارجاع کار هر یک از معاملات: به صورت 1- ضمانت نامه بانکی 2- مطالبات بلوکه 
شده تائید شده 3- وجه نقد مورد قبول است. جهت واریز وجه نقد به حساب شهرداری قم )سپرده حسن انجام 

کار( نزد بانک شهر به  شماره حساب بانکی ایران اقدام فرمایید.
.)IR 07 – 0610 – 0000 – 0010 – 0300 – 4300 – 54( :شهرداری قم )3-شماره حساب بانکی ایران)شبا

4-مهلت خرید و تحویل اسناد:
-مهلت خرید اسناد: از روز  سه شنبه  مورخ   10/21/  1400 لغایت روز سه شنبه  مورخ  1400/10/28

-مهلت ارائه پیشنهاد: از روز  سه شنبه  مورخ 1400/10/21  لغایت  روز  شنبه  مورخ 1400/11/02
5-شرایط و ویژگیهای هر یک از املاک و مستغلات در شرایط عمومی درج گردیده است و متقاضیان محترم 
مکلف اند پس از خرید و مطالعه، کلیه اسناد و مدارک را امضاء کرده و به همراه پیشنهاد قیمت ارائه نمایند . 

امضاء اسناد و مدارک به منزله قبول تمامی شرایط است.
6-متقاضیان محترم برای سوالات تخصصي با اداره کل املاك به شماره 36104482 – 025 و سوالات 
عمومی با مدیریت امور قراردادها و پیمان ها )اداره پیمان ها و کمیسیونها( با شماره تلفن 36104335- 025 

تماس حاصل فرمایند.
7-محل تسلیم پیشنهادها: قم ، بلوار امام موسي صدر ، جنب بوستان شهید بنیادي ، شهرداري مرکزي ، 

طبقه ششم ، اداره کل حراست.
*لازم به ذکر است ساعت تحویل پاکت توسط حراست روزهای شنبه لغایت چهارشنبه از ساعت 7:30 الی 

14:00و روزهای پنج شنبه ساعت 13:00 است.

آگهی مزایده عمومی) نوبت اول(

 WWW.QOM.IR  -شناسه:1256055اداره کل ارتباطات و بین الملل شهرداری قم

روزنامه

آیت الله اعرافی در خطبه های نمازجمعه قم:

باید کاستی های قم به لحاظ 
زیرساختی جبران شود

رئیس دفتر مقام معظم رهبری در قم:

نقش هیأت های مذهبی در اصلاح سبک زندگی پررنگ شود

خطیب نماز جمعه قم بیان اینکه زیرساخت های قم به عنوان 
زیادی  کاستی های  با  علمی  و  زیارتی  بین المللی،  شهر  یک 
همراه است که باید جبران شود، گفت: اشتغال، صنایع دستی، 

مسائل  و  برخوردار  و  محروم  مناطق  فاصله  کاهش  فقرزدایی، 
فرهنگی شهر قم از دیگر مسائلی است که باید مورد توجه قرار 
بگیرد. آیت الله علیرضا اعرافی، در خطبه نماز جمعه 17 دی ماه 

4

2

سرپرست دانشگاه علوم پزشکی قم تاکید کرد:

اقناع سازی دلواپسان واکسن برای 
ارتقاء شاخص واکسیناسیون

ثبت وضعیت زرد کرونایی در برخی محله های پردیسان

8و4
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رئیس مرکز بهداشت استان قم خبرداد؛

شناسایی ۴ بیمار جدید مبتلا به کرونا امیکرون

8ژانویه2022  شماره 5428  سال بیست وچهارم  2000 تومان شنبه 18دی1400 5جمادي الثانی1443

تاکید بر ساماندهی اطراف حرم حضرت معصومه)س(
باید از راه قیام 1۹ دی صیانت و حفاظت کنیم

به  اشاره  با  قم  پزشکی  علوم  دانشگاه  سرپرست 
شاخص های استان قم در حوزه بهداشت و درمان، گفت: 

استان  این  در  خوبی  درمانی  و  بهداشتی  زیرساخت های 
ایجاد شده، ولی عقب افتادگی های مزمنی به خصوص در 

 – محاسبه  و  طراحی  خدمات  دارد  نظر  در  شرکت  این 
تهیه و تدارک مصالح – پایدارسازی و تحکیم دیواره گود و 
اجرای عملیات خاکبرداری و گودبرداری به حجم تقریبی 
160000 مترمکعب و عمق حدود 21 متر مربوط به یکی 
از پروژه های مورد پیمان خود را در شهر قم را به صورت 
قرارداد E.P.C به پیمانکاران واجد شرایط واگذار نماید ، 
متقاضیان در صورت تمایل جهت دریافت اسناد مناقصه به 

سایت  betonmashinrazavi.ir مراجعه نمایند.

آگهی مناقصه

شرکت ساختمانی بتن و ماشین قدس رضوی

  

معاون مالی و اقتصادی شهرداری قم از اجرای طرح بازنگری در وضعیت املاک 
مالی  پشتوانه  به  نیاز  معوض  و  عمرانی  پروژه های  گفت:  و  داد  خبر  شهرداری 
زیادی داریم که املاک می تواند پشتوانه خوبی برای شهرداری باشد. سیدمرتضی 
حسام نژاد به موضوع شناسایی املاک و اهمیت آن در شهرداری قم اشاره کرد و 
اظهار داشت: امروز شناسایی املاک به یکی از اولویت های شهرداری تبدیل شده 
املاک  کامل  لیست  دریافت  از  وی  است.  پیگیری  حال  در  جدی  به صورت  و 
شهرداری از اداره کل ثبت اسناد و املاک شهر قم خبر داد و افزود: شناسایی 

مدیر مرکز کنترل هوشمند ترافیک شهرداری قم از تجهیز معابر اصلی شهر به 
سامانه ثبت تخلف تا سال 1401 خبر داد و گفت: تا سال آینده بلوار غدیر، بلوار 
امام علی)ع( و بلوار امام صادق)ع( در پردیسان، و تمام معابری که عرض زیادی 
داشته و سرعت در آن بالا است به سامانه ثبت تخلف مجهز خواهد شد. وحید 
برزو با تأکید بر ثبت تخلفات ترافیکی از طریق دوربینِ اظهار داشت: کامل ترین 
سامانه ثبت تخلف در بلوار بروجردی نصب شده و به زودی معابر اصلی شهر به 
دوربین و سامانه مجهز می شوند. وی نحوه عملکرد دوربین های بلوار آیت الله 

معاون مالی و اقتصادی شهرداری قم خبرداد:
اجرای طرح بازنگری در وضعیت املاک شهرداری

مدیر مرکز کنترل هوشمند ترافیک شهرداری قم خبرداد:
تکمیل سامانه ثبت تخلف در معابر اصلی تا سال ۱۴۰۱
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اسحاق جهانگیری:
روش های مدیریتی آیت الله 

هاشمی راهگشای مشکلات کشور بود
بــن  علــی  ســپاه  فرمانــده   
ابیطالب)ع( قم گفت: شــجاعت، 
شهامت، عقلانیت، شناخت دقیق 
از دشمن، تدبیر، تلاش و خستگی 
ناپذیری، نفوذ در عمق جان جهان 
اســلام و آزادگان جهان، اخلاص و 
خودداری از دیده شدن، کمک به 
مردم در حوادث مختلف و توجه به 
4خانواده شهدا از مهمترین ویژگی  7

سردار قاآنی:
زمینه انتقام از آمریکایی ها را از 
درون خانه هایشان فراهم می کنیم 

معاون اول دولت دوازدهم گفت: 
روش هــای مدیریتــی آیــت اللــه 
هاشــمی رفســنجانی راهگشای 
مشــکلات کشــور بــود. مراســم 
پنجمین ســالگرد رحلت آیت الله 
هاشــمی رفســنجانی بــا حضور 
حجت الاسلام و المسلمین سید 
حسن خمینی، جمعی از مسئولین 
لشکری و کشور و خانواده آیت الله 

فرمانــده نیــروی قــدس ســپاه 
گفت: زمینه انتقام از آمریکایی ها 
فراهــم  خانه هایشــان  دورن  از  را 
می کنیــم و هرجا لازم نیســت ما 
به صورت مباشــر حضور داشــته 
باشیم . ســردار اسماعیل قاآنی در 
کنگره بین المللی شهدای مهاجر 
مقاومــت"  حرم"جبهــه  مدافــع 
کــه پنجشــنبه شــب در مشــهد  2

فرمانده سپاه علی بن ابیطالب)ع( قم:
عقلانیت و خستگی ناپذیری

 از ویژگی های سردار سلیمانی بود

عکس:سجادحیاتپور

همزمان با سالروز شهادت حضرت فاطمه زهرا)س( انجام شد،

تشییع باشکوه پیکر مطهر چهار شهید درقم

آگهی مناقصه آبنمای تصادفی)نوبت دوم(



شنبه-18دی ماه 1400-    سال بیست  وچهارم -   شماره 25428

چرا مذاکرات به این 
زودی ها به نتیجه نمی رسد؟

مذاکرات وین در فضایی مه آلود و نه چندان روشن 
ادامه دارد. تیم مذاکره کننده کشورمان از هفته گذشته 

در وین مستقر شده است و تلاش دارد مذاکرات را به نتیجه برساند. فارغ از دیدگاه ها 
و نظراتی که در هفته های اخیر درباره مذاکرات ارائه شده است، بر اساس آنچه علنا 
شنیده می شود و بیش از همه مواضع کشورهای اروپایی، نمی توان انتظار داشت 
فضای مذاکرات به خوبی پیش رود. برای همین نمی توان نسبت به نتیجه فوری 
مذاکرات )آن طور که طرف های مذاکره کننده روسی و مذاکره کننده ارشد اروپایی 

گفته است( که تا پایان ماه جاری به نتیجه قطعی برسد، امیدوار بود.
واقعیتی که نمی توان کتمان کرد تجربه پنج سال گذشته است که هر کدام از طرف 
های مذاکره کننده را بر آن داشته با توجه به آنچه در این سال ها گذشته و همچنین 
انتقادهایی که به برجام وجود داشته، مذاکرات فعلی را دنبال کنند. روسیه، چین، 
ایالات متحده و کشورهای اروپایی در طول این سال ها با مشکلات و انتقادهایی رو 
به رو بودند که طبیعتا وضعیت فعلی مذاکرات را فرصتی می بینند تا آنچه در گذشته 

به آن نرسیده یا از دست داده بودند را جبران کنند یا اگر انتقادی بوده رفع کنند. 
روسیه

اگر حرف های محمد جواد ظریف، وزیر امور خارجه سابق کشورمان را در پی 
افشای فایل صوتی اش ملاک بگیریم، روس ها بعد از امضای توافقنامه برجام به 
شدت مورد انتقاد فضای داخلی خود قرار گرفتند که از آنها انتقاد می شد ایران را به 
آسانی به غرب واگذار کردند. برای همین طبیعی است که آنها از فرصت فعلی پیش 

آمده بهره ببرند تا دیگر انتقادهای گذشته تکرار نشود. 
چین

اگرچه در طول مذاکرات ما کمتر صدایی از طرف چینی می شنویم اما بی شک 
طرف چینی نیز منافع خود را در مذاکرات دنبال می کند. 

از یک سو چین منافعی در ایران دارد که قابل کتمان نیست. پکن بعد از امضای 
توافق هسته ای در سال 2015، از اینکه ایران کاملا به سمت غرب روی گرداند )یا 
حداقل چین این گونه برداشت کرد( ناخرسند شد و طبیعتا این بار به گونه ای رفتار 

خواهد کرد که بار دیگر از جانب ایران سرخورده نشود. 
از سوی دیگر، چین در فضای تنش آلودی به مراتب شدیدتر از سال 2015 با ایالات 
متحده به سر می برد که بارزترین آن به موضوع تایوان و دریای چین جنوبی باز می 
گردد. پکن در چنین فضای تنش آلودی قدم به وین گذاشته و طبیعتا بدیهی است از 

این بابت بخواهد امتیازاتی از طرف غربی بگیرد.
اروپا

آنچه دغدغه فعلی اروپاست کش مکش ایالات متحده با چین و روسیه است. اروپا 
این کش مکش را پرونده ای امریکایی می بیند که خود هیچ نفعی از آن نمی برد. اروپا 
هم چین را شریک تجاری مهم خود می بیند و از این شراکت منافع بسیاری را برای 
خود متصور است و هم روسیه را تامین کننده اصلی انرژی خود می بیند و همچنین 
همسایه ای که نباید نگاه خصمانه اش را تحریک کرد. برای همین اروپا به هیچ وجه 
تمایل ندارد وارد منازعات امریکا با روسیه و چین شود. البته شاید در این میان انگلیس 
استثنا باشد که روابط خارجی خود را به طور کامل – به ویژه بعد از برکزیت – با ایالات 

متحده بسته و تعریف کرده است. 
دیپلمات های اروپایی در حالی قدم به وین گذاشتند که تنش ها بر سر معاهده 
آواکس )AUKUS( رو به اوج است و طبیعتا تلاش می کنند هر کاری کنند تا این 
پرونده به اولویت جامعه بین الملل تبدیل نشود. شاید لحن تند اروپایی ها به ویژه 

دیپلمات های فرانسوی و آلمانی علیه ایران در طول مذاکرات به همین دلیل باشد. 
به عبارتی می توان گفت هم اروپا و هم روسیه و چین ترجیح می دهند پرونده هسته 
ای ایران در همین وضعیت فعلی خود باقی بماند، فقط به دنبال راهکاری باشند 
برنامه هسته ای ایران بیش از این توسعه نیابد، به ایران بیش از حد و توانایی اش فشار 
نیاید تا دیگر تاب و توان تحمل تحریم ها را نداشته باشد، ایالات متحده نیز به مرحله 
ای نرسد که بخواهد پرونده هسته ای ایران را مسکوت بگذارد. یعنی به قول معروف 
استخوان لای زخم بماند. چرا که نمی خواهند به این زودی ها وارد اولویت ایالات 

متحده یعنی تقابل واشنگتن با مسکو و پکن بشوند.
در این شرایط دیپلمات های ما کار بسیار سختی پیش رو دارند تا بتوانند مذاکرات 
را به نتیجه برسانند. به آنها از یک طرف فشار همه جانبه خواهد آمد تا میز مذاکره را 
ترک نکنند و از سوی دیگر فشار خواهد آمد تا واکنش تندی به طرف های مقابل نشان 

ندهند تا مذاکرات به بن بست برسد. 
در سایه چنین وضعیتی نمی توان به راحتی گفت مذاکرات در آینده نزدیک به 
نتیجه خواهد رسید یا مذاکرات آسان است. بلکه گفت وگوها به مراتب از سال 2015 

و حتی از آن نزدیک تر، از شش ماه گذشته سخت تر و پیچیده تر است.     
تحلیلگرمسائل بین الملل

محبوب امام 
استاد  میان  دلدادگی  از  فراوانی  روایتهای  اگرچه 
وشاگرد در عرفان واخلاق گفته شده اما شاید حکایت 
میان  داستان  چون  سیاست  عالم  در  ومرادی  مرید 

هاشمی وخمینی کمتر سابقه داشته باشد.
ارتباط عمیق میان اکبر هاشمی رفسنجانی و روح الله موسوی خمینی؛ از نگاه ها 
ودیدارهای نخست شکل گرفت، نوجوانی که به اشتیاق یادگیری علم زادگاهش را 
رها و در شرایط دشوار قم به تحصیل می پرداخت و مدرسی برجسته و جامع فقه، 

فلسفه، عرفان و تفسیر.
اکبر هاشمی شیفته شجاعت، علم، اخلاق و تواضع آیت الله خمینی شد و استاد 
نیز در این جوان نبوغ، ابتکار و شجاعتی متفاوت با دیگران را  می دید و همین ارتباط 
دوسویه را به گونه ای تقویت کرد که حتی پیش از رحلت آیت الله بروجردی و مرجعیت 
امام خمینی، اکبرهاشمی، از نزدیکترین شاگردان آیت الله خمینی محسوب می شد 
و از معدود تشییع جنازه هایی که امام شخصا در آن شرکت و بر میت نماز گزارد، 

تشییع پدر شیخ اکبر بود.
هاشمی بعنوان معتمد امام جهت پیگیری موضوع انقلاب سفید و کاپیتولاسیون به 
تهران فرستاده شد و نخستین رادیو  را برای امام را خریداری کرد تا امام از مذاکرات 

مجلس آگاه شود.
در تثبیت مرجعیت امام هاشمی بیشترین نقش وتلاش را داشت و در جریان 
سربازگیری از طلاب، مهمترین و نزدیکترین چهره حوزوی به امام بود که به سربازی 

رفت ودر پادگان ارتش به تاثیرگذاری بر سربازان و افسران پرداخت.
برخورد با نهضت از دستگیری های مکرر هاشمی از سال 1337 آغاز شد و تا 
اراده و  اما  بازداشت، زندانی و شکنجه شد  بارها  دستگیری امام در سال 1342 

نزدیکی او به امام افزایش یافت.
پس از تبعید امام، خطر سفر به نجف وبازگشت به ایران و اعدام احتمالی را در سال 
1354 پذیرفت و با وجود نگرانی شدید امام، به ایران بازگشت و تا حد مرگ شکنجه 

شد اما از اعدام نجات یافت.
با بازگشت امام به وطن در بهمن 1357، مرید ومراد باز به یکدیگر رسیدند و هاشمی 
از معتمدترین و نزدیکترین چهره ها به امام امت شد تا جایی که در برابر چشمان 
صدها میلیون بیننده در سراسر جهان قاب تصویر ابلاغ حکم نخست وزیری مهندس 
بازرگان، او را بعنوان وکیل ونماینده وسخنگوی امام در حال قرائت حکم نخست 

وزیری مهندس بازرگان ماندگار کرد.
تنها چهره ای بود که امام برای سلامتیش در سفر، قربانی نذر می کرد و پس از 
ترورش پیام داد که هاشمی زنده است تا نهضت زنده است در برابر هجمه های 
متحجران به هاشمی در مورد جایگاه مجلس شورای اسلامی، از او تمام قد حمایت 
می کرد و زمانیکه برخی دلواپسان وقت، به بهانه موضوع مکفارلین قصد تاختن 
به هاشمی را داشتنند با ندای رسای فاین تذهبون، آنان را مورد عتاب و خطاب 

قرار داد.
پس از شهادت بهشتی و مطهری، هیچ چهره ای مانند هاشمی با امام به بحث نمی 
پرداخت و اعتماد امام به عقلانیت و خیرخواهی هاشمی موجب شد تا در تصمیمات 
مهمی نظیر پذیرش قطعنامه، انتشار نامه 6 فروردین 68 علیه مرحوم منتظری و 

برخورد با بنی صدر تجدید نظر کند.
هاشمی بیش از هر کسی در جهان به خمینی عشق می ورزید و امام نیز به هیچ 
کسی چون هاشمی اعتماد نداشت، تقدیر این دو را که در ابتدای هجرت هاشمی 
به قم در یخچال قاضی و سپس در جماران همسایه بودند در آرمگاه ابدی نیز مجاور 

ساخت که این عشق وارادت تا قیامت آرام گیرد.

سیدعلی موسوی خلخالی*

اخبار

آیت الله اعرافی در خطبه های نمازجمعه قم: 

باید کاستی های قم به لحاظ زیرساختی 
جبران شود

خطیب نماز جمعه قم بیان اینکه زیرساخت های قم به عنوان یک شهر بین المللی، 
زیارتی و علمی با کاستی های زیادی همراه است که باید جبران شود، گفت: اشتغال، 
صنایع دستی، فقرزدایی، کاهش فاصله مناطق محروم و برخوردار و مسائل فرهنگی 

شهر قم از دیگر مسائلی است که باید مورد توجه قرار بگیرد.
آیت الله علیرضا اعرافی، در خطبه نماز جمعه 17 دی ماه 1400 قم در که در مصلی 
قدس قم برگزار شد، ضمن گرامی داشت 1۹ دی ، اظهارداشت : 1۹ دی یک مبدأ 
و آغاز نورانی و مبارک بود که افتخار آن برای مردم قم ثبت شده که این راه در قم باید 

حفظ و صیانت شود.
وی با بیان اینکه ایام فاطمیه به شکل باشکوه برگزار شد و ملت نشان دادند در مقابل 
این خاندان وظایف خود را می شناسند، اظهار کرد: در پیاده روی فاطمی با خود 
گفتم ای کاش این فضای معنوی و عطر فاطمی همیشه در بازار، خانه، خیابان و اداره 
نورافشان بود و شاهد این بودیم که این فرهنگ جلوی مفاسد و گستاخی های ناروا را 
می گیرد. مدیر حوزه های علمیه بیان کرد: امیدواریم نکاتی مانند مسئله آب و آینده آب 
استان قم و سایر استان ها، موردتوجه قرار بگیرد و با کارشناسی درست و انتقال آب از 
دریا جلوی اختلافات بین استانی گرفته شود؛ زیرا نیاز آینده به آب با انتقال آب از دریا 
حل می شود. وی ادامه داد: مسائل زیست محیطی مانند خشک شدن دریاچه نمک 
نیز باید مورد توجه قرار بگیرد که در این زمینه نیز به ارتقای کشاورزی، توسعه فضای 
سبز، احیای دریاچه نمک و…وجود دارد. وی افزود: نکته سوم مسائل عمران شهری 
و مسکن است که امیدواریم استان قم، بتواند با رعایت اصول شهرسازی و معماری 
قدم های خوبی را بردارد. ساماندهی اطراف حرم برای آسایش مجاوران و زائران نیز 
بسیار مهم است. وی اظهار کرد: دولت و مجلس در باب فضای مجازی، باید اقدامات 
اساسی تری انجام دهند که یکی از این اقدامات این است که زیرساخت های اینترنت 
ملی و زمینه های فناوری های پیشرفته افزایش یابد؛ زیرا راه حل بسیاری از مشکلات 
و مفاسد، افزایش اینترنت ملی و زیرساخت فناوری های درونی است که از نان شب 

واجب تر است.
خطیب نماز جمعه قم، یادآور شد: قشرهای متوسط و ضعیف سرمایه شان در بورس 

بر باد رفته است و انتظار می رود دولت اقدامات جدی انجام دهد.
 

معاون رییس جمهور: 

دولت با سفرهای استانی، در دسترس 
همه مردم قرار گرفته است

 معاون پارلمانی رییس جمهور با اشاره به ضرورت سفرهای استانی، گفت: دولت 
خود را در قبال مردم پاسخگو می داند و با انجام سفرهای استانی، مسوولان هر لحظه 

در دسترس مردم بوده و گره ای از مشکلات مردم برطرف می شود. 
سیدمحمد حسینی در سخنرانی پیش از خطبه های نماز جمعه قم در مصلای 
قدس با اشاره به سفر دو روزه هفته گذشته رییس جمهور و شماری از هیات دولت 
به استان قم، عنوان کرد: در این سفرها دولتمردان از نزدیک در جریان مشکلات، 
کمبودها و اولویت ها قرار می گیرند و راهکارهایی که در این سفرها برای حل گرفتاری 

مردم ارائه می شود بسیار تاثیرگذار است.
وی ادامه داد: رخوت و رکودی که در گذشته در کشور سایه افکنده بود با تحرک، 
پویایی و تلاش مسوولان در حال جبران است اما حل این تنبلی ها و سستی ها زمان 
بر است. با تلاش و همت مسوولان دولت بسیاری از مشکلات و پروژه های نیمه 
تمام کشور بتدریج حل خواهد شد. معاون پارلمانی رییس جمهور گفت: در قالب 
این سفرهای استانی در خصوص موضوعات مختلفی مانند آب، صنعت، کشاورزی 
مباحثی مطرح می شود و تصمیماتی گرفته می شود که مشکلات مردم برطرف می 
شود؛ در استان خوزستان تا چندماه گذشته مشکل کمبود آب وجود داشت اما با تغییر 
سبک مدیریت آب در این استان بخش زیادی از گرفتاری های مردم برطرف شده 
است. معاون پارلمانی رییس جمهور با اشاره به نهضت تولید مسکن، تصریح کرد: در 
استان قم ده ها هزار نفر در این طرح ثبت نام کرده اند و لازم است تا زمین مورد نیاز این 
طرح در اسرع وقت تامین شود که مقدمات آن در سفر اخیر رییس جمهور انجام شد.

وی بیان کرد: در این سفر همچنین در خصوص تامین نیروی انسانی برخی دستگاه 
های اجرایی، پرداخت معوقات کادر درمان، حمایت از بخش خصوصی در سرمایه 
گذاری خارجی و داخلی، پسماند، حاشیه نشینی، خانواده و تسهیلات ازدواج، توجه 
به آسیب های اجتماع و تاکید بر تکمیل پروژه های نیمه تمام فرودگاه، مونوریل و مترو 

در این سفر مورد توجه قرار گرفت و تصمیمات مطلوبی گرفته شده است.
مردم قم همواره پیشگام بوده اند

معاون پارلمانی رییس جمهور در ادامه با اشاره به نزدیکی به روز تاریخی 1۹ دی، 
تصریح کرد: قیام 1۹دی قم تظاهرات اعتراضی نسبت به چاپ مقاله ای در روزنامه 
اطلاعات بود که در آن از عنوان ارتجاع در خصوص امام راحل یاد شده بود و آنها تصور 
می کردند با این قبیل توهین ها می توانند نور خدا را خاموش کنند در حالی که این 
اتفاق سبب به جوش آمدن غیرت دینی مردم ایران و برپایی اربعین های یادبود در 
شهرهای مختلف کشور شد و در این بین پیشگامی مردم قم در حوادث منتهی به 1۹ 
دی و بعد از آن بسیار مهم بوده است. حسینی عنوان کرد: مردم قم همواره ثابت کردند 
بر عهد خود با امام راحل، شهدا و مقام معظم رهبری پایبند هستند و هرجا که لازم بود 
از دوران انقلاب اسلامی تا دفاع مقدس و سایر عرصه ها در صحنه و خط مقدم بودند و 
از قم انتظاری جز این هم نمی رود. معاون پارلمانی رییس جمهور ابراز داشت: انقلاب 
ما یک انقلاب فرهنگی بود که به تحول فکری در بین مردم منجر شده و آن کسانی 
که باید این فرهنگ اصیل اسلامی و سبک زندگی اسلامی را در جامعه تبیین کنند، 
علمای حوزه علمیه قم هستند و تاکنون نیز خدمات شایسته ای توسط حوزه علمیه قم 

و نهادهای وابسته به حوزه در داخل و خارج از کشور انجام شده است.

از سوی حرم حضرت معصومه )س(؛

مراسم سالگرد شهدای پرواز اوکراین
 در قم برگزار شد

 مراسم گرامیداشت دومین سالگرد هجران شهدای پرواز اوکراین پنجشنبه شب 
با حضور جمعی از مسؤولان و خانواده معظم شهیدان قمی این پرواز در حرم مطهر 

حضرت فاطمه معصومه)س( برگزار شد. 
مدرس حوزه علمیه قم در این مراسم که با حضور آیت الله سعیدی تولیت آستان 
مقدس حضرت معصومه)س( و سردار موحد فرمانده سپاه امام علی بن ابیطالب)ع( 
ابعاد  به  اوکراینی،  هواپیمای  سقوط  قربانیان  یاد  گرامیداشت  ضمن  شد،  برگزار 

شخصیت حضرت فاطمه س و ضروری پیروی جامعه امروز از آن حضرت پرداخت. 
اینکه حضرت فاطمه  با بیان  حجت الاسلام و المسلمین سید حسین مؤمنی 
زهرا)س( خط نفاق را پس از رحلت رسول اکرم)ص( را آشکار ساخت، اظهار داشت: 
منافقان ابتدا شبهه را در جامعه ایجاد و القاء کرده و آنقدر تکرار می کنند تا آن را یک 

مسأله معمولی جلوه دهند.
وی با اشاره به خطبه نورانی صدیقه کبری)س( و ابعاد گوناگون آن، خاطرنشان کرد: 
منافقان در جامعه بر خلاف ادعای خود مبنی بر تبعیت از قانون، دقیقا بر خلاف آن 

عمل می کنند و برای موجه نشان دادن خود تلاش می کنند.

پس ازتشییع و تدفین در قم و تهران؛ 

حاج عیسی در حرم امام خمینی)ره( 
آرام گرفت

پیکر مرحوم حاج عیسی جعفری، خادم امام خمینی)ره( صبح امروز از مقابل 
مسجد امام حسن عسکری)ع( تا حرم مطهر حضرت معصومه )س( تشییع شد.

پیکر مرحوم حاج عیسی جعفری، خادم امام خمینی)ره( صبح روزجمعه از مقابل 
مسجد امام حسن عسگری)ع( تا حرم مطهر حضرت فاطمه معصومه )س( بر روی 
دستان مردم قم ، تشییع و برای خاک سپاری به مرقد مطهر حضرت امام)ره( منتقل 

شد.
مراسم خاکسپاری مرحوم حاج عیسی جعفری، خادم امام خمینی )ره( نیز روز  
جمعه پس از اقامه نماز توسط حجت الاسلام و المسلمین سید حسن خمینی در حرم 

بنیانگذار جمهوری اسلامی برگزار شد. 
مرحوم حاج عیسی جعفری که در دفتر امام)ره( با نام حاج عیسی شناخته می 
شد روزپنجشنبه  همزمان با روز شهادت حضرت صدیقه طاهره )س( به رحمت خدا 

پیوست.

 رییس جمهور با بیان اینکه هماهنگی کامل تیم اقتصادی دولت، سیر نزولی 
تورم و سفرهای استانی از نقاط قوت دولت است، تاکید کرد: باید در کنار تبیین 
و تشریح اقدامات و عملکردها، در بیان مطالب به ویژه اعداد و آمار اقتصادی دقت 

شود که متقن و حساب شده باشد تا اعتماد مردم خدشه دار نشود. 
به گزار ش روز چهارشنبه پایگاه اطلاع رسانی ریاست جمهوری، آیت الله سید 
ابراهیم رییسی در جلسه هیات دولت با تسلیت ایام شهادت حضرت فاطمه زهرا 
)س(، صدیقه بودن را از جمله القاب و خصوصیات بانوی دو عالم دانست و گفت: 
واژه صدق که در قرآن نیز بر آن تاکید شده است، تنها در گفتار نیست و انسان 
باید در نیت، هدف، رفتار و سیره زندگی خویش صداقت و پاکی داشته باشد و 
البته صادق بودن هزینه دارد و حضرت زهرا)س( و همه انبیاء الهی در این راه 

هزینه داده اند.
رییس جمهور لزوم مراقبت از گرفتاری در منیت و خود برتربینی را مورد تاکید 
قرار داد و خاطرنشان کرد: بعضا افراد چاپلوس با نسبت دادن فضایل بی حساب 
و کتاب فرد را دچار توهم، برتر بودن می کنند لذا انسان باید همواره مراقب باشد 
که دچار این آفت نشود همچنان که شهید بزرگوار حاج قاسم سلیمانی با همه 

بزرگی، ادعایی نداشت.
موقع  به  و  دقیق  اطلاع رسانی  اهمیت  بر  تاکید  با  سیزدهم  دولت  رییس 
اظهارداشت: مجموعه اطلاع رسانی و روابط عمومی وزارتخانه ها و سازمان ها باید 
فعال بوده و با حوزه سخنگویی و شورای اطلاع رسانی دولت هماهنگ باشند 
و مواضع سازمان و دولت را برای مردم تبیین کرده و توضیح دهند و در مقابل، 

انتقادات و نظرات مردم را انتقال داده و پل ارتباطی بین دولت و مردم باشند.
رییسی گفت: مردم در کنار اعتماد به دولت انتظار دارند گزارش عملکردها و 
اقدامات انجام شده دستگاه ها به آنها ارائه شود و در این زمینه روابط عمومی ها و 

صدا و سیما نقش مهمی برعهده دارند.
انتقادها و دغدغه های مردم  با تاکید بر اینکه دولت از طرح  رییس جمهور 
استقبال می کند و آنرا در اصلاح و پیشرفت امور موثر می داند، گفت: در کنار 
افکار عمومی مطرح  یا در عرصه  و  ابهاماتی که در فضای رسانه ای  و  ضعف 

می شود، دستگاه مربوطه باید پاسخ مناسبی به اینگونه ابهامات و سوالات ارائه 
دهد.  

رییس جمهور خاطرنشان کرد: هماهنگی کامل تیم اقتصادی دولت، سیر 
نزولی تورم و سفرهای استانی از جمله نقاط قوت دولت است اما متاسفانه بدلیل 
عدم اطلاع رسانی دقیق و به هنگام، برخی ها تلاش می کنند،  اینگونه موارد را 
به عنوان نقاط ضعف مطرح کرده و در اذهان عمومی به نوع دیگری جلوه دهند 
لذا لازم است در کنار تبیین و تشریح اقدامات و عملکردها، در بیان مطالب به ویژه 
اعداد و آمار اقتصادی دقت شود که متقن و حساب شده باشد تا اعتماد مردم 

خدشه دار نشود.
امدادرسانی سریع به آسیب دیدگان سیل در استان های جنوبی کشور 

رییسی در ادامه با اشاره به موضوع سیل در استان های جنوبی کشور گفت: 
در این سیل اراضی کشاورزی دچار خسارت شده  است و ارائه تسهیلات لازم به 
کشاورزان برای جبران خسارت ضرورت دارد و وزیر جهاد کشاورزی این موضوع 

را از نزدیک پیگیری کند.
رییس جمهور همچنین امدادرسانی سریع به آسیب دیدگان را مورد تاکید قرار 
داد و ادامه داد: در این زمینه دولت با تمام ظرفیت به میدان آمده است و ضروری 
است بلافاصله پس از امداد رسانی اولیه، وضعیت مردم سروسامان داده شود تا 

دچار مشکل نشوند.
آیت الله رییسی با تاکید بر توجه به حوزه آبخیزداری گفت: راهکار برون رفت از 
خطرات ناشی از سیل تقویت حوزه آبخیزداری است و دستگاه های مربوطه در 

این زمینه فعالیت های خود را گسترش دهند.
به برکت خون شهیدان، آینده ای بسیار درخشان پیش روی داریم

رییسی همچنین بر لزوم توجه استاندار جدید به زیرساخت ها و ظرفیت های 
مختلف جغرافیایی، فرهنگی و اقتصادی استان کرمانشاه در برنامه ریزی و اداره 

این استان تأکید کرد.
رییس جمهور همچنین روز  پنجشنبه در حاشیه شرکت در مراسم با شکوه 
تشییع پیکر 150 شهید گمنام در گفت و گو با خبرنگاران اظهار داشت: امروز 
پیام شهدا در فضای کشور طنین افکن شده و عطر نورانیت و ایثار در جامعه و 

میان مردم موج می زند.
رئیس جمهور با تاکید بر ادامه راه شهیدان و ضرورت توجه به پیام شهدا گفت: 
پیام خون شهیدان عبودیت خداوند متعال، خدمت خالصانه، گره گشایی از کار و 

زندگی مردم، دشمن شناسی و دشمن ستیزی است.
رئیسی با بیان اینکه شهیدان وظیفه و مسئولیت سنگینی بر عهده ما گذاشته 
اند، اظهارداشت: در مراسم تشییع پیکر مطهر شهدا شرکت کردیم تا قبل از هر 

چیز از شهیدان مان درس ایثار و اخلاص بگیریم.
رئیسی با اشاره به پیام شهیدان به مسئولین و دست اندرکاران امور کشور، 
خاطرنشان کرد: امروز وظیفه بسیار سنگین خدمت خالصانه به مردم و تلاش 
برای رفع مشکلات آنان را بر عهده داریم و باید ضمن مراقبت از خطر نفوذ 

دشمن، با توسل به شهدا، امیدوارانه امور کشور را به پیش ببریم.
رئیس جمهور تاکید کرد: به برکت خون شهدا، آینده را بسیار امیدوار کننده و 

درخشان می بینم.

رییس جمهور تاکید کرد:

ضرورت تبیین اقدامات دولت برای تقویت اعتماد مردم 

رییس مجلس شورای اسلامی گفت: امروز انقلابی 
کسی است که با پیروی از منطق شهدا و امام شهدا و 

اطاعت از ولایت گره از کار مردم باز کند. 
محمدباقر قالیباف روز پنجشنبه با حضور در مراسم 
دفاع مقدس که  تشییع 150 شهید گمنام  و  وداع 
همزمان با سالروز شهادت حضرت فاطمه زهرا)س( 
در دانشگاه تهران برگزار شد، ضمن ادای احترام به 
مقام شامخ این شهدا گفت: امروز این شهدای عزیز 
و این شهدایی که نماد شهدای تاریخ اسلام و تاریخ 
مبارزه این سرزمین عزیز ایران ما هستند، در بستر 
انقلاب اسلامی، لاله هایی هستند بر پیشانی عزت 
و افتخار ایران عزیز ما، و ما باید قدر دانسته و بدانیم 

شهدای عزیز ما پیام آور کربلا ایران ما هستند.
قالیباف بیان داشت: امروز در این مکان مقدس و در 

جمع این شهدای عزیز می گویم که یک بزنگاه مهم و 
یک عبرتگاه بی نظیر برای ما مسئولانی است که در 
مسند قدرت و مسئولیت هستیم، ما باید بدانیم که این 
شهدای عزیز و گرانقدر از همه جان، آبرو و خون خود 
گذشته، دنیا را پس زدند و برای اسلام و انقلاب و ایران 

عزیز مان جان خود را تقدیم کردند.
رییس مجلس شورای اسلامی اظهار داشت: امروز 
وظیفه داریم برای این ملت عزیز که هر زمان انقلاب، 
نظام و ایران عزیز به حضور آنها در هر عرصه ای نیاز 
داشت، به میدان آمدند و ایستادند، باید تلاش کنیم 
مسیر و راهی را که شهدا و شهید سلیمانی و امام)ره( 
با منطق خداباوری و مردم باوری ایجاد کردند، طی 

کنیم.
خود  های  مرزبندی  با  نداریم  حق  ما  گفت:  وی 

ساخته بین مردم و در جامعه اختلاف انگیزی کنیم، 
امروز همه یک وظیفه داریم  آن اینکه در مسیر حل 
مشکل مردم عزیز گام برداریم. امروز کسی انقلابی 
است که با منطق امام شهدا و شهدا و اطاعت از ولایت 
و بیعت با ولایت در کنار شهدای عزیز، گره از کار مردم 
اثبات  به  را  اداره جامعه  و کارآمدی دین در  باز کند 
برساند که در غیر این صورت نه مسیر شهدا را رفته و نه 
مسیر امام شهدا و نه می تواند بگوید خدمتگذار مردم 

و تابع ولایت است.
قالیباف افزود: امروز هرچند که می گوییم شهدای 
گمنام اما آنها هرگز گمنام نیستند و همه باورهای آنها 
در تار و پود یکایک جوانان کشور رخنه کرده است و 
نشان شهدای عزیز بر جان، دل و ضمیر جوانان کشور 

نشسته است.

رییس مجلس شورای اسلامی: 

با پیروی از منطق شهدا و اطاعت از ولایت گره از کار مردم باز می شود

سردار سلامی: 

شخصیت حاج قاسم تکثیر شده و جاری است
سردار حسین سلامی فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی با اشاره به اینکه 
شخصیت حاج قاسم در همه جهات کامل بود گفت: اینکه می بینید داغ شهادت سردار 

سرد نمی شود از آنجاست که قاسم جاری و تکثیر شده است. 
سردار حسین سلامی روز پنجشنبه در اجلاسیه دومین سالگرد شهادت سردار سپهبد 
شهید حاج قاسم سلیمانی در محل مصلای امام علی)ع( شهر کرمان افزود: رهبری 
او را مصداق اخلاص، صداقت و عمل صالح دانسته اند و اسلامی ترین و ایرانی ترین 

شخصیت جهان اسلام، ملت ایران و مردم کرمان بود.
فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی با تاکید بر اینکه آثار وجودی شخصیت 
حاج قاسم سلیمانی فراوان است گفت:  بیرق های جهاد برافراشته است و هیچ کافر، 
مستکبر و منافقی نمی تواند به بلاد مسلمانان حمله کند و او ارتش های بزرگی را تشکیل 

داده که همه جا از مظلومان دفاع می کنند و برای آنها قدرت ساخته است.
سردار سلامی ادامه داد:  امروز یمنی ها در آستانه پیروزی هستند؛ به فلسطینِ 
محاصره شده، حیات، جان و سلاح داد؛ سیف القدس آفرید،  در لبنان به کمک مردم و 

حزب الله جوان شتافت و صحنه مقابله با رژیم غاصب صهیونیستی را آفرید.
وی تاکید کرد: حاج قاسم در عراق عزیز که قلب های ما در آنجاست، در کنار برادران 
عزیزمان در عراق ایستاد و از حرم ائمه اطهار )ع( و حیثیت مومنان و حریم مسلمانان دفاع 
کرد؛ در سوریه نیز که هتک حرمت ناموس مسلمانان برای او قابل تحمل نبود و غصه می 
خورد، بغض می کرد و می جنگید. فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی با اشاره 
به اینکه شخصیت حاج قاسم در همه جهات کامل بود گفت: او  یک شخصیت معیار بود 
که می توان اندازه های عمل را با او سنجید. وی افزود: حاج قاسم یک شخصیت معیار، 

میزان و ترازوی عمل بود و می توان انفاق، ایثار، صبر و توکل را با او سنجید.
سردار سلامی ادامه داد: افتخار دارم که حامل سلام و دعای خیر و ارادت قلبی مقام 

معظم رهبری به مردم استان کرمان و خانواده شهدا باشم.
فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی تاکید کرد: 2 سال گذشته در چنین روزی 
در کرمان باران بارید، اما نه از آسمان، بلکه از چشمان محزون مردمانی که سر از پا نمی 
شناختند؛ از خود بیخود شده بودند و در اوج دلدادگی و عطش ملاقات، با همه وجود 
و قلبشان برای بدرقه آسمانی یک مرد بزرگ در میدان این شهر حاضر شده بودند و 
در مقابل چشمانشان پیکر مطهر سپهبد پاسدار حاج قاسم سلیمانی و سردار حسین 

پورجعفری  همانند خورشید درخشان تجلی می کرد.
سردار سلامی با بیان اینکه سردار پاسدار شهید حاج قاسم سلیمانی در تاریخ جهان 
و بشریت بیشترین سال های عمر خود را در میدان جهاد گذرانده است، تاکید کرد: 
سردار شهید پورجعفری در تمامی میادین همراه، همپا، همرزم، غمخوار و دلسوز سردار 

سلیمانی بود و برای او برادری می کرد و او را یاری می رساند.
وی تاکید کرد: 2 سال قبل در چنین روزی در عراق همزمان مراسم تشییع فرمانده 
بزرگ دیگری که نام او در تاریخ اسلام جاودان خواهد ماند و در آسمان در عرش الهی 
و در ملکوت در کنار حاج قاسم حضور خواهد داشت، شهید ابومهدی المهندس برگزار 
شد. فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی یاد و خاطر شهیدان شهروز مظفری نیا، 

هادی طارمی و وحید زمانیان را نیز گرامی داشت.
سردار سلامی  در ادامه با بیان اینکه حاج قاسم، حاصل عمر رهبر عزیز انقلاب حضرت 
امام خامنه ای است تاکید کرد: توصیف این مرد بزرگ از عهده من بر نمی آید و می توانم 

به اندازه بضاعت خود او را توصیف کنم اما عظمت او فراتر از وسعت ذهن ماست.
وی تصریح کرد: او اکنون یک شهید است، همانطور که خود گفته است، شهید به دنیا 
آمد؛ هر انسانی تمثال و تجسم هویتی است که در نبرد با آن شناخته می شود، شهدا 

همیشه شهید هستند، حتی وقتی در این دنیا حیات ظاهری دارند.

از  انتقام  زمینه  گفت:  سپاه  قدس  نیروی  فرمانده 
می کنیم  فراهم  خانه هایشان  دورن  از  را  آمریکایی ها 
و هرجا لازم نیست ما به صورت مباشر حضور داشته 

باشیم . 
سردار اسماعیل قاآنی در کنگره بین المللی شهدای 
مهاجر مدافع حرم"جبهه مقاومت" که  پنجشنبه شب 
"شهدای  عنوان  اظهارداشت:  شد  برگزار  مشهد  در 
مقاومت" شامل همه شهدا می شود؛ همه این عزیزان 
برای  و  مختلف  مناطق  در  که  بودند  مقاومت  اهل 

موضوعات ارزشی متفاوت به نبرد پرداختند.
مقام  عالی  شهدای  خانواده های  شما   : افزود  وی 
ارزشمند حضرت  از وجود  که دارای یک بخش مهم 
جزو  و  هستید  دارا  خود  درون  در  را   ) فاطمه)س 
آبرومندان در محضر ائمه اطهار علیهم السلام به شمار 
می روید؛ جایگاه خانواده شهدا بسیار رفیع است؛ اما 
رابطه شما با ائمه اطهار جایگاه شما را متعالی تر ساخته 

است.

شاهد  گذشته  هفته  در  تصریحکرد:  قاآنی  سردار 
زهرا  حضرت  شهادت  ایام  برای  مردم  های  عزاداری 
سلام الله علیها و در کنار آن نیز دیدیم که یاد شهید 
عالی مقامی که تمام زندگی اش توام با ارادت به حضرت 
فاطمه )س( بود، یعنی شهید حاج قاسم سلیمانی در 
سرتاسر کشور و همچنین همه کشورهایی که وجدان 
های بیدار در آنجا وجود دارد بودیم و این بزرگداشت تنها 
مختص به همسایگان ما و کشورهای  اسلامی و حوزه 

مقاومت نبود.
فرمانده نیروی قدس سپاه گفت:همه آزادگان دنیا 
عرض  و  افتخار  مقاومت  مردمی  چهره  این  وجود  به 
میدان های  در  که  کسانی  برای  این  کردند.  ارادت 
ارزشمند  بسیار  می کنند  کار  و  اند  ایستاده  مقاومت 
است و برای کسانی که در جبهه مقابل ایستاده اند 
جنایتکاران  که  کاری  این  است؛  سرافکندگی  باعث 
آمریکایی مرتکب شدند، سبب شد نه تنها مردم ایران 
بلکه هر انسان آزاده و مسلمانی که نام شهید سلیمانی 

را می شنود شخصیت بزرگ او را تکریم و قاتلان جنایتکار 
این شهید عزیز را لعن و نفرین می کند. سردار قاآنی 
دورن  از  را  آمریکایی ها  از  انتقام  زمینه  اظهارداشت: 
به  خانه هایشان فراهم می کنیم هرجا لازم نیست ما 
صورت مباشر حضور داشته باشیم، هر جا که لازم باشد 
زمینه انتقام از آمریکایی ها را از درون خانه های خودشان 
و با افرادی از کنار دست خودشان فراهم می کنیم بدون 
این که ما حضور داشته باشیم. وی خاطرنشان کرد: ما با 
تدبیر خودمان با دشمنان و جنایت ترور سردار سلیمانی 
برخورد می کنیم، رفتار و سبک و سیاق برخورد ما با 
سبک و سیاق و رفتار دشمن متفاوت است.اگر عاقلانی 
در آمریکا پیدا شدند که با کسانی که جنایت ترور سردار 
سلیمانی را مرتکب شدند برخورد بکنند، این کار برای 
آمریکا بسیار کم هزینه تر است از این که فرزندان جبهه 
مقاومت که هیچ مرزی را نمی شناسند خودشان بروند و 
این انتقام را بگیرند. این انتقام شروع شده است ریشه 

آمریکا به حول و قوه الهی از منطقه کنده خواهد شد.

سردار قاآنی: 

زمینه انتقام از آمریکایی ها را از درون خانه هایشان فراهم می کنیم 

محسن هاشمی رفسنجانی*
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این علائم قلبی رو نادیده نگیرید  خواص و فواید بامیه سبز
بامیه، گیاه سبز غلاف داری است که برای نخستین بار توسط مصریان پرورش داده 
شده و مورد استفاده قرار گرفته و پس از آن در کشور های آسیای جنوبی، آمریکا و سایر 

سرزمین ها کشت و پرورش داده شده است.
خواص بامیه بسیار زیاد است و به دلیل کالری بسیار پایین و خواص فراوان، 
محبوبیت بسیار زیادی دارد. مجله دلتا پیشنهاد می کند، اگر بامیه را دوست ندارید 
حتما خواص و فواید بامیه در این مطلب را بخوانید، صدرصد نظرشما تغییر خواهد 

کرد.
 بامیه گیاهی سرشار از خواص

یکی از گیاهانی که تعجب دانشمندان را به خود معطوف کرده، بامیه است. 
گیاهی دارای کالری بسیار پایین و خواص بسیار زیاد است. این گیاه سرشار از فیبر 
 ،C ویتامین ،B6 ویتامین ،A است و ویتامین ها و املاح بسیار فراوانی دارد. ویتامین
ریبوفلاوین، کلسیم، اسیدفولیک، تیامین و روی ازجمله مواد مغذی موجود در بامیه 
است.  این گیاه شگفت انگیز برای بسیاری از افرادی که به بیماری هایی مانند دیابت، 
مشکلات گوارشی، افزایش وزن و ضعف سیستم ایمنی مبتلا هستند کمک زیادی 
به درمان می کند. همچنین یکی از گیاهان بسیار مفید برای خانم های باردار بامیه 

است. 
فواید بامیه برای بیماران دیابتی

اگر به دلایل وراثتی نگران مبتلا شدن به دیابت هستید مصرف بامیه را در لیست 
برنامه های غذایی اصلی خود قرار دهید. بامیه شبیه به جعفری خواص بسیار زیادی 
برای بیماران دیابتی دارد. بامیه به دلیل منابع فراوان موسیلاژ و فیبر موجب تنظیم 

قند خون می شود.
 خواص بامیه برای بیماری های گوارشی

بامیه منبع سرشار فیبر است و برای افرادی که به مشکلات گوارشی مبتلا هستند 
بسیار مفید است. بامیه با تنظیم عملکرد دستگاه گوارش به حفظ سلامتی بدن 
کمک می کند و جذب مواد غذایی مفید در روده کوچک را ساده تر می کند. آب 
موجود در بامیه به درمان یبوست کمک می کند و به رفع و دفع گاز معده و از بین بردن 

نفخ کمک زیادی می کند.
 فواید و خواص بامیه برای کاهش وزن

یکی از منابع بسیار مفید برای افرادی که به چاقی مبتلا هستند، بامیه است. این 
گیاه سرشار از فیبر های غذایی است و با ایجاد احساس سیری طولانی مدت از 

مصرف غذا های مضر و تنقلات در میان وعده ها جلوگیری می کند.
 بامیه و تقویت سیستم ایمنی

ویتامین C یکی از ویتامین های ضروری بدن است که خواص بسیار زیادی برای 
سلامت بدن دارد. این ویتامین به تقویت سیستم ایمنی کمک زیادی می کند و علائم 
سرماخوردگی را به شدت کاهش می دهد. بامیه به تن هایی می تواند حدود 36 درصد 

از نیاز روزانه بدن به ویتامین C را جبران و تامین کند. 
خواص بامیه برای خانم های باردار

خوردن بامیه در بارداری به شدت به بانوان توصیه می شود. در طول هفته 4 تا 12 
بارداری به دلیل شکل گیری لوله های عصبی جنین بدن مادر به شدت به منابع بسیار 
کافی از اسیدفولیک نیاز دارد. بامیه از منابع مهم و سرشار از اسیدفولیک است و به 

شکل گیری لقاح و کاهش نقصان در جنین کمک می کند.

چطور از زرد شدن ناخن شست پا پیشگیری کنیم؟

ناخن شست پا چرا زرد می شود؟

اگر ناخن شست پای شما شروع به زرد شدن کرد، ممکن است عوامل بی ضرری 
مانند سن علت آن باشد، اما گاهی وضع نامساعد است و باید دنبال عامل عفونی 

گشت.
افزایش سن، استفاده مکرر از لاک یا حتی عفونت می تواند عامل زرد شدن ناخن 
شست پا باشد. آیا شما هم دچار این مشکل هستید و می دانید چطور باید از شرش 

خلاص شوید؟!
 چه عواملی باعث زرد شدن ناخن شست پا می شود؟

1. افزایش سن
افزایش سن می تواند یکی از دلایل طبیعی زرد شدن ناخن های دست یا پا باشد. به 

مرور زمان و با بالارفتن سن، رنگ، ضخامت و شکل ناخن ها شروع به تغییر می کند.
2. لاک ناخن

لاک زدن مکرر ناخن ها به خصوص اگر رنگ لاک تان قرمز یا نارنجی باشد به مرور 
زمان می تواند باعث تغییر رنگ ناخن ها شود. پس اگر کمی به ناخن تان استراحت 
بدهید و بین دو نوبت لاک زدن فاصله بیندازید، رنگ زرد ناخن کم رنگ شده و از بین 

می رود.
3. مسائل خاص پزشکی

زرد شدن ناخن ها از جمله شست پا به خودی خود مساله خطرناکی نیست، اما 
ممکن است علت بروز آن یک مساله خاص پزشکی باشد که نیاز به درمان دارد. 
درواقع بعضی وقت ها زرد شدن ناخن نشانه یک مساله جدی تر است به عنوان مثال 

عفونت ها یا قارچ ها می توانند عامل زرد شدن ناخن شست باشند.
در موارد نادر این اتفاق به دلیل بیماری  به نام »نشانگان ناخن زرد یا YNS« است. 
پزشکان علت دقیق بروز این نشانه را نمی دانند. با این حال اغلب مبتلایان، ناخن زرد 
و ضخیم و خمیده ای دارند که خیلی کند رشد می کند. علاوه بر این مبتلایان به این 

نشانه ممکن است از مشکلات تنفسی نیز گلایه داشته باشند.
نکته، اگر علاوه بر زرد شدن ناخن علائم زیر را نیز دارید، باید به پزشک مراجعه 

کنید:
• تغییر در شکل یا ضخامت ناخن • خونریزی • ترشح • درد • تورم  

4. عفونت
یکی از اصلی ترین دلایل زرد شدن ناخن شست پا، عفونت های قارچی است که به 
آن »اونیکومایکوزیس« )onychomycosis( گفته می شود و در بزرگسالان شایع تر از 
کودکان است. این عفونت ها می توانند باعث زرد یا سیاه شدن ناخن شود و یا لکه های 

زردرنگی را روی ناخن ایجاد کند.
عفونت های قارچی معمولا توسط »درماتوفیت ها« ایجاد می شوند که از »کراتین« 
برای رشد استفاده می کنند. این عفونت در 10 درصد جمیعت بزرگسال ایجاد 
می شود و با بالا رفتن سن احتمال بروز آن افزایش می یابد. بیش از نیمی از مبتلایان 

به این عفونت قارچی 70 ساله و بالاتر هستند.
بعضی از افراد در معرض خطر بیشتری برای ابتلا به این عفونت های قارچی 
هستند. مثل کسانی که در خون رسانی اندام تحتانی مشکل دارند از جمله مبتلایان 
به دیابت یا کسانی که دچار بیماری های خودایمنی هستند. همچنین ورزشکاران 
و کسانی که مدت زمان طولانی را در شرایط مرطوب و گرم می گذرانند نیز در خطر 

بیشتری برای ابتلا به این عفونت هستند.
درمان زردی ناخن شست پا

زردی ناخن شست پا در اغلب موارد قابل درمان است، اما نوع درمان با توجه به علت 
زرد شدن ناخن تفاوت دارد. به عنوان مثال اگر ناخن شما به دلیل عفونت قارچی زرد 
شده باشد، برای درمان آن به داروی ضدقارچ نیاز خواهید داشت. در بعضی موارد 
ممکن است پزشک شما ویتامین E، زینک، ویتامین D و کورتیکواستروئید های 

موضعی را نیز برایتان تجویز کند.
چطور از زرد شدن ناخن شست پا پیشگیری کنیم؟

• همیشه کفش مناسب بپوشید که کاملا مناسب پایتان باشد. یادتان باشد که 
اندازه پای شما ممکن است با کاهش یا افزایش وزن یا بارداری تغییر کند و شما نیاز 

به یک کفش جدید پیدا کنید.
• ناخن شست پا را مرتب کوتاه کنید.

• ناخن شست پا را تمیز و خشک نگه دارید.
• بعد از ورزش کردن یا فعالیت هایی که بیرون انجام می دهید، اجازه دهید 

کفش هایتان خشک شده و کمی هوا بخورد.
• همیشه جوراب تمیز بپوشید.

نوشیدنی های موثر در تسکین گلودرد 
گلودرد، یکی از علائم شایع بیماری های زمستان است که بعضی از دمنوش های 

گیاهی تاثیر خوبی در تسکین این درد دارد.
گلودرد، یکی از علائم شایع بیماری های زمستان است که گاه بسیار آزاردهنده 
می شود.گرچه، دارو های مختلفی برای بهبود گلودرد وجود دارد و مشورت با پزشک 
برای ضرورت مصرف آنتی بیوتیک ها ضروری است، اما بعضی از دمنوش های 
گیاهی نیز تاثیر خوبی در این زمینه دارند.در ادامه این مطلب، به 3 مورد از موثرترین 
نوشیدنی هایی که می تواند در تسکین درد موثر باشد، اشاره خواهیم کرد که به ترتیب 

عبارتند از: 
1. شربت آبلیمو و عسل

بیش از چهار هزار سال است که عسل به خاطر خواص درمانی ضدباکتری و 
ضدالتهاب کاربرد دارد. لیمو نیز منبع غنی از ویتامین C است که عفونت ها را محدود 
می کند. گلودرد که ناشی از عفونت های ویروسی یا باکتریایی است را می توان با 
مصرف این نوشیدنی بهبود بخشید. برای تهیه این شربت کافی است یک تا دو 
قاشق چایخوری عسل را در یک فنجان آب گرم حل کرده و کمی آب لیموترش تازه 
به آن اضافه کنید. توصیه می شود که این نوشیدنی را چند بار در روز و پیش از خواب 

میل کنید.
2. دمنوش آویشن و عسل

آویشن، گیاه دارویی است که به درمان التهاب مجاری تنفسی کمک می کند. به 
همین دلیل هنگام گلودرد توصیه می شود کمی آویشن را در یک لیوان آب جوش 
دم کنید تا درد و التهاب گلو تسکین پیدا کند. پس از 5 دقیقه، آن را صاف کرده، یک 
قاشق سوپخوری عسل در آن بریزید و این نوشیدنی را به صورت گرم میل کنید. در 
صورت تمایل می توانید آب لیموترش 

تازه نیز به آن اضافه کنید.
3. دمنوش زنجبیل و زردچوبه

زردچوبه به خاطر خواص ضدالتهاب و 
آنتی اکسیدان شهرت دارد. زنجبیل نیز 
ضدالتهاب طبیعی است و تاثیر خوبی 
با ویروس ها دارد. 1 قاشق  در مقابله 
یا  رند ه شده  تازه  زنجبیل  مرباخوری 
پودر را با مقدار خیلی کم زردچوبه و 2 
تکه میخک در یک لیوان آب جوش 
بریزید و بگذارید 30 دقیقه دم بکشد. 
پس از صاف کردن، کمی عسل و آب 
گرم  و  کرده  اضافه  آن  به  لیموترش 

بنوشید.

مواد غذایی در موارد نادری ممکن است منجر به مشکلاتی همانند ورم معده 
بشود، در چنین مواردی با راهکار هایی به راحتی می توان از آن پیشگیری کرد.

ورم معده یک نام اصلی برای التهاب معده است و گاهی اوقات کاملًا ناگهانی و 
بعضی وقت ها تدریجی رخ می دهد. ورم معده برای بسیاری از افراد حاد نیست، اما 

به سرعت بعد از درمان از بین می رود.
التهاب معده )Gastritis(، ناشی از عفونت و آلوده شدن به باکتری است که 
باعث زخم معده می شود. در برخی موارد، گاستریت می تواند منجر به ایجاد زخم و 

افزایش خطر ابتلا به سرطان معده می شود.
رژیم غذایی در بهبود یا تشدید ورم معده بسیار موثر است.

مواد غذایی که می توانید در صورت ابتلا به ورم معده، به منظور درمان، آن ها را 
مصرف کنید به این شرح است:

غذا هایی با فیبر بالا
مواد غذایی با فیبر بالا مثل آجیل، تمشک و سبزیجات سبز برای افرادی که 
مشکلات گوارشی دارند، مناسب هستند و همچنین یک رژیم غذایی مناسب برای 
افرادی محسوب می شود که به ورم معده مبتلا هستند، به خصوص بروکلی که منبع 
سرشاری از فیبر است و سطح سولفوروفان را بالا می برد و باکتری اچ. پیلوری را نیز 

می کشد.
مواد غذایی حاوی چربی های سالم

همه چربی ها بهترین گزینه برای افراد مبتلا به ورم معده محسوب نمی شوند، اما 
چربی های سالم جزء استثنائات هستند. اسید های چرب امگا 3 موجود در ماهی 
سالمون، گردو و دانه های چیا به کاهش التهاب معده و جلوگیری از ورود باکتری اچ. 
پیلوری کمک می کند. آووکادو، روغن زیتون، دیگر دانه ها و آجیل ها نیز جزء منابع 

اسید چرب سالم هستند.
آب سبزیجات

در حالی که آب میوه های طبیعی برای افراد مبتلا به ورم معده توصیه نمی شود، 
اما آب بعضی از سبزیجات و اسموتی ها هستند که قضیه شان فرق دارد، به طور 
مثال آب سیب زمینی دارای خواص آنتی اکسیداتیو است و درد معده را از بین 
می برد. آب کدو حلوایی نیز دارای مواد مغذی است و اسیدیته معده را کاهش 

می دهد و در نتیجه مشکلات معده را زودتر بهبود می بخشد.
مواد خوراکی حاوی پروتئین

پروتئین به بازسازی مشکلات حاصل از ورم معده کمک می کند، اگرچه که همه 
پروتئین ها با یکدیگر یکسان نیستند. البته بعضی از پروتئین های حیوانی معمولًا 
کار را بدتر می کنند. منابع مناسب برای پروتئین های مفید در برابر ورم معده شامل 

سینه مرغ، سفیده تخم مرغ، تن ماهی و لوبیا می شود.
خوراکی های مغذی و آنتی باکتریال

از آنجایی که اچ. پیلوری نیز یک نوع باکتری محسوب می شود، پس تنها راه 
منطقی مبارزه با آن مصرف غذا های آنتی باکتریال است. فلاوونید ها دارای ویژگی 
آنتی باکتری هستند و رشد انواع باکتری ها از جمله اچ. پیلوری را متوقف می کنند. 
سیر، پیاز، کرفس و قره قروت جزء منابع مناسبی از فلاوونید ها هستند. همچنین 

عسل، زنجبیل و زردچوبه نیز جزء منابع اصلی آنتی باکتریال محسوب می شوند.
نکات مهمی که افراد مبتلا به ورم معده باید به آن توجه کنند:

• افراد دچار ورم معده بهتر است برای اصلاح طبع برنج، آن را با زیره، زعفران یا 
زرشک مصرف کنند.

• خاگینه با شیره انگور یک غذای مقوی برای افراد مبتلا به ورم معده است.

• افراد دچار ورم معده بهتر است برای پاکسازی روده ها، کبد و سیستم گوارش از 
خاکشیر با آبگرم استفاده کنند.

• این افراد اگر دچار یبوست هستند، لازم است برای رفع یبوست، انجیر خیس 
خورده استفاده کنند تا روزی دو بار اجابت مزاج داشته باشند تا مواد زائد در بدن 

تجمع نکند.
• برای رفع ورم معده و روده و نفخ، نوشیدن روزانه دمنوش آویشن لازم است.

برخی مواد غذایی که در صورت ابتلا به ورم معده باید از مصرف آن ها خودداری کرد:
غذا ها و نوشیدنی های اسیدی

استفاده از این غذا ها و نوشیدنی ها در این شرایط اصلًا توصیه نمی شود. همه 
می دانند که نوشابه قند بسیار بالایی دارد و برای بدن مضر است. در چنین حالتی 
مرکباتی مثل پرتقال نیز دست کمی از نوشابه ندارند و می توانند ورم معده را تشدید 
اسیدی  غذایی  مواد  جزء  همچنین  نیز  فرنگی ها  گوجه  و  غلات  قهوه،  کنند. 

محسوب می شوند و مشکلاتی مثل ورم معده را تشدید خواهند کرد.
نوشیدنی های کربن دار

پیشنهاد ما این است تا جایی که می توانید از این نوشیدنی ها دوری کنید تا از شر 
معده درد و ورم معده خلاص شوید. نوشابه یکی از بدترین انواع مواد غذایی در این 

فهرست است و قند و اسیدیته بالایی دارد و بسیار ناسالم است.
غذا های چرب و سرخ کردنی

سطح بالای کلسترول در غذا های چرب و سرخ کردنی، با افزایش ورم معده مرتبط 
است و اغلب می تواند عاملی برای به وجود آوردن این بیماری نیز باشد. اگر هم 
اکنون از ورم معده رنج می برید، طبیعتاً بهتر است که از مصرف این غذا ها خودداری 

کنید.
غذا های ادویه دار و آلرژی زا

این قانون بسیار ساده است؛ غذا های تند و ادویه داری که در آن ادویه هایی مثل 
فلفل تند، خردل، ریشه خردل و واسابی به کار رفته است، استفاده نکنید، زیرا باعث 

ایجاد التهاب می شود.
نوشیدنی های حاوی الکل

مصرف الکل یکی از بزرگترین عوامل ابتلا به ورم معده است. پس باید از مصرف 
آن خودداری کنید. الکل بخش های مختلف معده را تحریک می کند، زیرا اسید 

فوق العاده بالایی دارد که هرگز اجازه درمان ورم معده را نمی دهد.
غذا های فرآوری شده و فست فود ها

فست فود ها معمولًا حاوی نگهدارنده ها و طعم دهنده های طبیعی هستند که 
وضع معده را بهم می ریزند. این غذا ها منجر به اختلالات و ورم معده خواهند شد.

دارو های ضد التهابی و غیر استروئیدی
دارو های ضد التهابی غیر استروئیدی مثل آسپیرین، ایبوپروفن، دیکلوفناک و 
ناپروکسن به طرز وسیعی استفاده می شوند و یکی از علت های اصلی ورم معده 

هستند. هرگز نباید در طول درمان ورم معده از آن ها استفاده شود.
نکات دیگری که افراد مبتلا به ورم معده باید رعایت کنند:

• افراد مبتلا به ورم معده و مشکلات گوارشی بهتر است غذا های سردی بخش 
مانند بادمجان، خیار، گوجه و ماست نخورند.

• افراد مبتلا به ورم معده و مشکلات گوارشی در صورت مصرف ماست آن را با 
نمک و آویشن مصرف کنند.

• اگر افراد مبتلا به ورم معده، سیر و پیاز خام مصرف کنند، مشکلات گوارشی 
آن ها افزایش می یابد و موجب سوزش سردل می شود پس این افراد لازم است از 

سیر و پیاز پخته استفاده کنند.
انواع  از مصرف غذا های خمیری، آش رشته،  باید  ورم معده  به  مبتلا  • افراد 

ماکارونی پرهیز کنند.
• مصرف آب یخ و مصرف آب بین غذا برای این افراد مضر است.

راه های پیشگیری از التهاب معده 
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آیت الله سعیدی  :

رعایت پروتکل های بهداشتی، احیای
 امر اهل بیت)ع( است

 امام جمعه قم با بیان اینکه اهل بیت)ع( فقط برای امور سیاسی قیام نکردند، 
گفت: ما در همه امور از جمله مسائل پزشکی، درمان و پیشگیری رهنمودهایی 
تا  از سیاست گرفته  امر اهل بیت)ع(  بنابراین احیای  از اهل بیت)ع( داریم 

اقتصاد، پزشکی و فرهنگ وظیفه و تکلیف شیعیان است. 
آیت الله سیدمحمد سعیدی  روز چهارشنبه در مراسم تکریم رئیس سابق 
دانشگاه علوم پزشکی قم و معارفه سرپرست این دانشگاه که در سالن اجتماعات 
این دانشگاه برگزار شد، اظهار کرد: امام رضا علیه السلام فرمودند خدا رحمت 
کند کسی را که امر ما اهل بیت)ع( را احیا کند که در حقیقت یک مطالبه در 

قالب دعا است.
وی احیاء امر اهل بیت)ع( را یک وظیفه و تکلیف برای شیعیان و محبان اهل 
بیت)ع( دانست و افزود: معصومین و اولیاء خودشان سردمدار احیاء امر الهی 
بودند حضرت زهرا سلام الله علیها که در ایام شهادتشان هستیم با حرکت های 
چند جانبه خود به احیاء امری که به ما توصیه کرده پرداختند و دیگران را با 

خطاب »بیایید« مخاطب قرار دادند.
تولیت حرم مطهر بانوی کرامت با بیان اینکه سردار سلیمانی از حضرت زهرا 
سلام الله علیها درس گرفت و خودش جلو حرکت و دیگران را به پیروی از خود 
دعوت می کرد، گفت: امام همیشه باید جلو حرکت کند و حضرت زهرا سلام الله 
علیها هم به ویژه در ایام بعد از رحلت پیامبر)ص( خیلی برای احراز ولایت 
امیرالمؤمنین)ع( در جامعه اسلامی تلاش می کردند و با تبلیغ چهره به چهره با 
زنان مهاجر و انصار و ایراد خطبه در مسجد النبی تلاش کردند نگذارند این مسیر 

از صراط مستقیم الهی منحرف شود.
وی با بیان اینکه حضرت زهرا سلام الله علیها قبل از رحلت پیامبر)ص( خطبه 
خوان نبودند ولی وقتی بحث انجام تکلیف پیش آمد با حفظ حجاب و عفاف 
خطبه خواندند، گفت: حضرت زهرا سلام الله علیها تلاش زیادی کردند ولی 
مردم قدر نشناختند و تلاششان به نتیجه نرسید که این نشان می دهد نقش 

مردم چقدر مهم است.
سعیدی افزود: در عصر حاضر فرزندی از فرزندان حضرت زهرا سلام الله علیها 
به تأسی از مادرشان قیام کرد و مردم دعوتش را اجابت کردند و به برکت این 
قدرشناسی امر اهل بیت احیا شد و تا زمانی که مردم در صحنه باشند و امام تنها 

نباشد این قیام و جهاد فی سبیل الله همچنان ادامه خواهد داشت.
وی با بیان اینکه اهل بیت)ع( فقط برای امور سیاسی قیام نکردند، گفت: ما 
در همه امور از جمله مسائل پزشکی، درمان و پیشگیری رهنمودهایی از اهل 
بیت)ع( داریم و کتاب هایی مانند طب الصادق علیه السلام و طب الرضا علیه 
السلام وجود دارد بنابراین احیای امر اهل بیت)ع( از سیاست گرفته تا اقتصاد، 

پزشکی و فرهنگ وظیفه و تکلیف شیعیان است.
امام جمعه قم با اشاره به اینکه رهبر معظم انقلاب و مراجع عظام تقلید مسائل 
بهداشتی را رعایت می کنند، گفت: با جود اینکه در قم دیدگاه های مختلفی در 
رابطه با ویروس کرونا وجود داشت ولی با مدیریت صحیح دانشگاه علوم پزشکی، 
منطق استواری که برای رعایت مسائل بهداشتی در مقابله با این ویروس داشت 
و رهنمودهای مقام معظم رهبری، مراجع و علما گام های مؤثری برداشته شد و 

باید این راه پر افتخار ادامه پیدا کند.
وی موفقیت های جامعه اسلامی ما در برابر بیماری کرونا را از مصادیق احیاء 
امر اهل بیت)ع( دانست و گفت: اهل بیت)ع( فرمودند شما باید زینت ما باشید 
و باعث زشتی و بی آبرویی ما نباشید و یکی از مواردی که باعث آبروی اهل 
بیت)ع( شد همین رعایت نکات بهداشتی در مقابله با بیماری کرونا در مجامع 

مذهبی اسلامی است.
 

سرپرست دانشگاه علوم پزشکی قم تاکید کرد:

اقناع سازی دلواپسان واکسن 
برای ارتقاء شاخص واکسیناسیون 

سرپرست دانشگاه علوم پزشکی قم با اشاره به شاخص های استان قم در 
حوزه بهداشت و درمان، گفت: زیرساخت های بهداشتی و درمانی خوبی در 
این استان ایجاد شده، ولی عقب افتادگی های مزمنی به خصوص در شهرهای 

جدید وجود دارد که باید برطرف شود.
مهدی مصری روز چهارشنبه در مراسم تکریم رئیس سابق دانشگاه علوم 
پزشکی قم و معارفه سرپرست این دانشگاه با اشاره به مدیریت پیشگیری از 
بیماری کرونا، افزود: 70 درصد اقداماتی که باید انجام شود در حوزه خارج از 
دانشگاه علوم پزشکی است و اداره ها و اصناف و آموزش وپرورش باید در این 
زمینه کمک کنند. وی با تاکید بر اقناع سازی دلواپسان واکسن برای ارتقاء 
شاخص واکسیناسیون در شهر قم، اضافه کرد: باید تلاش کنیم با تزریق دُز سوم 

واکسن از ورود کشور به پیک ششم جلوگیری شود.
مصری با تاکید بر نظارت و بازرسی میدانی بر مسائل بهداشتی و درمانی، بیان 
کرد: تلاش دارم ستون مدیریتی، نیروی انسانی و ساختار دانشگاه علوم پزشکی 

قم اصلاح و تقویت تا عقب افتادگی ها در بعضی حوزه ها جبران شود.
وی با بیان این که قم شهری مهم، حساس و پایگاه جهان تشیع است، گفت: 
سیاست گذاری حوزه سلامت در قم باید با این رویکرد انجام شود تا بتوانیم در 

ارتقاء سلامت نقش عمده داشته باشیم.
وی با اشاره به ضرورت ترویج سبک زندگی سالم،  افزود: باید با توجه به اسناد 
بالادستی که در این حوزه وجود دارد،  بتوانیم در راستای ارتقاء سلامت مردم 

به ویژه در پیشگیری از کرونا برنامه ریزی داشته باشیم.
سرپرست دانشگاه علوم پزشکی قم اضافه کرد: مراکز درمانی طب سنتی و 
ایرانی که مورد تاکید وزیر بهداشت قرار دارد، در حدی که علمی باشد و به سبک 

زندگی سالم کمک کند، مدیریت و ترویج می شود.
وی با تاکید بر استفاده از تجربیات حوزه ها و الگوهای حوزوی در ارتقاء سلامت 
معنوی و روانی مردم، افزود: با توجه به این که باورهای اعتقادی و بهداشت 

اسلامی در سلامت مردم نقش عمده دارد، باید ارتقا یابد.
وی در ادامه، برنامه ریزی برای افزایش درآمد دانشگاه،  تجهیز مراکز درمانی، 
 115 اورژانس  مرکز  هوشمندسازی  سرطان،  درمان  جامع  مرکز  راه اندازی 
دین،  و  سلامت  دانشکده  زیرساخت های  ارتقاء  کشور،  در  پایلوت  به عنوان 
تکمیل پردیس دانشگاه و خرید مخزن اکسیژن 25 تُنی برای بیمارستان کامکار 

را از جمله اهداف مدیریت خود عنوان کرد.
رییس سابق دانشگاه علوم پزشکی قم نیز در این آیین با اشاره به دوره مدیریتی 
خود، گفت: در 22 ماه مبارزه با بیماری کرونا، روزهای سختی را سپری کردیم و 

امیدواریم روزهای خوبی در انتظار ملت ایران باشد.
محمدرضا قدیر افزود: در این دوره اداره ها و نهادهای مختلف استان قم و 
همچنین دفاتر مراجع و رسانه ها کمک بسیاری برای جلوگیری از شیوع بیماری 
کرونا کردند.در این آیین پیام آیت الله جعفر سبحانی از مراجع تقلید در قدردانی 

از دکتر محمدرضا قدیر رییس سابق دانشگاه علوم پزشکی قم قرائت شد.
 

مدیرکل ارتباطات و فناوری اطلاعات  استان قم : 

۱۴۷۳ شغل دارای نماد اعتماد الکترونیکی 
درقم فعال است 

مدیرکل ارتباطات و فناوری اطلاعات استان قم گفت:از ابتدای امسال تاکنون 
185 کسب و کار آنلاین فعال در استان موفق به گرفتن نماد اعتماد الکترونیکی 

شده اند. 
جواد غلام پور با اشاره به اهمیت کسب و کار های الکترونیکی در توسعه 
اقتصادی و افزایش سطح رفاه مردم گفت: ساماندهی وبگاه های تجاری در 
کشور گام موثری برای ایجاد و توسعه تجارت الکترونیکی است به نحوی که مردم 
در هنگام خرید از طریق اینترنت با اطمینان از پایبندی تارنما ها به تعهد های 

خود در قبال آنان و حقوق مصرف کنندگان، اقدام به خرید می کنند.

رئیس دفتر مقام معظم رهبری در قم:

نقش هیأت های مذهبی در اصلاح سبک 
زندگی پررنگ شود

عنوان  به  مذهبی  هیأت های  گفت:  قم  در  رهبری  معظم  مقام  دفتر  رئیس 
ریشه دارترین و مردمی ترین نهاد انقلابی مسئولیت سنگینی در اصلاح سبک زندگی 

و ترویج ارزش های انقلابی و اسلامی دارند.
حجت الاسلام والمسلمین محمود محمدی عراقی سه شنبه شب در همایش 
فاطمی که با حضور مسئولان هیأت های مذهبی در دفتر مقام معظم رهبری در قم 
برگزار شد، تعظیم شعائر را یکی از مهم ترین کارکردهای قرآنی هیأت های مذهبی 

دانست.
ایام فاطمیه و سالگرد شهادت سپهبد سلیمانی  با اشاره به فرارسیدن  وی 
گفت: بسیاری از حوادث زمان ما با حوادث صدر اسلام شباهت دارد بنابراین 
از هیأت های مذهبی انتظار می رود به معرفت افزایی عاشقان اهل بیت)ع( و 
کسانی که نسبت به حضرت زهرا)س( از عمق جان عشق می ورزند توجه داشته 

باشند.
رئیس دفتر مقام معظم رهبری در قم بصیرت افزایی را یکی از کارکردهای مهم 
هیأت های مذهبی دانست و تأکید کرد: خطبه فدکیه یک دوره کامل معارفی و 
درس توحید، نبوت، معاد و امام شناسی است و اگر در این ایام معارفی که در 
این خطبه نهفته است در ذهن عاشقان حضرت زهرا)س( نهادینه شود کار بزرگی 

است.
حجت الاسلام والمسلمین محمدی عراقی از نعمت و برکت عشق به اهل بیت)ع( 
به عنوان سرمایه عظیم برای هیأت های مذهبی یاد کرد و افزود: امیدواریم این 
ظرفیت و سرمایه در زندگی شخصی هیأتی ها و برای تقویت انقلاب اسلامی و مقابله 

با دشمنان، بیش از پیش مورد استفاده قرار بگیرد.
دشمن به دنبال تغییر سبک زندگی مردم قم است

 وی با اشاره به دغدغه مقام معظم رهبری در خصوص وضعیت ظاهری قم و تغییر 
سبک زندگی، بیان داشت: دشمن می خواهد نسل جوان این شهر مقدس را که 
خانه اهل بیت)ع( است، از انقلاب و ارزش ها جدا کند، بنابراین جوانان انقلابی و 

هیأتی ها نگذارند که این اتفاق بیفتد.
وی افزود: هیأت های مذهبی به عنوان ریشه دارترین و مردمی ترین نهاد انقلابی 
مسئولیت سنگینی در اصلاح سبک زندگی و ترویج ارزش های انقلابی و اسلامی 
دارند. حجت الاسلام والمسلمین محمدی عراقی در توصیف تشکل های ایمانی بر 
اساس مفاهیم قرآنی گفت: فرهنگ هیأتی یعنی منتظر دیگران نبودن و روی پای 
خود ایستادن و از امکانات خود برای خدا هزینه کردن. مسئولیت ما در این زمینه 

سنگین است.
رئیس دفتر مقام معظم رهبری در پایان از تلاش های خالصانه هیأت های مذهبی 
قم در عرصه تعظیم شعائر الهی، ترویج ارزش های انقلابی، کمک به محرومان و 

نیازمندان محله ها و اجرای برنامه های متنوع فرهنگی و تربیتی قدردانی کرد.

فرمانده سپاه علی بن ابیطالب)ع( قم:

عقلانیت و خستگی ناپذیری از ویژگی های 
سردار سلیمانی بود

 فرمانده سپاه علی بن ابیطالب)ع( قم گفت: شجاعت، شهامت، عقلانیت، 
شناخت دقیق از دشمن، تدبیر، تلاش و خستگی ناپذیری، نفوذ در عمق جان 
جهان اسلام و آزادگان جهان، اخلاص و خودداری از دیده شدن، کمک به مردم در 
حوادث مختلف و توجه به خانواده شهدا از مهمترین ویژگی های سردار سلیمانی 

بود.
دومین  مناسبت  به  مراسمی  در  پنجشنبه  شامگاه  موحد  محمدرضا  سردار 
سالگرد فرماندهان مقاومت اسلامی، با اشاره به دومین سالگرد شهادت سردار 
حاج قاسم سلیمانی، خاطرنشان کرد: مکتب شهید سلیمانی همان مکتب امام 
راحل و اسلام در طول تاریخ است، این مکتبی است که ولایت فقیه، جمهوری 
اسلامی و جبهه مقاومت اسلامی بر اساس آن زنده و پابرجاست و با این مکتب 
امکان زمینه سازی برای شکست جبهه مستکبران و ظهور امام زمان)عج( فراهم 

خواهد شد.
فرمانده سپاه علی بن ابیطالب)ع( قم ابراز داشت: هدف نهایی از انقلاب اسلامی 
تشکیل تمدن نوین اسلامی و زمینه سازی برای ظهور حضرت ولی عصر)عج( 

است.
موحد گریزی به ویژگی های شهید ابومهدی مهندس، ابراز کرد: فعالیت های 
انقلابی این شهید به قبل از انقلاب اسلامی و دوران جنگ تحمیلی برمی گردد و 
بسیاری از همرزمان وی در جنگ هشت ساله به شهادت رسیدند و همین مسائل 
سبب شد تا مدت در ایران سکونت داشته باشد و حتی آمریکا اجازه ورود وی به 

پارلمان عراق را با وجود پیروزی در یکی از انتخابات نداد.
وی ادامه داد: شهید ابومهدی مهندس معتقد بود که مقام معظم رهبری جانشین 
به حق امام راحل است که بدون رهبری ایشان امکان پشتیبانی از جبهه مقاومت 
وجود نداشت و همچنین به باور وی، شهید سلیمانی نیز بازوی قدرتمند ولایت فقیه 

بود.
فرمانده سپاه علی بن ابیطالب)ع( قم بیان کرد: اخلاص، گمنامی و مردمی بودن 
از ویژگی های شهید ابومهدی مهندس بود و خصوصیات این شهید بسیار نزدیک به 

سردار حاج قاسم سلیمانی بود. 

همزمان با ایام فاطمیه و سالگرد شهادت سردار سلیمانی ؛

یادواره فرماندهان و 3٠٠ شهید بخش 
مرکزی قم برگزار شد 

یادواره فرماندهان، سرداران و 300 شهید بخش مرکزی قم همزمان با ایام فاطمیه 
و سالگرد شهادت سردار شهید حاج قاسم سلیمانی در حسینیه حضرت فاطمه 

الزهرا )س( شهر قنوات برگزار شد. 
مراسم یادواره فرماندهان، سرداران و 300 شهید بخش مرکزی قم با حضور آیت 
الله سید محمد سعیدی نماینده ولی فقیه در قم، مرتضی حیدری فرماندار قم، 
خانواده های شهدا و مردم این بخش و همچنین میهمان ویژه این مراسم که از 
شهدای گمنام تازه تفحص شده 8 سال دفاع مقدس بود، شب گذشته در حسینیه 

فاطمه الزهرا )س( شهر قنوات برگزار شد.
در این مراسم حجت الاسلام والمسلمین رضا کرمی پور امام جمعه بخش مرکزی 
قم با اشاره به سخن رهبر انقلاب درباره زنده نگهداشتن یاد شهدا، خاطر نشان کرد: 
خون شهدای انقلاب اسلامی به هدر نرفته است و آنها بودند که به قیمت خون خود 
آبروی اسلام، قرآن و استقلال مملکت را حفظ کردند و حرکتی که آنها در این انقلاب 

از خود نشان دادند در طول تاریخ بی نظیر بوده است.
همچنین در این یادواره سردار تقی رضایار از فرماندهان دفاع مقدس، با اشاره 
به سخن امیرمؤمنان علی )ع( عنوان کرد:  قرآن نوری است که چلچراغ هایش 
خاموش نمی شوندو چراغی است که شعله اش، فروکش نمی کند. دریایی است 
که به ژرفایش نمی توان رسید و شاهراهی است که پیمودنش آدمی را به گمراهی 

نمی کشاند.
رضایار مسیر شهدا را مسیر راه قرآن دانست و افزود: قرآن، معدن ایمان و کانون 
آن است. قرآن چشمه های دانش و دریا های آن، بوستان های عدل و آبگیر های آن، 

پایه های اسلام و بنیان آن و درّه های حق و دشت های آن است.
وی در مورد جایگاه خانواده شهدا در جامعه ابراز داشت: عنوان خانواده شهید در 
اجتماع یک عنوان افتخارانگیز است. امروز شما خانواده های شهدا با دل سرشار از 
ایمان و خوشنودی از شهادت فرزندانتان، ثابت کرده اید که درجامعه ما شهادت، 

خسارت نیست.
مداحی  به مناسبت سالروز شهادت صدیقه طاهره حضرت فاطمه زهرا )س( و 
حضور پیکر شهید تازه تفحص شده »محمد حسینی« از دیگر برنامه های یادواره 

شهدای بخش مرکزی قم بود.
در این یادواره از والدین شهید رضا هاشمی، مادر شهید علی علیزاده ، همسر و 

فرزند شهید محمد بنی کریمی و فرزند شهید فیروز کریمی تقدیر گردید.

 

مدیر دفتر تسهیلگری و توسعه محلی شهرقائم ضمن بررسی ابعاد و اثرات 
حضور رئیس جمهور در محله شهرقائم گفت: حضور دکتر رئیسی در محله 
شهرقائم اثرات متفاوتی می تواند داشته باشد که در بیشتر موارد این اثرات در 
راستای سازندگی و توسعه محلات است. لازم است ضمن نگاه به اثرات حضور، 

وظایف نهادهای محلی و استانی نیز مورد توجه قرار گیرد.
ابوالفضل معرفی اظهارداشت : یکی از اثرات حضور، افزایش توجه مسئولین 
استانی و ملی به محله است. از مهمترین تأثیرات حضور رئیس دولت در یک 
محله، افزایش توجه مسئولین ملی و استانی به محله است. بطوریکه تا مدتها 
حضور و دیدار مردمی هیئت دولت بعنوان یکی از افتخارات در تاریخ آن محله 
خواهد ماند. چنانچه نهادهای محلی و استانی عزم پیشرفت و توسعه محله را 
داشته باشند به راحتی از این اقدام و توجه ویژه دولت می توانند بهره کافی برای 

پیشرفت وآبادنی محله ببرند.
در ادامه کارشناس اجتماعی دفتر تسهیلگری شهرقائم در خصوص اثرات 
حضور رئیس جمهور در محله گفت: باحضور رئیس جمهور در محله، توجه رسانه 
ها به این محله بیش از پیش جذب می شود. در طی دو روز گذشته که رئیس 
جمهور دولت سیزدهم در محله شهرقائم حضور یافتند بیش از 100 خبرگزاری 
و صفحه مجازی این رویداد را اطلاع رسانی کردند و در صدا و سیمای ملی نیز 
بازتاب این حضور مردمی در نوبت های مختلف پوشش داده شده است؛ قطعا 
این مهم در افزایش توجه به محله و منطقه نقش بسزایی دارد که می تواند برگ 
برنده ای برای فعالین محلی در جهت افزایش آگاهی رسانی و استمرار توجه را 

ایجاد کند.
معین دادخواه ادامه داد: مصوبات خارج از چارچوب اداری به نفع محله از 
دیگر اثرات این حضور است. سفرهای استانی هیئت دولت فرصت مغتنمی در 
جهت برگزاری شورای اداری استان با حضور مسئولین عالی رتبه است که می 
تواند گره های کور در راستای پیشرفت استان را در فرصت اندک و با کمترین 
واسطه حل کند. حضور رئیس جمهور منتخب در محله شهرقائم که از محلات 
کمتر برخوردار است، فرصتی برای محله ایجاد کرد که سه مسئله مهم و اساسی 

که مانع از رشد محله است را ایشان از نزدیک مشاهده کنند.
معرفی ضمن برشمردن مسائل اولویت دار دفتر تسهیلگری و توسعه محلی 
شهرقائم گفت: مسائلی مانند سکونتگاه اسماعیل آباد که علاوه بر تخریب چهره 
شهر و محله، آسیب های اجتماعی مختلفی را به استان تحمیل کرده است. این 
مسئله از جمله مسائل اولویت دار محله است که دفتر تسهیلگری نیز پیرامون 
آن جلسات مختلف با نهادهای متولی برگزار کرده و طرح ساماندهی متناسب 

را تدوین نموده است.
وی گفت: مسئله دوم که در سفر هئیت دولت به استان قم و حضور در محله 
نیز به خوبی مشهود بود، ریل راه آهن متروکه است که به عنوان مانع غیرطبیعی 
جهت توسعه منطقه عمل می کند. متروکه ماندن ریل آهن، آسیب های مختلفی 
در حوزه های اجتماعی و حتی بهداشتی را برای محله دنبال دارد. بر اساس 
پیگیری های صورت گرفته توسط دفتر تسهیلگری، این مسئله در استان قابلیت 
مرتفع شدن نداشت. طی گفتگوهای صورت گرفته در سفر استانی هیئت 

دولت، این مساله بررسی و مصوباتی برای آن اتخاذ شده است.
مسئله سوم که از مهمترین مسائل محله شهرقائم و منطقه پنج شهرداری قم 
است، عدم اتصال به سیستم فاضلاب شهری است. نبود زیرساخت های لازم و 
نظام شبکه معابر در منقطه پنج شهرداری قم موجب شده است تا جریان آبهای 
سطحی در معابر مشکلات مختلفی در حوزهای بهداشتی و زیست محیطی 
نیز لازم است مورد توجه جدی مسئولین استانی  این مساله  ایجاد کند که 
قرار گیرد. این مسئله نیز در دستور کار دفتر تسهیلگری بوده است و براساس 
گفتگوهای صورت گرفته با نهادهای متولی، توسعه شبکه فاضلاب منطقه 
و اتصال آن به سیستم فاضلاب شهری، بودجه می خواهد که در استان قابل 

تامین نیست. بدین ترتیب این مسئله نیز از جمله مسائلی است که با حضور 
ریاست جمهوری در محله می توان امید به بهبود آن داشت. 

دادخواه ادامه داد: از مهمترین اثرات اجتماعی حضور هئیت دولت در محله، 
افزایش حس شهروندی و تقویت نرخ مشارکت اجتماعی در محله است؛ از جمله 
مهمترین مسائل اجتماعی، نرخ پایین مشارکت اجتماعی است که این مسئله 
در مناطق کمتربرخوردار، بخاطر عوامل متعددی از جمله محرومیت، تشدید 
شده و در شرایط بحرانی قرار دارد. دفتر تسهیلگری و توسعه محلی شهرقائم طی 
سالهای فعالیت خود اقداماتی را در حوزه افزاییش مشارکت اجتماعی در بین 
ساکنین محله نموده است. سفر هئیت دولت و عنایت ویژه رئیس جمهور به این 
محله، نقش بسزایی در تقویت حس شهروندی و به دنبال آن افزایش مشارکت 
اجتماعی در محله را دارد. این مهم می تواند برای فعالین محلی فرصتی طلایی 
باشد که فعالیتهای مشارکتی را در محله گسترش داده و بیش از پیش برنامه های 

اجتماعی و جمعی را در محله اجرا نمایند.
وی بیان کرد: در کنار تمام اثرات مثبت و تقویت کننده، از جمله تاثیرات حضور 
مسئولین در محله، ایجاد انتظار در بین مردم محلی برای تغیرات زود هنگام و 
خارج از عرف اداری است. بطوریکه توجه ویژه مسئولین را اقدام مثبتی برای 
رشد محله می دانند و به دنبال آن انتظار توجه مسئولین استانی را دارند. هرچند 
این امر زمینه ساز حضور و تلاش بیش از پیش ساکنین محله می شود؛ اما اگر از 
سوی نهادهای ملی و استانی پاسخ مناسبی دریافت نشود، می تواند دلسردی را 
برای ساکنین به همراه آورد. در این میان فعالین محلی برای بالفعل رساندن این 

انتظارات مردمی نقش ویژه ای دارند.
در ادامه ابوالفضل معرفی به وظایفی که در ادامه و تکمله حضور رئیس جمهور 
در محله می بایست عده دار شوند را برشمرد: از جمله دستاوردهای سفرهای 
استانی، جذب بودجه های فوق العاده برای استان است که، در سفر اخیر دولت 
سیزدهم به استان قم و محله شهرقائم، این اتفاق نیز رخ داده است. حال این 
وظیفه فعالین محلی است که با پیگیری و مطالبه گری از مسئولین استانی، 

مصوبات سفر ریاست جمهوری به محله را برای اجرایی شدن را محقق سازند؛
سپس دادخواه با اشاره به بعد اجتماعی سفر هیئت دولت به استان قم، افزایش 
سرمایه اجتماعی و حس شهروندی و به دنبال آن تسهیل افزایش مشارکت 
اجتماعی را بیان کرد که فعال کردن ظرفیتهای محلی در جهت پیشرفت محله با 
تکیه بر سرمایه اجتماعی ایجاد شده را نیز از جمله دیگر وظایف فعالین و نیروی 
های محلی قلمداد کرد که می تواند مسیر فعالیت های نیروهای محلی را بیش 
از پیش هموار کند. حال اگر این سرمایه اجتماعی ایجاد شده را فعالین به کار 
گیرند و برنامه پویای پیشرفت محله را در دستور کار خود قرار دهند، قطعا ساکنین 
نیز بیش از پیش به همراهی با نهادهای محلی و استانی خواهند پرداخت که 

این مهم نتیجه ای جز، پیشرفت و رشد محله در تمام زمینه ها نخواهد داشت.
در ادامه ابوالفضل معرفی به آخرین وظیفه فعالین محلی در ادامه راه حضور 
از  محلی  فعالین  میان  همگرایی  افزایش  پرداخت:  محله  در  جمهور  رئیس 
جمله اثراتی است که با حضور مسئولین کشوری در محلات صورت می گیرد. 
همگرایی فعالان اجتماعی خود زمینه ساز پیشرفت و آبادانی محله است. بر 
این اساس اقداماتی که دفتر تسهیلگری و توسعه محلی شهرقائم طی سالهای 
فعالیت خود در محله انجام داده است براین مبنا بوده تا ضمن دعوت از فعالین 
اجتماعی و فرهنگی در قالب گروه ها و تشکل های مختلف، موازی کاری را 
کاهش دهد. در این راستا سعی شده است تا با نهادهای مختلف محلی و استانی 
ارتباط برقرار شود. خوشبختانه این ارتباطات موجب شده است تا محله شهرقائم 
به عنوان یکی از کانون های اجتماعی مورد توجه فعالین حوزه های مرتبط قرار 
گیرد. تشکیل شبکه پانصد نفره در دل محله ی سی هزار نفری خود از دیگر 
ظرفیت های است که با همگرایی و مشارکت نهادهای محلی و فعالین اجتماعی 

شکل گرفته است.

رییس شورای اسلامی شهر کهک قم گفت:مجموعه 
مدیریت شهری کهک، برای کمک به سرمایه گذاران در 
این منطقه در اسرع وقت نسبت به صدور مجوزهای لازم 

اقدام می کند. 
محمدرضا حاج اسماعیلی اظهارداشت :مردم و مدیریت 
شهری کهک استان قم با توجه به گرایش های گردشگری، 
میزبان  کرده اند،  سعی  مذهبی  و  خدماتی  تجاری، 
سرمایه گذارهای متقاضی برای حضور در عرصه فضای 

کسب و کار در این رشته ها باشند.
وی افزود: شهر کهک به عنوان یکی از موتورهای محرک 
در عرصه اقتصاد گردشگری، نقش مهمی در منطقه و 
استان دارد و در همین راستا شورای اسلامی و شهرداری 
کهک، متناسب با فضای اقتصادی حاکم سعی دارند که 
بهترین دستاورد را برای جامعه پیرامون خود داشته و در 

خدمت توسعه گردشگری طبیعی و مذهبی تلاش کنند.

داد:  ادامه  کهک  شهر  اسلامی  شورای  رییس 
با  توانسته ایم  شرایط  با  متناسب  امروز  تا  خوشبختانه 
اقدام های  خصوصی،  بخش  از  حمایت  و  هماهنگی 
مناسبی برای میزبانی از گردشگران انجام دهیم ولی با 
توجه به جمعیت زیادی که به عنوان گردشگر در طول هفته 
به کهک مراجعه می کنند، به زیرساخت های گردشگری 
بیشتری نیاز داریم و در این راستا از تمام سرمایه گذاران 
داخلی و خارجی در حوزه های گردشگری، تجاری، هتل 

سازی و تولیدی دعوت به همکاری می کنیم.
کهک،  شهرداری  ظرفیت  به  توجه  با  کرد:  بیان  وی 
فرصت های سرمایه گذاری زیادی شناسایی و شناسنامه 
سازی شده اند و در آینده نزدیک تمامی این پیشنهادها در 
اختیار سرمایه گذاران به عنوان بسته های پیشنهادی قرار 
داده می شود. حاج اسماعیلی همچنین به وجود بنای 
ارزشمند منزلگاه ملاصدرا که یکی از حکما و فلاسفه بزرگ 

جهان اسلام است در شهر کهک به همراه درخت های 
کهنسال سرو و چنار، اشاره کرد و افزود: با برنامه ریزی انجام 
شده، بنای مزبور برای استفاده مناسب و ارایه خدمات به 
گردشگران در اختیار شهرداری قرار داده خواهد شد. وی 
همچنین به نقش اصحاب رسانه در معرفی زیرساخت ها 
و فرصت های موجود در شهر کهک اشاره کرد و خواستار 
ایفای نقش اصحاب رسانه برای معرفی و جلب نگاه های 
ویژه سرمایه گذاریهای بومی، ایرانی و بین المللی به این 

شهر با نگاه به ظرفیت های فراوان اقتصادی آن شد.
طبق مصوبه 1۹ اردیبهشت ماه سال جاری هیات دولت، 
بخش های جعفرآباد و کهک در استان قم به  شهرستان 

ارتقا پیدا کردند.
شهر کهک در جنوب استان قم قرار دارد و فاصله آن تا 
شهر قم حدود 30 کیلومتر است؛ شهرستان کهک از 2 

بخش مرکزی و فردو تشکیل شده  است.

رییس شورای اسلامی شهر کهک قم:

حمایت از سرمایه گذاران اولویت کاری مدیریت شهری است

مدیر دفتر تسهیلگری و توسعه محلی شهرقائم مطرح کرد :

بررسی ابعاد و اثرات حضور رئیس جمهور در محله شهرقائم 

معاون اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای قم :

طرح نظارتی راه های مواصلاتی قم اجرا شد
معاون اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای قم گفت: به منظور نظارت بر نحوه 
اجرای شیوه نامه های بهداشتی، تجهیزات ایمنی خودرو، تناژ، نوع بار و همچنین 
مدارک ناوگان راننده، طرح کنترل دروازه ایی مشترک با همکاری راهداری، پلیس 
راه و انجمن های صنفی حمل کالاومسافر، درسطح راه های استان درحال است. 
حمید سالاری در گفت وگویی اظهار داشت: طرح فوق با حضور عوامل راهداری 
و حمل ونقل، پلیس راه و انجمن های صنفی ناوگان عمومی حمل ونقل، در سطح 

راه ها، گلوگاه های جاده ای و مقابل پاسگاه های پلیس راه اجرا می شود.
همچنین در ادامه به وظایف مهم این اکیپ اشاره و افزود: طی این طرح که 
به صورت مستمر و درتمامی وقت های شبانه روز، اجرا می شود، بر حُسن رعایت 
شیوه نامه های بهداشتی، تجهیزات ایمنی خودرو، مدارک راننده و ناوگان نظارت 
می شود. وی از دیگر موارد موضوعه ایی که در طرح کنترل دروازه ایی مشترک 

مورد بررسی قرار می گیرند به کنترل تناژ بار در ناوگان عمومی حمل کالا اشاره و 
تاکید کرد: مهار بار، نوع کالای حمل شده، چگونگی حمل مواد خطرناک مطابق 
آیین نامه های موضوعه  مورد بررسی قرار می گیرند. سالاری حمل بار تجاری با 
ناوگان عمومی حمل و نقل مسافر را در زمره موارد تخلف دانست و یادآور شد: 
صدور بارنامه صوری، فاقد کد ملی، صدور صورت وضعیت فاقد مهر مدیر فنی 
از دیگر موارد تخلفی است که درصورت مشاهده به برخورد و اعمال قانون اقدام 

خواهد شد.
معاون راهداری قم ضمن تاکید مجدد بر اِعمال صریح قانون با تخلف های 
صورت گرفته اظهار داشت: اعمال قانون متناسب با نوع تخلف صورت گرفته 
خواهد بود و تشخیص این امر با نهادهای رسیدگی کمیسیون های رسیدگی به 

تخلف های ناوگان، رانندگان، شرکت ها و مالکان ناوگان در هر استان خواهد بود.
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رییس مرکز توسعه و سیاست راهبردی وزارت راه و شهرسازی:

تکمیل طرح های نیمه تمام اولویت اول 
وزارت راه وشهرسازی است

رییس مرکز توسعه و سیاست راهبردی وزارت راه و شهرسازی گفت: در حال 
حاضر اولویت اول وزارت راه و شهرسازی تکمیل طرح های نیمه تمام در کشور 

می باشد. 
فاطمه سادات حمیدیان روز چهارشنبه در جلسه شورای اداری بابل افزود : یکی 
از سیاست های اصلی دولت هم تکمیل طرح های نیمه تمام در استان ها است 
که در سفرهای استانی رییس جمهوری این عوامل ساماندهی و دسته بندی می 

شوند.
وی ادامه داد : استان مازندران هم باید تا قبل از سفر استانی طرح های نیمه 
تمام دارای اولویت را دسته بندی کند تا برای حل مشکلات اعتباری این طرح های 

مهم گره گشایی شود.
حمیدیان از کمبود منابع اعتبار به عنوان یکی از مشکلات طرح های نیمه تمام 
در کشور یاد کرد و با تاکید بر این که دولت درصدد رفع این مشکل است ، گفت : 
در حال حاضر از جمله برجسته ترین مشکلات شهری در مازندران و بابل ترافیک 
و آب های سطحی است که در روز جاری با بارش باران این مشکل بخوبی در 

شهرهای مازندران از جمله بابل خود را نشان داده است.
بارندگی در مازندران طبق پیش بینی هواشناسی از شب گذشته شروع شد و 
همچنان ادامه دارد. تداوم بارندگی و شدت آن در برخی از مناطق سبب آبگرفتگی 

سطحی خیابان ها و معابر شده ولی مشکل جدی در پی نداشته است.
رییس مرکز توسعه و سیاست راهبردی وزارت راه و شهرسازی یکی از راهکارهای 
تجربه شده برای حل مشکل ترافیک در شهرها را احداث پارکینگ های مشارکتی 
معرفی کرد و افزود : اینگونه پارکینگ ها که در تهران تجربه موفقی بوده علاوه 
بر درآمدزایی برای شهرداری مشکل ترافیکی را در شهرهایی مانند بابل برطرف 
خواهد کرد. حمیدیان ایجاد تصفیه خانه را هم راهی برای استفاده بهینه از روان 
آب های ناشی از بارندگی دانست و گفت: در برخی از شهرهای کشور مدیریت 
شهری با احداث تصفیه خانه مرتبط به حوزه شهری ، روان آب های سطح شهر را 

جمع آوری و بعد از تصفیه برای آبیاری فضای سبز استفاده می کنند.
وی اضافه کرد: شبکه جمع آوری آب های سطحی شهری نه تنها مشکل 
آبگرفتگی را برطرف می کند بلکه سبب جلوگیری فرونشست زمین ها هم می 
شود. رییس مرکز توسعه و سیاست راهبردی وزارت راه و شهرسازی بیان کرد: در 
طرح های حوزه شهری از جذب سرمایه گذار غافل نشویم و افرادی هستند که در 
برخی از طرح ها علاقه مند به سرمایه گذاری هستند که مدیریت شهری باید آنها 

را شناسایی و بخوبی از ظرفیت آنها استفاده کنند.

عضو کمیسیون صنایع اتاق بازرگانی ایران:

تامین مالی زنجیره ای، کمک موثری
 به تولید می کند

عضو کمیسیون صنایع اتاق بازرگانی ایران گفت: اجرایی شدن طرح تامین مالی 
زنجیره ای توسط بانک مرکزی و وزارت صنعت، معدن و تجارت کمک موثری به 

رونق تولید می کند. 
»ابوالفضل روغنی« با بیان اینکه همواره در همه رصدها و پایش ها، بزرگ ترین 
مساله در تولید کشور تأمین مالی بوده است، تصریح کرد: با وجود در صدر قرار 
گرفتن نوسانات نرخ ارز در سال های اخیر اما همچنان پول برای تولید به منزله 

جریان خون در رگ ها است و نیازمند تأمین مالی در این بخش هستیم.
وی با بیان اینکه اگر تأمین مالی به درستی انجام نشود تولید آسیب جدی خواهد 
دید، اظهار داشت: از سوی دیگر نرخ بهره بانکی بسیار زیاد است که کاهش آن 

می تواند تغییر چشمگیری در بخش تولید داشته باشد.
گردش  در  سرمایه  سقف  اقتصادی  فعلی  شرایط  در  اینکه  بیان  با  روغنی 
تولیدکنندگان چند برابر شده است، خاطرنشان کرد: در صورتی که بانک ها به 
تفاهم نامه تأمین مالی زنجیره ای تولید با وزارت صنعت، معدن و تجارت عمل 

کنند، شاهد رونق و بهبود در بخش تولید خواهیم بود.
وی افزود: بانک ها موظف هستند هر ساله 38 درصد از کل منابع خود را در 
اختیار بخش صنعت و معدن قرار دهند، اما صورت های مالی بانک ها نشان 

می دهد فقط 15 درصد به بخش صنعت و 10 درصد به معدن تعلق می گیرد.
عضو کمیسیون صنایع اتاق بازرگانی ایران تاکید کرد: پول برای صنعت مانند 
اکسیژن است و تزریق آن به تولید کار ارزشمندی است که وزارت صمت در دستور 

کار قرار داد و امیدواریم هر چه زودتر به مرحله اجرا برسد.
وی خاطرنشان کرد: البته تحویل یک نسخه از قرارداد تسهیلات به وام گیرنده، 
کاهش نرخ سود، تعیین وثیقه مناسب از مشتری و همکاری و تعامل بانک با 

تولیدکننده می تواند در این زمینه کمک کننده باشد.
به گزارش ایرنا، تأمین مالی زنجیره ای، شیوه نوینی است که در یک دهه اخیر 
در کشورهای پیشرفته برای پرداخت تسهیلات به واحدهای تولیدی مورد استفاده 
قرار می گیرد و هم اکنون در ایران به همت وزارت صمت و بانک مرکزی این طرح 
کلید خورده است و هفت بانک صادرات، ملت، تجارت، مسکن، پارسیان، ملی و 

صنعت و معدن این تفاهم نامه را امضا کردند.
بر همین اساس، فرض کنید یک شرکت خودروساز برای تولید خودرو سفارش 
به قطعه ساز می دهد، قطعه ساز برای تأمین این سفارش باید فولاد تهیه کند و 
بخش فولاد کشور هم برای تأمین این مواد باید به سنگ آهن مراجعه کند و این 
زنجیره تولید خودرو است. در جریان تأمین مالی زنجیره ای، بانک ها به جای پول 
به شرکت خودروساز، برات الکترونیک ارائه می دهند و خودروساز این برات را در 
اختیار قطعه ساز می گذارد و قطعه ساز این اوراق را به فولادی ها و بخش فولاد هم 
این اوراق را به شرکت سنگ آهن ارائه می دهد. درنهایت شرکت سنگ آهن می تواند 

این اوراق را در بازار تنزیل )نقد( کند یا اینکه تا سررسید آن منتظر بماند.

وزیر راه و شهرسازی خبرداد:

تامین زمین برای ساخت ۴ میلیون مسکن 
تا پایان سال 

وزیر راه و شهرسازی گفت: تا پایان سال زمین موردنیاز برای ساخت 4 میلیون 
مسکن در قالب طرح جهش تولید مسکن آماده می شود.

رستم قاسمی در مراسم تکریم و معارفه مدیرعامل شرکت مادر تخصصی عمران 
شهر های جدید افزود: هم اکنون برای ساخت یک میلیون واحد مسکونی زمین 
آماده است و برخی پیمانکاران هم مشخص شده اند و عملیات اجرایی ساخت در 

حال آغاز است.
وی گفت: بانک ها موظف هستند 20 درصد تسهیلات خود یعنی حدود 360 
تا 400 هزار میلیارد تومان را به بخش مسکن اختصاص دهند که برای متقاضیان 
تهرانی 450 میلیون تومان تسهیلات با اقساط 20 ساله در نظر گرفته شده است.

قاسمی با بیان اینکه در حال حاضر حداقل به 5 میلیون مسکن نیاز داریم افزود: 
به طور متوسط در کشور 48 درصد هزینه سبد خانوار به هزینه مسکن اختصاص 

دارد که در تهران این رقم 60 و 70 درصد است.
قاسمی گفت: مجموع کسانی که از باقی مانده طرح اقدام ملی مسکن و طرح 
جدید جهش تولید مسکن در سامانه نهضت ملی ثبت نام کرده اند حدود 3 میلیون 
و ۹00 هزار نفر هستند و این در حالیست که در حدود 800 شهر هنوز موفق به باز 
کردن سامانه برای ثبت نام نشدیم که به زودی این کار انجام می شود و پیش بینی 

می شود در مجموع بیش از 5 میلیون نفر در سامانه ثبت نام کنند.
وی همچنین در حاشیه برنامه در مصاحبه با خبرنگار ما درباره راه های کاهش 
هزینه تولید مسکن گفت: در مناطق بسیاری، قیمت زمین چند برابر هزینه 

ساخت است، اما ما در این طرح زمین را رایگان در اختیار افراد قرار می دهیم.
وزیر راه افزود: ساخت مسکن به طور معمول شامل 40 میلیون تومان مالیات 
می شود، اما در قانون جهش تولید این مبلغ به یک میلیون تومان کاهش یافته 
است ضمن اینکه تخفیف هایی برای پروانه های ساختی که الزامات نظام مهندسی 

را رعایت می کنند پیش بینی شده است.

نماینده مردم تهران در مجلس شورای اسلامی گفت: اصلاح ساختار بودجه به 
ویژه در شرایط کنونی، نیازمند درایت، جرأت و شجاعت است و با محافظه کاری و 

اتلاف فرصت سازگار نیست. 
اصلاح  گفت:  بودجه  ساختار  اصلاح  خصوص  در  میرسلیم  آقا  مصطفی 
ساختار بودجه به ویژه در شرایط کنونی، نیازمند درایت،  جرأت و شجاعت است 
و با محافظه کاری و اتلاف فرصت سازگار نیست. برخی از رویه های جاری مانند 
پرداخت یارانه نقدی ماهانه بدون حذف دهک هایی که از آن مستغنی اند، ادامه 

اقدامات دولت های گذشته است.
 وی اضافه کرد: با توجه به ضرورت کمک بیشتر به دهک های آسیب پذیر باید 
دولت در این راستا اقدام عملی انجام دهد و انتظار می رود در قانون بودجه این 
قبیل موارد اصلاح شود و دولت نیز برای اجرای دقیق و سریع آن خود را آماده 

کند.
نماینده مردم تهران در مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه در اصلاح بودجه 
تفاهم ارکان نظام و همراهی مردم بر مبنای صداقت دولت ضروری است؛ اظهار 
داشت: دولت و مجلس باید برای رفع مشکلات موجود که عمده آن ناشی از سوء 
مدیریت در دولت قبلی است، همکاری صمیمانه و جدی داشته باشند. دولت 
الزامات و اقتضائات موفقیت و آثار و تبعات کوتاه مدت تصمیمات الزامی بودجه 

را با مردم در میان بگذارد تا این همکاری سه جانبه هرچه زودتر ثمربخش شود.
وی در خصوص برخی از تلاش ها برای جلوگیری از اقدام دولت در اصلاح 
ساختارهای اقتصادی گفت: عده ای تلاش می کنند که دولت در  اصلاحات 

اقتصادی موفق نشود.  همگی باید هوشیار باشیم،  دفع اقدامات زیانبار دشمنان 
و سوءاستفاده کنندگان از ناهنجاری های اقتصادی و اجتماعی موجود لازم است. 
عده ای ممکن است بخواهند از فشارهایی که مردم تحمل می کنند برای ایجاد بی 
ثباتی اجتماعی و به تأخیر انداختن اقدامات اصلاحی که بی شباهت به نوعی 
جراحی اقتصادی نیست، به نفع خود و بر ضد مصالح کشور و عامه مردم، بهره 

برداری کنند.
لزوم حذف روش های منتهی به رکود و تضعیف فرآیندهای انقباضی در بودجه

عضو کمیسیون اصل نود مجلس در خصوص محور اصلی اصلاحات در لایحه 
بودجه گفت: طی چند سال گذشته متأسفانه درآمد ناخالص ملی ما به جای رشد، 
ثابت مانده حتی در مواردی کاهش یافته است و این امر موجب سقوط ارزش 
پول ملی در مقابل پول سایر کشورها شده است.  وقتی این سقوط ارزش پول 
ملی با افزایش نقدینگی توأم می شود به تورم لجام گسیخته می انجامد و صدمه 
این ها به مردم خصوصا دهک های آسیب پذیر وارد می شود. به عنوان یک اصل 
باید بپذیریم که هیچ تحول اصلاحی رخ نخواهد داد مگر بر مبنای تلاش برای 
ارائه خدمت و کوشش برای تولید کالاهای مورد نیاز جامعه باشد؛ به عبارت دیگر 
اصالت با تولید است. لذا تقلیل یا حذف روش های منتهی به رکود و تضعیف 

فرآیندهای انقباضی باید در دستور کار دولت قرار گیرد.
وی در خصوص وضعیت درآمدهای بودجه 1401 اظهار داشت: بخشی از 
درآمد دولت در لایحه بودجه وابسته به فروش نفت است، در بودجه فروش 1، 
2میلیون بشکه در روز و با احتساب قیمت ٦0 دلار برای هر بشکه پیش بینی شده 

است.  این دو رقم قطعی نیست یعنی ممکن است فروش به مقدار کمتر یا بیشتر و 
قیمت نیز ارزانتر یا گرانتر باشد در حالی که برای هزینه کردن باید به منبع مطمئن 
درآمدی اتکا کرد وگرنه تقریبا تکلیف بودجه به تحقق درآمد وابسته می شود و در 
نتیجه تخصیص در اختیار مدیرانی قرار می گیرد که در سازمان برنامه و بودجه 
هستند و در نهایت به تشخیص خود و با امضای طلایی عمل می کنند و این با 

رویه درست اجرای قانون بودجه سازگار نیست.
عضو کمیسیون اصل نود مجلس ادامه داد: طبق برنامه ششم توسعه باید 
وابستگی دولت به درآمدهای  نفتی کاهش می یافت اما عملا این امر محقق نشده 
است.  در صورت محاسبه وام از صندوق توسعه، وابستگی بودجه پیشنهادی  از 
نظر درآمدی به عواید حاصل از فروش نفت خام و گاز طبیعی نزدیک ٤0٪  است 

و این مطلوب نیست.  
آقا میرسلیم در مورد راهکارهای رونق تولید در بودجه 1401 گفت: رفع موانع 
اشتغال مولد برای رونق فعالیت های تولیدی،  تشویق تولیدکنندگان داخلی و 
کمک به آنها برای ارتقاء کیفیت به جای تن دادن به واردات،  مبارزه بی امان و 
قاطع با قاچاق،  اصلاح وضع گمرک،  تأدیه مطالبات اشخاص حقیقی و حقوقی 
از دولت زا راهکارهای بودجه ای حمایت رونق تولید است. متأسفانه عدم تأدیه 
مطالبات اشخاص حقیقی و حقوقی از دولت با توجه به تسهیلاتی که برای تولید از 
بانکها گرفته اند. در بسیاری از موارد آنها را به ورطه ورشکستگی انداخته یا نزدیک 

کرده است.
دولت باید در جایگاهش به عنوان کارفرمای اقتصادی تجدید نظر کند

وی با بیان اینکه دولت باید در جایگاهش به عنوان کارفرمای اقتصادی تجدید 
نظر کند، گفت: دولت باید از اقداماتی که انگیزه تلاش و کوشش مولد را در بین 
مردم تضعیف می کند یا از بین می برد، خودداری کند.  کوچک سازی دولت و رها 
کردن تصدی گری مگر در موارد اضطراری، و سپردن کارها به مردم باید عملیاتی 
شود و نشانه های آن در لایحه بودجه مشهود باشد. بخش عمده ای از بودجه 
دولت برای پرداخت حقوق کارمندان دولت و بازنشستگان صرف می شود و عملًا 

کمتر از 20٪  برای فعالیت های زیربنایی و عمرانی باقی می ماند.
عضو کمیسیون اصل نود مجلس ادامه داد:  قبل از تحریم ها اقتصاد ایران 
همکاری تقریباً تنگاتنگی با تجارت جهانی داشت تا فعالیت های تولیدی توجیه 
اقتصادی پیدا کند؛ بعد از تحریم همکاری ها محدود شده است و ما باید امکانات 
برای تقویت خودکفایی در تولید داخل را فراهم کنیم.  با توجه به محدودیت های 
ناشی از تحریم ها باید با انحرافاتی که در حاشیه مسیر اصلی تلاش برای تولید قرار 
می گیرد، مقابله کنیم. یکی از راهکارها ، مهار واردات و محدود کردن آن به مواد 

اولیه و قطعاتی است که امکان تأمین و ساخت آن عجالتاً در داخل وجود ندارد.
میرسلیم در مورد کیفیت خودروهای ساخت داخل گفت: مسلماً تمام سعی 
تولیدکنندگان باید بر این باشد که رضایت مردم را جلب کنند و بعلاوه سایر 
مقررات و استانداردها را رعایت کنند.  باید تشویق تولیدِ باکیفیت و رقابت پذیر 
بادوام، رعایت استانداردها و مقررات در بودجه مورد توجه قرار گیرد.  یکی از 
راهکارهای شایسته برای تقویت تولید، تقویت صادرات است. بعلاوه، تسهیل و 
تقویت فعالیت های تولیدی در زمینه تأمین مواد اولیه و ساخت محصولات واسطه 
ای برای کاهش آسیب پذیری فعالیت های تولیدی در کشور اهمیت دارد و باید 

مورد حمایت قرار گیرد.

میرسلیم عضو کمیسیون اصل نود مجلس:

به تاخیر انداختن جراحی اقتصادی به نفع مردم نیست

رییس اسبق پژوهشکده پولی و بانکی :

ارز بدون دسترسی به ذخایر کافی تک نرخی نمی شود 
رییس اسبق پژوهشکده پولی و بانکی درباره تصمیم دولت 
برای تک نرخی شدن ارز در سال آینده و نحوه اجرای این 
تصمیم گفت: منظور دولت در مرحله اول سیاست های ارزی 
تک نرخی کردن ارز نیست و در نهایت هدف، تک نرخی 
شدن ارز است و احتمالا منظور دولت از این مرحله از ارز تک 

نرخی، فقط حذف ارز 4200 تومانی بوده است.
»احمد مجتهد« اظهارداشت : در نهایت احتمال دارند که 
دولت و بانک مرکزی بر یک نرخ واحد به توافق برسند و آن 
را اعلام کنند اما اینکه بتوانند نرخ اعلام شده را با نرخ بازار 
آزاد که براساس عرضه و تقاضا است را به یک عدد برسانند، 
فعلا در این شرایط بسیار بعید است و اساسا براساس وضعیت 

امروز اقتصاد کشور امکان تک نرخی کردن ارز وجود ندارد.
این کارشناس مسائل ارزی با بیان اینکه برای اجرای این 
برنامه باید چند موضوع و احتمال را در نظر گرفت، گفت:  
مهم ترین مساله این است که باید در شرایطی دست به تک 
نرخی کردن ارز زد که به درآمد و ذخایر ارزی دسترسی داشته 
باشیم در غیر این صورت این برنامه به اجرا نمی رسد یا دچار 

اشکالات متعدد خواهد بود.
ارتباطات  اگر  که  است  این  دوم  موضوع  افزود:  وی 
بین المللی وجود نداشته باشد، دولت امکان عرضه ارز در 

بازار نخواهد داشت و همچنان ما با تورم 40 درصدی مواجه 
بازار  در  ارز  نرخ  نوسانات  شاهد  نهایت  در  و  بود  خواهیم 

هستیم.
مجتهد تاکید کرد: متاسفانه رجل سیاسی همواره این تفکر 
را دارند که به صورت دستوری می توانند برنامه های اقتصادی 
را به اجرا برسانند اما در اقتصاد عرضه و تقاضا تعیین کننده 
است و شرایط اقتصادی و سیاسی کشور به نحوی است که 

انتظارات تورمی همزمان با انتظارات سیاسی منفی نسبت به 
آینده وجود دارد. 

این کارشناس مسائل ارزی ادامه داد: اگر دولت بتواند این 
مسائل را حل کند در ان شرایط است که امکان تک نرخی 
شدن ارز وجود دارد در غیر این صورت اینکه از تک نرخی 
شدن ارز حرف می زنند می تواند یک برنامه و هدف برای بلند 

مدت باشد.

دولت  در  پروژه  این  باشیم  داشته  توجه  باید  گفت:  وی 
ریاست جمهوری مرحوم »هاشمی رفسنجانی« انجام شد و 
شکست خورد اما دولت خاتمی در اجرای آن موفق بود. در 
سال 66 بازار ارز 13 نرخی بود که به تدریج به 6 نرخ رسید و 
در نتیجه با بهبود شرایط اقتصادی به ویژه بحث ذخایر ارزی 
و شرایط سیاسی و هماهنگی بین دستگاه ها ارز تک نرخی 
شد و دوران ریاست جمهوری خاتمی توانستیم تا چند سال 

ارز تک نرخی را حفظ کنیم.
مجتهد تاکید کرد: یکی از مهم ترین مضوعات در بحث 
تک نرخی شدن ارز نزولی بودن نرخ تورم است و نمی توان 
درشرایطی که نرخ تورم رو به بالاست نسبت به تک نرخی 

شدن ارز اقدام کرد.
اظهار  دولت  دستوری  های  سیاست  ه  اشارهب  با  وی 
اصول  از  اقتصادی  تصمیم سازان  امروز  متاسفانه  داشت: 
باید عرضه و  اقتصاد دور شده اند، اقتصاد می گویند مبنا 
تقاضا باشد بنابراین شرایطی که منابع ارزی کشور محدود 
است، نمی توان با دخالت در بازار به صورت دستوری تک ارز 
را تک نرخی کرد و در صورتی که بخواهند با محدودسازی و 
فشارو دستور بازار را کنترل کنند، نرخ ارز رشد بالاتری خواهد 

داشت.

رئیس کمیسیون تلفیق بودجه مجلس شورای اسلامی گفت: اگر سیاست ارز 4200 تومانی بخواهد ادامه پیدا کند، 400 هزار 
میلیارد تومان از درآمدهای دولت در سال آینده حذف خواهد شد. 

»حمیدرضا حاجی بابایی« درباره روند بررسی لایحه بودجه افزود: با توجه به آیین نامه داخلی مجلس، از این به بعد گزارش 
کلیات بودجه در دو کمیسیون تلفیق و کمیسیون برنامه و بودجه بررسی می شود، البته روز گذشته کمیسیون برنامه و بودجه به 

کلیات بودجه رای مثبت داد و ساعت 18و 30 در کمیسیون تلفیق تایید کلیات بودجه را داشتیم.
وی ادامه داد: موضوعی که در کمیسیون تلفیق مطرح شد؛ یک بحث کلیات بود و حدود 14 مورد بحث هم در بودجه داریم که 

نمایندگان در این 14 مورد ابهام دارند.
حاجی بابایی گفت: نمایندگانی که به عنوان موافق و مخالف صحبت کردند این موضوع را مطرح کردند که اگر کلیات مصوب 

شد به این معنی نیست که نمایندگانی که به کلیات رای دادند در این 14 مورد به این شکل موافق هستند.
وی ادامه داد: بحث موافقان و مخالفان این است که ما رای می دهیم، اما اصلاح می کنیم و دیگر نمایندگان گفتند ما رای 

نمی دهیم تا دولت اصلاح کند که این دو موضوع به شکل دو نوع بیان شد.
رئیس کمیسیون تلفیق بودجه 1401 خاطرنشان کرد: در بحث ارز ترجیحی در بودجه 1400 مجلس مصوب کرده که دولت 
باید هشت میلیارد دلار ارز 4200 تومانی در اختیار داشته باشد تا بتواند تا پایان سال کار را جلو ببرد که دولت با این مبلغ 
نتوانست این کار را انجام دهد و اکنون این رقم به 13.6 میلیارد دلار رسیده است، بنابراین اگر تا پایان سال ادامه پیدا کند حدود 
1۹ میلیارد دلار خواهد شد و درخواست دولت هم 1۹ میلیارد دلار است، در صورتی که کل درآمد ارزی دولت 1۹ میلیارد دلار 
نیست. حاجی بابایی تصریح کرد: در بودجه 1400 گفته شده است که وقتی پول دولت تمام می شود باید دولت ارز ترجیحی را 

به ریال تبدیل کند.
وی گفت: در بودجه سال آینده دو ابهام در مجلس وجود دارد؛ نخست این که آیا اگر ارز ترجیحی حذف شود از نظر اقتصادی 

خوب است یا خیر؟ دوم این که چه اقداماتی انجام می شود که این کار اتفاق بیفتد؟
رئیس کمیسیون تلفیق بودجه 1401 بیان داشت: دیدگاه نمایندگان در کمیسیون تلفیق این است که در اجرای بودجه 1401 
چه اتفاقی می افتد؟ آیین نامه آن کدام است و ضوابط آن چیست؟ شرایط اجتماعی آن کدام است؟ این ها سؤال های مهمی 

است که کمیسیون تلفیق دارد.
وی ادامه داد: نمایندگانی که روز گذشته به کلیات بودجه در کمیسیون تلفیق رای ندادند اعلام می کنند ما رای می دهیم، اما به 

شرطی که مشخص شود نوع پرداخت چگونه است؟ اگر کالا باشد رای می دهیم، ولی اگر پول باشد رای نمی دهیم.
حاجی بابایی گفت: بر اساس آخرین گزارش، امسال تاکنون حدود 13.6 میلیارد دلار ارز ترجیحی اختصاص پیدا کرده است 

و هر ماه تقریباً یک میلیارد و 200 میلیون دلار به این رقم اضافه می شود.
وی خاطرنشان کرد: پیش بینی ما برای سال آینده این است که 26 میلیارد دلار کل درآمدهای نفتی و میعانات خواهد بود که 

با استقراض از صندوق توسعه ملی حدود 18 میلیارد دلار دست دولت را می گیرد.
رئیس کمیسیون تلفیق بودجه 1401 تصریح کرد: در جلسه ای که صبح روز گذشته با وزیر جهاد کشاورزی داشتیم اعلام کرد 
برای سال 1400 به میزان 1۹ میلیارد دلار ارز ترجیحی نیاز است، بنابراین سال آینده 18 میلیارد دلار را کاملًا برای ارز 4200 

تومانی می خواهند که اگر این اتفاق بیفتد ما باید 400 هزار میلیارد تومان از منابع دولت را کاهش دهیم.
حاجی بابایی گفت: در لایحه بودجه سال آینده 14 دغدغه داریم، اما شرایط سال آینده به طور حتم بهتر از امسال خواهد بود.

عضو هیئت رییسه اتاق مشترک بازرگانی ایران و عراق اظهار داشت: پرداخت پول دو مرحله دارد اول وزارت برق عراق 
باید پول را به این حساب واریز کند و بعد مذاکراتی با بانک مرکزی عراق انجام شود که بتوانیم این پول را داخل ایران 

بیاوریم. بنابراین پرداخت به معنای آوردن این پول به کشور نیست. 
سید حمید حسینی در مورد اعلام وزارت برق عراق مبنی بر آمادگی این وزارت برای پرداخت بدهی ایران به صورت 
کامل اظهار کرد: ما حسابی در عراق باز کرده ایم که وزارت برق عراق بدهی خود را به این حساب بپردازد، وزارت برق 
عراق قبلا 2.5 میلیارد دلار از بدهی خود را به این حساب واریز کرده است. بخشی از این پول را هم اصلا پرداخت نکرده 
بود که الان می گوید به این حساب پرداخت می کند اما این پرداخت بدین معنا نیست که ما می توانیم این پول را از عراق 

خارج کنیم.
وی ادامه داد: وزارت برق عراق می گوید بدهی به حسابی که به این وزارتخانه معرفی شده پرداخت می کند تا بتواند برق 
از ایران بگیرد اما خودش را درگیر این موضوع که ایران نمی تواند این پول را خارج کند نمی کند و می گوید در این مورد 

با بانک مرکزی عراق تفاهم کنید.
وی افزود: این توافقی بود که ما با عراقی ها کردیم که در این کشور حساب باز کنیم تا پول برق و گاز به این حساب 
پرداخت شود اما این به معنای تسهیل پرداخت بدهی های ما نیست. وزارت برق عراق 3 تا 3.5 میلیارد دلار دیگر باید 
به این حساب واریز کند که از محل صادرات برق و گاز ایران به عراق بوده است. اینکه این پول پرداخت شود خوب است 
اما باید راه هایی پیدا کنیم که بتوانیم پولی را که در این حساب به نام ما وجود دارد و به آن واریز می شود را بتوانیم برداشت 

کنیم.
حسینی متذکر شد: پرداخت پول دو مرحله دارد اول وزارت برق عراق باید پول را به این حساب واریز کند و بعد مذاکراتی 
با بانک مرکزی عراق انجام شود که بتوانیم این پول را داخل ایران بیاوریم. بنابراین پرداخت به معنای آوردن این پول به 

کشور نیست.
عضو هیئت رییسه اتاق مشترک بازرگانی ایران و عراق گفت: اینکه بانک مرکزی و مسئولین چه مکانیزمی را برای 
گرفتن این پول با دولت عراق پیش خواهند برد مشخص نیست. چراکه مذاکرات به صورت مداوم در حال انجام است. 
وقتی صادرات برق ما به عراق کاهش می یابد هیئت های عراقی به سرعت به ایران می آیند. صادرات برق و گاز ما به عراق 

به شدت کاهش پیدا کرده و از 52 میلیون متر مکعب در روز به 8 میلیون متر مکعب در روز رسیده است.
وی اضافه کرد: علت این موضوع بدهی عراق به ایران و همچنین کمبود در داخل بود. قرارداد ما به شکلی بود که 
در فصل زمستان صادرات کاهش پیدا کند. دولت عراق به علت قطعی 3000 مگاوات برق در عراق زیر فشار افکار 
عمومی هستند. در بخش هایی گازوئیل مصرف می کنند که به شدت آلودگی دارد. برای پاسخگویی به افکار عمومی 
مصاحبه هایی می کنند و می گویند که مشکلی برای پرداخت بدهی نداریم ولی این پرداخت به معنای وصول پول نیست. 
امسال اوضاع مالی عراق بهتر است و در ماه گذشته 7 میلیارد دلار نفت فروخته و می توانند بدهی خود را پرداخت کنند.
حسینی همچنین خاطرنشان ساخت: امیدوارم که مذاکرات برجام به جایی برسد که برای یک کار عادی و گرفتن 
پول برقی که می دهیم با این مشکلات مواجه نباشیم. آمریکایی ها معافیت دادند، مصاحبه کردند و گفتند مشکلی برای 
پرداخت عراق نداریم. باز عراق به بهانه تحریم ها اینطور با ما بازی می کند. امیدوارم با مذاکرات برجام از این مشکلات 

رها شویم.

رئیس کمیسیون تلفیق بودجه مجلس اعلام کرد:

ادامه سیاست ارز ۴۲۰۰، یعنی حذف ۴۰۰ هزار میلیارد تومان درآمد دولت
عضو هیئت رییسه اتاق مشترک بازرگانی ایران و عراق مطرح کرد:

جزییات آزادی بخشی از پول های بلوکه شده در عراق
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  نگاهی به هفته چهارم فوتبال پیشکسوتان فوتبال قم؛

پارس،صنعت نفت،شاهین وپردیس 
درانتظارصعودبه مرحله نهایی

 ایمان / رضا ملکی
16گل درون دروازه ها روئید تا هفته چهارم مسابقات کهن کسوتان فوتبال قم به 

پایان این هفته خود برسد.
درگروه اول پارس)غله سابق(تیم مقتدر سالهای دور فوتبال قم درحالیکه رضا 
مقدم بازیکن شایسته پیشین فوتبال قم را بعد از مدتها درترکیب خود میدید موفق 
شد باحساب 4بر1از سد تیم خوب افشین ویاران محمدلاجوردی عبورنماید.نکته 
قابل توجه این بازی زدن 2گل زیبا توسط رضامقدم بودکه بعدازعبوراز بیماری 

بسیار سخت چندساله به کام دل دوستداران این تیم نشست.
صنعت نفت دیگر تیم مقتدر فوتبال قم باهدایت آگاهانه استاد رضا دلکش به 
دیدار تیم خوب ودونده جنداب رفت و طی یک بازی سنگینی موفق شد باگل 
زیبای تقی والیان هافبک ارزنده خودبه گل پیروزی و3امتیاز این بازی دست یابد.

پرسپولیس بعداز تحمل باختهای پیاپی این بار درمصاف با هما با پیروزی2بر1 
میدان را ترک گفت تا مرهمی باشد برزخمهای کهنه بازیهای قبلی این تیم.

شاهین دیگر تیم شایسته گروه دوم بارهبری خوب ابوالفضل صولتی توانست با 
پیروزی 3بر1 از سد تیم تلاشگر سازمان آب عبور نماید.

مهر بادرایت ورهبری مقتدرانه ناصردستجردی نیزتوانست از سد مبتکر باحساب 
پردیس  وشایسته  خوب  دوتیم  دوم  گروه  مصاف  ودرآخرین  شود  پیروز  2بر1 
واستقلال با تساوی صفربرصفر به کار خود پایان دادند تا اندیشه های جعفر رضائی 

ودکترباقری مربیان فهیم دوتیم باکسب 1 امتیاز بازی برای دوتیم همراه گردد.
پارس و صنعت نفت هریک با 10 امتیاز درمکانهای اول دوم گروه یک قرار دارند 

وشاهین وپردیس نیز باهمین امتیاز تیمهای اول ودوم گروه دوم هستند.
شایستگی برگزاری این مسابقات که با کوششهای بسیار مدیران برگزاری این 
مسابقات علی نیجه باشی،استادهادی گائینی،جواد جدی وحسین بابائی همراه 

بود جای یک خسته نباشید جانانه به این عزیزان دارد.

با اعلام کنفدراسیون فوتبال آسیا :

حذف قطعی استقلال، پرسپولیس و 
گل گهر از لیگ قهرمانان آسیا

 با اعلام کنفدراسیون فوتبال آسیا )AFC( باشگاه های استقلال، پرسپولیس و 
گل گهر سیرجان از لیگ قهرمانان آسیا در فصل 2022 حذف شدند.

براساس ایک گزارش ، صبح روز جمعه صفحه رسمی کنفدراسیون فوتبال آسیا 
در صفحه توییتری خود اعلام کرد که سه باشگاه ایرانی پرسپولیس، استقلال و 
گل گهر سیرجان از حضور در فصل جدید رقابت های لیگ قهرمانان آسیا در سال 

2022 محروم شدند و نمی توانند در این دوره از مسابقات شرکت کنند.
کمیته مستقل کنترل AFC اعلام کرده که این سه باشگاه نتوانسته اند معیارهای 
 )AFC ضروری )مطابق بندهای 3.1 و 3.2 اساسنامه صدور مجوز برای باشگاه در
را فراهم کنند و مطابق آن نباید اجازه ورود به لیگ قهرمانان آسیا در سال 2022 را 
داشته باشند. به علاوه این کمیته اعلام کرده که مدارک اضافی ارائه شده از سوی 
باشگاه گل گهرسیرجان را هم رد کرده است. پرونده این سه باشگاه به دبیرخانه 
کمیته انضباطی و اخلاق کنفدراسیون فوتبال برای بررسی و اقدام ارجاع داده 

شد.
برای فدراسیون   AFC از کنفدراسیون فوتبال نامه ای  بود که  چند روز پیش 
فوتبال آمد که این سه باشگاه مشکلاتی جدی در راه کسب مجوز حرفه ای دارند 
و احتمال حضورشان در فصل جدید مسابقات لیگ قهرمانان بعید است. با این 
وجود تلاش هایی برای حل مشکل انجام شد و دفاعیاتی نیز به محل کنفدراسیون 
ارسال شد اما مورد قبول واقع نگردید و این سه باشگاه نمی توانند در این فصل به 

ACL بروند.
با این شرایط تنها تیم های سپاهان اصفهان و فولاد خوزستان نماینده های 

کشورمان در لیگ قهرمانان اسیای پیش رو هستند.

درهفته شانزدهم لیگ برتر فوتسال کشور؛

بازگشت رویایی فردوس قم در ۲ ثانیه  پایانی
تیم فوتسال فردوس قم در حالی که تنها 2 ثانیه تا شکست فاصله داشت با یک 

بازگشت رویایی یک امتیاز ارزشمند خارج از خانه را به دست آورد. 
به گزارش روز چهارشنبه هیات فوتبال قم، در ادامه رقابت های هفته شانزدهم 
لیگ برتر فوتسال کشور عصر روزچهارشنبه فردوس قم و زندی بتن کلاردشت به 
مصاف یک دیگر رفتند که این رقابت جذاب و مهیج در نهایت با تساوی 2 بر 2 به 

پایان رسید.
فردوس قم در این رقابت در حالی در مقابل میزبان خود یک امتیاز مهم را بدست 

آورد که تا 2 ثانیه تا پایان رقابت با نتیجه 2 بر یک از حریف خود عقب بود.
در این بازی حساس از هفته شانزدهم لیگ برتر سعید عباسی و فرزین مهری 

برای تیم فردوس قم موفق به گلزنی شدند.
بازی رفت این دو تیم در ورزشگاه شهید حیدریان قم با نتیجه 4 بر 2 به سود تیم 

زندی بتن کلاردشت به پایان رسیده بود.
نماینده قم در تاپایان هفته شانزدهم با 5 برد، 7 باخت و 4 مساوی و کسب 1۹ 

امتیاز در رده هفتم جدول 14 تیمی لیگ برتر فوتسال کشور قرار دارد.
 

رییس هیات کشتی استان قم :

فرنگی کاران برتر قم معرفی شدند
رییس هیات کشتی  استان قم از معرفی فرنگی کاران برتر استان در رده سنی 

نونهالان خبر داد. 
هادی علیایی اظهارداشت: رقابت های قهرمانی فرنگی در رده سنی نونهالان 

استان با حضور 70 کشتی شامگاه چهارشنبه 15 دی ماه جاری به پایان رسید.
وی با اشاره به نفرات برتر فرنگی استان قم در رده سنی نونهالان، بیان کرد: در 
وزن 35 کیلوگرم حمیدرضا اسکندری، در رده سنی 38 کیلوگرم حسین یاوری و 
در 41 کیلوگرم حسین قادری با غلبه بر حریفان به عنوان نفرات برتر استان انتخاب 

شدند.
نیز امیرمحمد عابری،  اوزان 44،48 و 51 کیلوم گرم  ادامه داد: در  علیایی 
ابوالفضل شیری و احسان سلمانپور به ترتیب سکوهای برتر استانی را از آن خود 
کردند. رییس هیات کشتی استان قم اضافه کرد: امیرمهدی سعیدی نوا در 57 
کیلوگرم، علیرضا دیرباز در 62 کیلوگرم و علی میکائیلی نیز در 68 کیلوگرم با 
غلبه بر حریفان رتبه نخست رقابت های قهرمانی استان را به نام خود ثبت کردند. 
علیایی ابراز کرد: محمد چهره قانی، متین رادمنش و پارسا یوسفی نیز در اوزان 
75،85 و 100 کیلوگرم با قرارگیری بر روی سکوی قهرمانی عناوین برتر را بدست 

آوردند.

محمد نوری  :

بازی دفاعی شایسته استقلال نیست
پیشکسوت تیم فوتبال اسقلال گفت: شیوه بازی دفاعی شایسته استقلال 
نیست. با وجود همه انتقاداتی که وجود دارد، اعتقاد دارم که این تیم بازهم شایسته 

قهرمانی است. 
محمد نوری  با اشاره به تساوی استقلال مقابل آلومینیوم اراک در هفته سیزدهم 
این  را در  برتر باشگاه های کشور اظهار داشت: استقلال نمایش خوبی  لیگ 
مسابقه به نمایش نگذاشت و می توانم بگویم آبی پوشان بدترین نمایش خود را در 
نیم  فصل اول به اجرا گذاشتند. وی افزود:به نظر من یکی از دلایلی که باعث شد 

استقلال نتواند نمایش خوبی را به اجرا بگذارد غرور کاذب بازیکنان تیم بود.
اینجای  تا  که  و دونده ای است  تیم جوان  آلومینیوم  نوری خاطرنشان کرد: 
مسابقات نمایش  قابل قبولی را به اجرا گذاشته است اما این دلیل قانع کننده ای 

برای نمایش نه چندان خوب استقلال نبود.

رییس فدراسیون فوتبال کشور گفت: تیم ملی فوتبال 
بزرگسالان، لوکوموتیو و پیشران دیگر تیم های ملی است 

لذا ما به تیم های پایه و استعدادیابی توجه ویژه ای داریم. 
حضور  با  چهارشنبه  روز  خادم  عزیزی  الدین  شهاب 
در اردوی استعدادیابی زیر 1۹ سال فوتبال کشور که به 
میزبانی باشگاه فولاد خوزستان در حال برگزاری است بیان 
کرد: امیدوارم در آینده خیلی نزدیک به شرایطی برسیم که 
استعدادهای زیادی را شناسایی کنیم و باشگاه های کشور 

از جمله باشگاه فولاد به این استعدادها کمک کنند. 
آقای  از  خوزستان  فولاد  باشگاه  اکنون  هم  افزود:  وی 
گرشاسبی که فردی کاردان بوده بهره می برد و باید گفت 
که او یکی از بهترین مدیرعامل های کشور در حوزه ورزش 

است. 
پایه  رده  بازیکنان  گفت:  فوتبال  فدراسیون  رییس 
هیچگاه نباید در ورزش حرفه ای ناامید شوند و آنها باید به 
دانشگاهی شدن خود توجه داشته باشند زیرا دانشگاه این 
شانس را به آنها می دهد که در مسیر خود حرکت کرده و 

همیشه دیده شوند.
شناسایی  برای  لازم  شرایط  طرفی  داد:از  ادامه  وی 
استعدادها در استان ها و کمیته جوانان فدراسیون فوتبال 

نیز وجود دارد. 
عزیزی خادم با بیان اینکه امروز کار بزرگ و تاریخی در 
آینده  برای  که  گرفته  صورت  کشور  استعدادیابی  حوزه 

فوتبال کشور بسیار مفید است افزود: ما به ملت بزرگ ایران 
افتخار می کنیم و ملت ایران به تیم ملی  خود که در رنکینگ 

اول آسیا قرار دارد افتخار می کند.
وی با اشاره به اینکه در حال برنامه ریزی برای برگزاری 
ایران کاپ هستیم گفت: ایران کاپ قدمی برای آینده 
فوتبال ایران و استعدادهای ناب کشور است که امیدوارم 
در سال 1401 این مسابقات را در رده زیر 1۹ سال آغاز 

کنیم.
وی بیان کرد: فوتبال هواداران زیادی دارد و خوزستان 
اگرچه  است  کشور  فوتبال  اصلی  مهدهای  از  یکی 
با حضور  که  دارد  آن وجود  در  بسیاری  محرومیت هایی 
نماینده شایسته ای مثل باشگاه فولاد می توان کارهای 

موثری در این استان انجام داد.
رییس فدراسیون فوتبال گفت: تیم ملی ایران در مخمصه 
تاریخی بحرین که حتی خوشبین  ترین افراد هم به آن 
امیدی نداشتند، توانست به عنوان تیم اول از گروهش 
بهترین   از  یکی  عنوان  به  سال 2021  در  و  کند  صعود 

تیم های جهان معرفی شود.
اردوی استعدایابی زیر 1۹ سال فوتبال کشور از روز 11 
دی در باشگاه فولاد خوزستان آغاز شده و تا 17 این ماه 

ادامه دارد. 
پیراهن  نوازی  به رسم مهمان  باشگاه فولاد خوزستان 

بزرگسالان این تیم را به رییس فدراسیون فوتبال اهدا کرد.

رییس فدراسیون فوتبال: 

تیم ملی بزرگسالان پیشران تیم های پایه است



ایمان / رضا ملکی
تعریف دروازه ودروازه بانی همواره با تفاوتهای بسیاری درمستطیل سبز همراه 
بوده است.مردان آخرین سنگر خط دفاعی تیمها همواره بعنوان نفرات تعیین 
کننده درپیروزیها وشکست های تیمشان معرفی شده اند وانتخاب پست دروازه بانی 
عاشقانی شجاع،فهیم وفرمانده میخواهد که بتوانند بار یک تیم رابه دوش کشند واز 

قفس توری دروازه های خود حفاظت کنند.
نام  به  قم  فوتبال  حاضر  حال  بانی  دروازه  درخشان  های  چهره  معرفی  برای 
دوبازیکن خوب وشایسته دروازه بانی فوتبال ولایت می رسیم.محمدرضا وفائی 
وحمید نانکلی که مسیر حضور درخشان خود را درتیمهای مختلف درسالهای 
گذشته واخیر نشان داده اند تا با نوشتاری کوتاه تلاش ارزنده آنان را دراین پست 

سخت ودشوار پاس بداریم.
محمدرضا وفائی ؛مطمئن،چالاک با کوله باری از تجربه 

پسر خوش چهره ومودب فوتبال ما با حضور مداوم وشایسته خود درطول 15سال 
اخیر فوتبال قم همواره بعنوان یک ستون اصلی دربدنه تیمهای نونهال،نوجوانان،

جوانان،امیدوبزرگسالان فوتبال قم معرفی شده است.
خیال  دروازه  اودرون  وچالاکی  دیدنی  العملهای  وعکس  درخشان  بازیهای 
هرمربی را ازبابت دروازه تیمش آسوده می سازد.محمدرضا آنقدرخوب وشایسته 
بودکه درسالهای حضورتیم صبا درقم درنیمکت این تیم لیگ برتری نشست واگر 
اندکی شانس ونگاه مربیان غیربومی روی اوبود می توانست درمیان گل های 

تیمهای برترنیزشایسته باشد.
محمدرضا تجربه بازی درتیمهای مختلف لیگ دوکشوری رادرخارج ازقم درکارنامه 
خود دارد.مطمئن،شجاع باکوله باری ازتجربه همچنان درون دروازه سرخپوشان قم 
درخشان ظاهر میگردد وازعوامل موثر این تیم درکسب نتایج پیروزی سرخپوشان 

درلیگ سوم کشوری بوده است.
محمدرضا درتحصیل نیزکوشا بوده و بزودی می تواند با کسب مدرک لیسانس 
تربیت بدنی ازدانشگاه آزادجز بازیکنان تحصیل کرده فوتبال قم باشد برای اوکه 

هنوزفعال،پویا وشاداب است آرزوی بهترینها رادرمستطیل سبزداریم.
حمیدنانکلی ؛ شیرجه های ستودنی وشجاعتی بی نظیر

حمیدنانکلی رادرزمانی که 14ساله بود می شناسم.جوان باریک اندام وقدبلندی 
که خیلی زود به چشم آمد وبا درخشش بی نظیرش درتیمهای نونهالان ونوجوانان 

نظرهارا به خود خیره نمود.
حضور شایسته اودربدنه تیم منتخب نوجوانان قم آغاز مسیری درخشان برای او 
درپست دروازه بانی بود.فیزیک خوب ومناسب،اخلاق والا وخروجهای مطمئن او 

خیال مربیان را ازپست دروازه بانی آسوده کرده بود.
حمید به تیم ملی نوجوانان ایران دعوت شد واگر اندکی شانس بااو بود می 
توانست پیراهن پرافتخارتیم ملی رابرتن کند اما لابی های موجود درفوتبال 
ایران او را به بزرگترین آرزویش نرساند .حمید با ادامه روند روبه رشد خود دربدنه 
کاپیتانی  وبازوبند  داشت  بسیارعالی  درخششی  نیز  وامید  جوانان  تیمهای 
درلیگ  امیدها  بازیکن  برترین  بعنوان  تا  بست  بازو  بر  برتر  درلیگ  امیدهارا 

کشوری نامیده شود.
حمیدنانکلی قابلیت رسیدن به یک دروازه بان ایده ال را دارد.پسری باشیرجه ها 
زیبا وستودنی وشجاعتی بی نظیرش می تواند درمیان سنگربانان تیمهای لیگ برتر 
ودسته اول جا داشته باشد وباتوجه به جوانی او درسن 22 سالگی حتما این رویا 

برای وی رنگ واقعیت به خود خواهد گرفت.

  معرفی چهره های درخشان دروازه بانی فوتبال قم:

محمدرضا وفائی،حمید نانکلی ؛دروازه بانان آینده دار

رئیس جدید فدراسیون تکواندو، گفت: از سیدمحمد پولادگر می خواهم  کنار ما باشد 
تا از تجربیات وی استفاده کنیم. 

هادی ساعی روز چهارشنبه پس از انتخاب شدن بعنوان رییس  جدید فدراسیون 
تکواندو، اظهار داشت: از همه عزیزان  تشکر می کنم  و ممنون زحمات پولادگر هستم. 
تمام اتفاقات خوب تکواندو در زمان وی  رخ داد. از خانواده تکواندو می خواهم  کنار هم 

باشیم. تکواندو باید باعث شود این خانواده منسجم باشد.
وی افزود: از پولادگر خواهش می کنم  کنار ما باشند و تجربیات ایشان را با هیچ پولی 
نمی توان  کسب کرد. رییس جدید فدراسیون تکواندو تاکید کرد: همدلی اولین بحث 
است که به آن اعتقاد دارم. همه خانواده تکواندو دارای توانمندی هستند و باید کنار 
هم باشیم. رییس فدراسیون تکواندو اظهار داشت: انتخابات سخت و سنگینی بود و 

در نهایت امیدوارم لیاقت اعتماد خانواده تکواندو را داشته باشم.
وی در مورد برنامه هایش  گفت: برنامه سه بخش است و مهمترین آن المپیک است 

که زمان کوتاهی باقی مانده و باید سریع  برنامه ریزی کنیم. نیاز به تلاش داریم از 
تکواندوی دنیا عقب نمانیم. باتوجه به رنکینگ سیستم باید تیم امید را راه اندازی کنیم 
تا پشتوانه خوبی برای بزرگسالان باشد. وی گفت: بخشی از پتانسیل تکواندو اعم از 

مربیان، قهرمانان و پیشکسوتان بیرون مانده اند که باید از آنان بهره برد.
ساعی در خصوص کادرفنی، عنوان کرد: در گذشته هم که مدیرفنی تیم ملی بودم 
سعی می کردم از تمام پتانسیل استفاده کنم. باید از مربیانی که در لیگ موفق هستند 

و مربیان قهرمان ساز استفاده کنیم.
وی در مورد آینده فریبرز عسگری سرمربی تیم ملی تکواندو گفت: فعلا اردوها 

تعطیل شده است و باید جلسه گذاشته و برنامه ریزی کنیم.
ساعی در خصوص اینکه گفته می شود وی هنوز سرپرست کاروان ایران در بازی های 
کشورهای اسلامی نشده است گفت: در هیات اجرایی دو مرتبه شفاهی و کتبی رای 

داده اند و نگران این مساله نباشید.

ساعی در خصوص شرایط استفاده از رضا مهماندوست نیز توضیح داد: او یکی از 
بهترین مربیان است اما فعلا در کشور دیگری مشغول است.

ساعی روز چهارشنبه با کسب 2۹ رای رییس  فدراسیون تکواندو شد. پولادگر هم 27 
رای آورد تا پس از 21 سال ریاست، از این فدراسیون وداع کند.

ساعی رئیس جدید فدراسیون تکواندو: 

خانواده تکواندو همدل است؛ از پولادگر می خواهم  کنار ما باشد

مدافع اسبق تیم فوتبال پرسپولیس گفت: پرسپولیس دوران افت را رد کرده، به شرایط ایده آل رسیده و امسال یکی از مدعیان 
اصلی قهرمانی است. 

بهروز رهبری فرد روزچهارشنبه  در حاشیه دیدار دوستانه منتخب ۹8 و منتخب استقلال و پرسپولیس که برای زنده یاد شهید 
قاسم سلیمانی برگزار شد، اظهار داشت: خیلی خوشحالم که هم ورزشگاه آزادی را دوباره دیدم و هم شما خبرنگاران را. من 
زیاد سیاسی نیستم ولی سردار سلیمانی کسی بود که همه دوستش داشتند. این بازی هم برای شهادت ایشان بود و تجدید 

خاطره ای هم با رفقای قدیمی داشتیم و در کنار بچه ها خیلی لذت بریم.
وی در خصوص دیدار دوباره اش با علی پروین و یاد و خاطره  آن شیرینی های زمان حضورش در فوتبال که برای وی به تمرینات 

می برد عنوان کرد: آقای پروین دیابتی که دارد  مدیون من است چون آنقدر به او شیرینی دادم قند او بالا رفته است. )با خنده(
مدافع اسبق پرسپولیس در خصوص شرایط این روزهای این تیم گفت: پرسپولیس قهرمان 5 دوره لیگ برتر است و همه از آن 
انتظار دارند. هیچکس توقع ندارد این تیم افت کند ولی یک زمانی همه دچار افت می شوند. البته پرسپولیس این  افت و خان را 

رد کرد و به شرایط ایده آل رسیده و امسال یکی از مدعیان اصلی قهرمانی است.
خوبان عالم زیاد داریم ولی در این عالم نیستند! 

رهبری فرد در خصوص شایعه خصوصی سازی دو باشگاه استقلال و پرسپولیس گفت: نمی خواهم کلیشه ای حرف بزنم ولی 
عمر ما قد نمی دهد که خصوصی سازی دو باشگاه را ببینیم. امیدوارم این اتفاق رخ بدهد و روی ما را کم کنند.

وی در خصوص اینکه کدام مدافع پرسپولیس مثل زمان خودش خوب هستند و او را یاد دوران جوانی می اندازند گفت: همه 
آنها خوب هستند. زمان ما فوتبال بعد دیگری داشت. آن زمان همه چیز غیرتی بود، نه اینکه الان بی غیرت هستند ولی زمان ما 
همه بچه ها پایین شهر بودند و سختی های زیادی کشیده بودند. وقتی به داخل زمین می آمدند غیرت و تعصب را نشان می دادند. 
نه تنها تیم ما بلکه در استقلال و تیم های دیگر هم وجود داشت اما حالا غیرت و تعصب کم شده است. فوتبال ما تقریبا ماشینی 

مثل فوتبال آلمان شده است. دیگر در فوتبال ما بازیکنانی که تماشاگر به استادیوم بکشند و تکنیکی باشند وجود ندارد.
مدافع اسبق پرسپولیس در خصوص اینکه این روزها در فوتبال ما کلیدواژ ه ای به نام خوبان عالم وجود دارد و نظر وی در این 

مورد چیست گفت: خوبان عالم زیاد داریم ولی در این عالم نیستند! نمی دانم در کدام عالم هستند.

پرسپولیس در لیگ بیست و یکم عملکرد خوبی در فاز تدافعی نداشته و این خلافِ آن راه و روشی است که در پنج سال 
اخیر این تیم سرلوحه کار خود قرار داده بود.  برای رسیدن به قهرمانی نباید گل دریافت کنید. این قانونِ نانوشته حداقل 
در فوتبال ایران و خصوصا در چند سال اخیر با دقت خاصی رعایت شده است. شاید شما بهترین خط حمله را نداشته 
باشی اما با دریافت کمترین گل می توانی جام قهرمانی را بالای سر ببرید. پرسپولیس در پنج دوره اخیر لیگ برتر موفق 
شده عنوان قهرمانی را به دست بیاورد. ماجرایی که از لیگ شانزدهم آغاز شد و فعلا تا لیگ بیستم ادامه داشته است. 
سرخپوشان در این پنج فصل، چهار بار بهترین خط دفاعیِ لیگ را به خود اختصاص دادند و تنها در لیگ هجدهم بود 
که بعد از استقلال و با یک گل فاصله رتبه دوم را از این حیث از آن خود کردند. پایتخت نشینان در این مدت پنج ساله 
فقط 2 بار بهترین خط حمله را در لیگ کنار نام خود یدک کشیدند. در لیگ شانزدهم پرسپولیس 14 گل دریافت کرد 
که میانگین آن 0.46 بود. در هفدهمین دوره مسابقات شاگردان برانکو ایوانکوویچ با دریافت 15 گل، عنوان بهترین خط 
دفاعی را از آن خود کردند که متوسط آن نیم گل خورده در هر بازی بود. در فصل بعدی استقلال با دریافت 13 گل این 
عنوان را از پرسپولیس ربود اما سرخپوشان با دریافت 14 گل نمایش خوبی داشتند و در قامت دومین خط دفاعی برتر 
لیگ را به پایان رساندند. لیگ نوزدهم هم تنها 17 گل خورده برای تیم های گابریل کالدرون و یحیی گل محمدی ثبت 
شد که در بین تمامی تیم ها بهتر بود. فصل بعد یعنی لیگ قبلی نیز ماجرا همان همیشگی بود. پرسپولیس فقط 14 

گل دریافت کرد و با متوسط 0.46 بهترین آمار را مال خود کردد. در لیگ بیست و یکم اما ماجرا متفاوت دنبال می شود.
پرسپولیس تا پایان هفته سیزدهم ۹ گل خورده است. میانگین دریافت گل برای این تیم 0.6۹ است که این نسبت به 
لیگ نوزدهم که بدترین آمار در پنج سال برای پرسپولیس بوده)0.56(، 13 صدم بیشتر است و بدون تردید این مسیر، 
مسیرِ سبزِ گذشته نیست. مسیری که پرسپولیس را به قهرمانی می رساند. سرخپوشان تهرانی در این فصل گل های 
زیادی دریافت نکرده اند اما در لیگِ کم گلِ ایران آنها با وجود دریافت ۹ گل در 13 مسابقه، پنجمین تیم از لحاظ بهترین 
خط دفاعی بوده اند. باید دید تیم یحیی گل محمدی در ادامه راه چه نمایشی خواهد داشت. ادامه این روند باعث می شود 
تا آنها نمایشی ضعیف تر در کارهای دفاعی نسبت به فصولی که قهرمان شدند داشته باشند و این فاکتور شاید به قیمت از 

دست رفتن قهرمانی برای آنها تمام شود.

رهبری فرد:

پرسپولیس مدعی قهرمانی است 
سرپیچی یحیی از برانکو، کالدرون و خودش؛ 

مقصدِ این پرسپولیس، قهرمانی نیست
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تجمیع مولفه های قدرت و استفاده از دستاوردهای میدانی ؛

موشک هایی که ادامه دیپلماسی
 را تضمین کردند

لازمه تامین منافع ملی و حفظ امنیت جمهوری اسلامی ایران در معادلات 
کنونی جهان، تجمیع مولفه های قدرت و استفاده از دستاوردهای میدانی برای 
بالا بردن سرمایه دیپلمات ها در کارزارهای بین المللی است، رزمایش پیامبر 

اعظم )ص( نشان داد که قدرت میدان، به خدمت دیپلماسی درآمده است. 
برای  امکانات  و  منابع  از  استفاده  در  آنها  توانایی  اساس  بر  کشورها  قدرت 
تاثیرگذاری بر رویدادهای بین المللی سنجیده می شود، سیاست های کلی 
حفظ  جهت  در  قدرت  و  توانمندی  افزایش  راستای  در  اسلامی  جمهوری 

موجودیت، امنیت و رفاه شهروندان و مقابله با تهدیدات خارجی است.
شرایط کنونی نظام بین الملل و موقعیت استراتژیک ایران در منطقه ایجاب می 
کند که برای تامین منافع ملی ابزارها و راهکارهای مختلفی به کار گرفته شود، در 
این راستا جمهوری اسلامی با توجه به موقعیت حساس استراتژیک و ژئوپلیتیک 
خود با تقویت جنبه های مختلف قدرت سخت که به معنای توان نظامی و 
اقتصادی است، اهداف قدرت نرم خود که دیپلماسی بخشی از آن محسوب می 

شود را تقویت می کند.
دولت سیزدهم از زمان آغاز به کار خود با به کار گیری همزمان همه وجوه 
قدرت،  اهداف و سیاست های کلان نظام را با دقت و سرعت بیشتری پیگیری 
کرده است، سیاستی که پیش از این به دلیل فقدان تحلیل درست از شرایط کشور 

و جامعه جهانی مغفول مانده بود.
نگاهی به مناسبات جهانی نشان می دهد که باید دو مولفه قدرت نظامی یا 
»میدان« و قدرت نرم یا »دیپلماسی« را در کنار هم داشت تا به نتیجه مطلوب 
رسید. در واقع دیپلماسی به تنهایی هدف نیست بلکه ابزار  و روشی در رسیدن 
به اهداف و به دست آوردن منافع ملی است. میدان نیز ابزاری در راستای بالا 
بردن ضریب امنیت ملی، تضمین بقای کشور و افزایش عمق استراتژیک است، 
که منافع ملی را محقق می کند. بنابراین دیپلماسی و میدان دو بال پیشرفت یک 

نظام سیاسی هستند.
رهبر معظم انقلاب اسلامی در سخنرانی تلویزیونی خطاب به ملت ایران در 
تاریخ 12/02/1400 درباره نیروی قدس که از عوامل تحقق سیاست عزتمند 
قدس  »نیروی  فرمودند:  است،  دیپلماسی  و  منطقه  در  اسلامی  جمهوری 
بزرگ ترین عامل مؤثّر در جلوگیری از دیپلماسی انفعالی در منطقه ی غرب آسیا 
است؛ نیروی قدس در منطقه  غرب آسیا یک سیاست مستقلّ جمهوری اسلامی 
را و سیاست عزّت مدار جمهوری اسلامی را تحقّق بخشیده... ما باید مستقل و 
عزّتمند و پُرتلاش و پُرتوان عمل کنیم و این کار را در منطقه بعضی ها کرده اند و 

بحمدالله به نتیجه رسیده اند.«
در جریان مذاکرات هسته ای دشمن بارها در حین مذاکرات، قدرت نظامی و 
قهریه خود را با توسل به تهدیدات مختلف به نمایش گذاشته است جمله معروف 
»همه گزینه ها روی میز است« که بارها تکرار شده است کنایه از گزینه نظامی بود، 
علاوه بر این تهدیدهای نظامی و علنی رژیم صهیونیستی توسط مقامات این رژیم 

غاصب مدام تکرار می شود.
رزمایش موشکی پیامبر اعظم )ص( 2۹ آذر ماه در خلیج فارس، تنگه هرمز و 
سواحل استان های هرمزگان، بوشهر و خوزستان توسط سپاه برگزار شد. رسانه 
های خارجی و معاند با به راه انداختن پروپاگاندا تلاش کردند اینگونه القا کنند که 
این رزمایش به مذاکرات ضربه زده و همزمان سیاستمداران غربی بحث کاهش 

توان موشکی ایران را مطرح کردند.
رژیم صهیونیستی که نگران دست برتر ایران در مذاکرات وین و قرار گرفتن روند 
گفت و گوها در مسیر پیشرفت است، تلاش کرد با راه انداختن هیاهوی تبلیغاتی، 
در مورد این رزمایش به زعم خود فضایی منفی علیه جمهوری اسلامی ایجاد کند. 

حامیان این رژیم در غرب نیز همین خط را ادامه دادند.
مقامات آمریکایی بدون اشاره مستقیم به این رزمایش به انتقاد پرداختند؛ رابرت 
مالی، نماینده ویژه آمریکا در امور ایران، که به عنوان مذاکره کننده ارشد آمریکا 
در وین حضور دارد، در گفت وگویی با نشریه نیویورکر مدعی شد که ایران ثابت 
کرده که از برنامه موشک های بالستیک خود برای تهدید همسایگانش استفاده 
می کند. علاوه بر این ژنرال کنت مک کنزی، فرمانده نیروهای مرکزی آمریکا 
ادعا کرد که برنامه موشکی ایران به تهدیدی فوری تر از برنامه هسته ای این کشور 
تبدیل شده، ایران توان حمله دقیق به اسرائیل دارد و می تواند حملاتی با دقت و 

حجم بالا در خاورمیانه انجام دهد.
این ادعاهای بی اساس در حالی مطرح شد که ایران همواره روابط خوبی با 
همسایگان خود داشته و در دولت سیزدهم روابط حسنه با همسایگان در اولویت 

های سیاست های وزارت امور خارجه است.
اما وزارت امور خارجه انگلیس با اشاره مستقیم به این رزمایش، خشم خود را از 
شلیک همزمان 16 موشک بالستیک در رزمایش بزرگ پیامبر اعظم )ص( در ایران 
ابراز کرد و مدعی شد: این پرتاب ها نقض آشکار قطعنامه 2231 شورای امنیت 
سازمان ملل متحد محسوب می شود که از ایران می خواهد هیچ گونه فعالیتی در 
رابطه با موشک های بالستیک قادر به حمل تسلیحات اتمی، از جمله انجام پرتاب 

موشک با استفاده از فناوری موشک های بالستیک را انجام ندهد.
سعید خطیب زاده، سخنگوی وزارت امور خارجه کشورمان بلافاصله ضمن 
رد موضع گیری مداخله جویانه انگلیس در مورد توانمندی دفاعی کشورمان 
گفت: جمهوری اسلامی ایران در چارچوب قوانین و مقررات بین المللی و مطابق 
نیازهای دفاعی خود عمل می کند و لذا نه تنها اینگونه موضع گیری ها و اظهارات، 
مداخله در امور داخلی ایران به حساب می آید بلکه حاکی از ادامه سیاست یک 

بام و دو هوای لندن است.
رزمایش پیامبر اعظم)ص( و نمایش قدرت نظامی جمهوری اسلامی نه تنها در 
راستای تهدید کشورهای همسایه نبود بلکه پاسخی به جنگ روانی و تهدیدات 
صهیونیست ها علیه کشورمان بود، در این رزمایش با به نمایش درآمدن قدرت 
نظامی ایران پیامی مهم فرستاده شد. پیامی با این محتوا که تنها راه حل و 
فصل مسائل با جمهوری اسلامی دیپلماسی است و تهدیدات نظامی رژیم 
صهیونیستی و حامیانش در مقابل اراده ایران بی اثر است. جمهوری اسلامی 
ایران با این رزمایش نشان داد که قدرت میدان، به خدمت دیپلماسی درآمده 

است.
توانمندی نظامی ایران در دولت سیزدهم به مثابه اهرمی به کمک تیم مذاکره 
کننده کشورمان آمده است. اهرمی که در دولت های پیشین از آن استفاده نمی 
شد به این دلیل که تحلیل درستی در مورد تجمیع ابزارها و منابع قدرت وجود 

نداشت.
و  پیامبر اعظم)ص( برخلاف صهیونیست ها  رزمایش  با  جمهوری اسلامی 
حامیانشان که در رسانه ها سعی در قدرت نمایی دارند در میدان عمل قدرت 
خود را نشان داد و ثابت کرد که میدان پشتیبان دیپلماسی است و هم زمان با 
برگزاری مذاکرات وین به این پیام را ارسال کرد که قادر است با هماهنگی میدان و 

دیپلماسی دستاوردهای اقتصادی- سیاسی بدست آورد.
همزمان دیپلمات های حاضر در وین و تحلیلگران، اعلام کردند که ابتکار عمل 
تیم ایرانی، طرف غربی را ناچار کرد که پیشنهادهای ایران را روی میز مذاکرات 
وین بگذارند و به گفته برخی منابع اروپایی، 80 درصد پیشنهادهای ایران پذیرفته 
ابتدا  نیز توئیت کرد که »کشورهای غربی گرچه  شده است. نماینده روسیه 

مخالفت کردند اما پذیرفتند که این پیشنهادها حق مسلم طرف ایرانی است«
سیاست همراهی قدرت نظامی با دیپلماسی و تجلی آن در رزمایش اخیر 
که سیاستمداران  روبرو شده  و حمله کشورهای غربی  انتقاد  با  در حالی 
کهنه کار آمریکایی بارها از تاثیرگذاری آن سخن گفته اند. در مصاحبه ای 
که »هنری کیسینجر« اردیبهشت امسال با مدیرعامل یک شرکت انتشاراتی 
بزرگ آلمانی با نام »اکسل  اشپرینگر« داشت، کیسینجر با اشاره به چین و 
در توجیه اینکه چرا آمریکا نباید وارد منازعه با چین شود، گفت که چین، 
هم در حوزه اقتصاد و هم در حوزه نظامی قدرتمند است و تنها راه آمریکا 

»همزیستی با چین است«.
در واقع لازمه تامین منافع ملی و حفظ امنیت کشورمان در معادلات کنونی 
بتوانیم  و  باشیم  داشته  کنار هم  در  را  قدرت  مولفه های  که  است  این  جهان 
دستاوردهای میدانی کشور را آنچنان بالا ببریم تا دیپلمات هایمان آن سرمایه را 

در کارزارهای بین المللی استفاده کنند.

معاون اول دولت دوازدهم گفت: روش های مدیریتی آیت الله هاشمی رفسنجانی 
راهگشای مشکلات کشور بود.

مراسم پنجمین سالگرد رحلت آیت الله هاشمی رفسنجانی با حضور حجت الاسلام 
و المسلمین سید حسن خمینی، جمعی از مسئولین لشکری و کشور و خانواده آیت 

الله هاشمی رفسنجانی در حرم امام خمینی)س( برگزار شد. 
اسحاق جهانگیری عصر روز پنجشنبه در مراسم پنجمین سالگرد رحلت آیت الله 
هاشمی رفسنجانی که در مرقد امام راحل برگزار شد، اظهار کرد: بنا داشتم که پس 
از پایان مسئولیت دولتی خودم، حداقل تا پابان امسال، سخنرانی و مصاحبه نداشته 
باشم اما به دلیل علاقه به آیت الله هاشمی و بیت ایشان تصمیم گرفتم که این سیاست 

سکوت را کنار بگذارم.
وی افزود: دی ماه در سالهای اخیر حوادث تلخی داشته است. در دی ۹5 به صورت 
بسیار ناباورانه ای خبر ارتحال آیت الله هاشمی که استوانه نظام بود داده شد. هنوز از 
این حادثه عبور نکرده بودیم که در دی ۹8 سردار عزیز و ملی ما سردار سلیمانی با ترور 
ناجوانمردانه آمریکاییها در بغداد به شهادت رسید. در مراسم تشییع آقای سلیمانی در 
کرمان جمع زیادی از هموطنان جان باختند و در حادثه سقوط هواپیمای اوکراینی 
جمع دیگری از نخبگان ملت ما جان خود را از دست دادند که به همه آنان تسلیت 
و  سیستان  در  مردم  از  برخی  همچنین  شد:  یادآور  جهانگیری  می کنم.   عرض 
بلوچستان، جنوب کرمان و فارس شاهد وقوع سیل بودند که امیدوارم با همت دولت 

هرجه زودتر وضع این مردم سامان پیدا کند.
آیت الله هاشمی توان مدیریتی همه جانبه در کشور داشت 

معاون اول دولت دوازدهم با تاکید بر اینکه هاشمی رفسنجانی توان مدیریتی همه 
جانبه در کشور داشت، اظهار کرد: او روستازادده ای بود که با سادگی و صمیمت، 
پیش از انقلاب به شهر آمد و برخورد او با افراد همین سادگی و صمیمیت را نشان 
می داد. او لحظه ای از مسائل کشور مثل ناامیدی، فقر و مشکلات مردم غافل نبود 
و همواره به این موضوعات فکر می کرد و اینکه فردی با چنین ویژگیهایی به یکی از 
یاران امام راحل تبدیل می شود و زندگی را با مبارزه عجین می کند جای تعجب ندارد. 
وی با یادآوری تلاشهای امیرکبیر در دوران قاجاریه، ادامه داد: مردم منتظر بودند که 
امیرکبیر دیگری پا به میدان بگذارد و مشکلات آنها را حل کند. هاشمی رفسنجانی 
در زمانی کتاب امیرکبیر مبارزه با استعمار را نوشت که در آن تمام حرص و ولع یک 
فرد برای توسعه و پیشرفت ایران را نشان می داد. او زمانی که در جایگاه مسئولیت قرار 

گرفت هر مدیری که می خواست گزارشی از حوزه عملکرد خود به ایشان بدهد آماده 
بود که سوالهای هاشمی رفسنجانی از کارآمدی و کارکرد آن برای کشور را پاسخ دهد.

جهانگیری با بیان اینکه آقای هاشمی به مفهوم توسعه تسلط دقیق داشت، گفت:به 
نظر آقای هاشمی انسان محور توسعه بود و مابفی موارد ابراز این توسعه بود. او همواره 
حامی حضور بخش خصوصی در اقتصاد کشور بود. او به ساخت سدها، راه آهن و 
بندرها و مترو و کارخانه های مختلف و در مجموع به ترقی و توسعه ایران فکر می کرد. 
این افتخاری برای حوزه علمیه و روحانیت است که هاشمی رفسنجانی به یکی از 
الگوهای توسعه و ترقی در میان تکنوکراتها بدل شود. خیلی ها می خواستند الگو 

باشند اما موفق نشدند.
این فعال سیاسی اصلاح طلب تاکید کرد: ما اگر در همین جنگ اقتصادی، سرمایه 
گذاری پتروشیمی و فلزات را که با صادرات آنها تحریم فروش نفت را جبران کنیم، 
نداشتیم تا ارز لازم برای کالاهای اساسی فراهم کنیم چطور می توانستیم ارز را تامین 
کنیم؟ او به دنبال توسعه تعاملها با کشورهای همسایه بود و در زمان دولت خودش به 
آن عمل کرد و یکی از مهمترین این موارد ارتباطاتی بود که ما با کشورهای منطقه و به 

ویژه سعودیها برقرار کردیم.
آقای هاشمی هیچوقت در هیچ مقطعی با صندوق رای قهر نکرد 

وی ادامه داد: آقای هاشمی هیچوقت در هیچ مقطعی با صندوق رای قهر نکرد و 
تلاش می کرد که مردم رای و نظر خود را در حکومت داشته باشند. او همیشه شجاعانه 
خود را برابر رای مردم قرار می داد و ترسی از گرفتن نظر مردم در مورد خود نداشت. ما 
در سال ۹2 به هرچیزی فکر می کردیم جز اینکه او ردصلاحیت شود. او ردصلاحیت 
شد و من که مسئول ستادهای انتخاباتی ایشان بودم بعد از این ماجرا خدمت ایشان 
رفتم و گفتم چه کنیم؟ ایشان به من نکاتی را گفتند که من حس کردم نصحیتهایی 
پدرانه است. ایشان به من گفتند که من همان هاشمی دو روز پیش هستم و نسبتم با 
نظام همانی است که بود. عده ای می خواهند که من را در برابر نظام قرار دهند اما من 

هرگز چنین کاری نخواهم کرد.
شورای نگهبان دلایل ردصلاحیتم را منتشر کند 

 معاون اول دولت دوازدهم با اشاره به عدم احزار صلاحیت خود در سال 1400 یادآور 
شد: من را در سال ۹6 همین شورای نگهبان تایید کرد و در سال 1400 همین شورای 
نگهبان رد کرد. بعد از این ماجرا در سال 1400 یکی از مسئولان امنیتی آمد و با من 
گفت وگو کرد به ایشان گقتم امروز جلسه ای دارم و شما بیایید و ببنید که تغییری در 

رفتار من خواهید دید یا نه. من از کارنامه مدیریتی و اقتصادی خود مطمئن هستم اما 
این کارها را به نفع مردم و مملکت نمی دانم. همان زمان مصاحبه ای کردم و خطاب به 
شورای نگهبان گفتم هر دلیلی که به شما دادند که من را رد کنید منتشر کنید و هنوز 

هم بر همان نظر هستم.
آقای هاشمی همواره حلقه واسطی در فضای سیاسی کشور بود 

آقای هاشمی همواره حلقه واسطی در فضای سیاسی  اینکه  بیان  با  جهانگیری 
کشور بود، تصریح کرد: اگر روزی چپ می خواست راست را حذف کند آقای هاشمی 
می ایستاد و جلویش می گرفت و اگر راست هم می خواست چپ را حذف کند بازهم 
می ایستاد و همه آن جفاهایی که هردو طرف در حق او کرده بودند را کنار می گذاشت 
و وفا می کرد. ما به شدت امروز به این حلقه های واسط نیاز داریم. سردار سلیمانی هم 
همین نقش را در فضای سیاسی کشور داشت که اخیرا در مصاحبه ای به بخشهایی از آن 
اشاره کردم. وی در پایان گفت: یکی از مسائلی که سیاست ورزان باید به آن توجه داشته 
باشند این است که چقدر منافع ملی کشور را در نظر دارند؟ شرایط امروز کشور شرایط 
دشواری است. از سال ۹7 یک جنگ اقتصادی علیه کشور شروع شده است و امیدواریم 

که زودتر این فشارها از دوش مردم برداشته شود و جامعه به شرایط بهتری برسد.
محسن هاشمی: 

راهی جز بازگشت به اعتدال و میانه روی نداریم
محسن هاشمی رفسنجانی نیز در این مراسم، گفت: اگر بخواهیم انقلاب را حفظ 
کنیم راهی جز بازگشت به اعتدال و میانه روی نداریم و هرچه این بازگشت دیرتر اتفاق 

بیفتد هزینه آن بیشتر خواهد شد.
فرزند آیت الله هاشمی رفسنجانی اظهارداشت: افراط در اقتصاد باعث خصولتی 
شدن بخش زیادی از اقتصاد کشور ما شده و یا افراط در فرهنگ باعث شده مخاطبین 
ماهواره ها شده و یا حتی افراط در سیاست خارجی باعث شده بعضی ها تحریم را 
هم نعمت می دانند. طبیعی است که در مقابل افراط میانه روی است و اگر بخواهیم 
انقلاب را حفظ کنیم راهی جز بازگشت به اعتدال و میانه روی نداریم و هرچه این 

بازگشت دیرتر اتفاق بیفتد هزینه آن بیشتر خواهد شد.
آیت الله هاشمی و سردار سلیمانی شناخت عمیقی از هم داشتند

 فرزند آیت الله هاشمی رفسنجانی یادآور شد: آیت الله هاشمی و سردار سلیمانی 
شناخت عمیقی از هم داشتند و از رشادت ها و شجاعت های همراه با منطق سردار 
سلیمانی نام برده اند. سردار سلیمانی هم بعد از رحلت آیت الله هاشمی گفت که 
شاید با برکت ترین عمر را آقای هاشمی داشت و در همه موضوعات انقلاب نقش 
داشت. امیدواریم که راه تفکر هاشمی، عقلانیت، میانه روی و واقع گرایی، که مهمتر 
از زندگی عادی برای او بود ادامه پیدا کند و مردم از این شرایط دشوار معیشتی رها 

شوند و به آرامش برسند.
ما نمی توانیم واقعیت را کتمان کنیم تا خودمان به قدرت برسیم

استاد حوزه علمیه قم  نیز دراین مراسم گفت: آقای هاشمی رفسنجانی می گوید 
ما باید آنچه مصلحت واقعی نظام است را بگوییم و می گوییم ولو اینکه به خودمان 
آسیب برساند؛ ما نمی توانیم واقعیت را کتمان کنیم تا خودمان به قدرت برسیم. قبل 
از انقلاب به نحوی از آبرو و حیات خود صرف نظر کرد و بعد از انقلاب هم هرچه داشت 

برای انقلاب قرار داد.
سروش محلاتی تأکید کرد: بشنوند کسانی که می گویند رفتار هاشمی رفسنجانی 
قبل از انقلاب با رفتار او در مدیریت جامعه متضاد و دوگانه است. اگر این تضاد را می 
بینید باید در کلام فاطمه زهرا)س( این تضاد را حل کنید. چه کسی مانند علی بن 
ابیطالب)ع( در مقابل دشمن قد علم کردند؟! اگر دیروز را می گویید، کسانی که مانند 
هاشمی رفسنجانی زیر شکنجه ماندند و دم نیاوردند چه کسانی بودند؟! خیلی ها که 
سابقه دارند می خواهند همان شیوه مبارزه را در برخورد با مردم اعمال کنند؛ و اگر 

سابقه ندارند فقط ادعا هستند.

اسحاق جهانگیری در مراسم سالگرد رحلت آیت الله هاشمی رفسنجانی:

روش های مدیریتی آیت الله هاشمی رفسنجانی راهگشای مشکلات کشور بود

یک کارشناس مسائل بین الملل با اعتقاد به اینکه هر چه زودتر مذاکرات به نتیجه برسد به نفع کشور و مردم است، به بررسی عملکرد 
روسیه در مذاکرات وین و همچنین سفر مقام کره جنوبی به وین پرداخت. 

حسن بهشتی پور در ارزیابی خود نسبت به روند مذاکرات وین اظهار داشت: به نظر می رسد روند مذاکرات کند ولی رو به پیشرفت است. 
دلیل پیشرفت هم در اظهارات مقامات روسی و همچنین برخی از مقامات آمریکایی شاهد هستیم که گفته شده پیشرفت های محسوسی 

در این دور از مذاکرات وجود داشته است.
وی همچنین بیان کرد: مسئله رفتن معاون وزیر خارجه کره به وین و مذاکراتش نشان می دهد که بخشی از این موضوع مربوط به 
آزادسازی دارایی های ایران در کره جنوبی باشد که با فشارهای آمریکا مسدود شده است و در ازای آن گفته شده که ایران هم باید غنی 

سازی 60 درصدی را به حالت تعلیق درآورد تا طرف آمریکایی این مجوز را بدهد که دارایی های ایران در کره جنوبی آزاد شود.
این کارشناس مسائل بین الملل در ادامه گفت: به طور کلی این مسئله بیانگر این است که گشایش خوبی ایجاد می شود برای برداشتن 
گره های بعدی. در واقع مراحل بعدی هم سایر تحریم هایی است که وجود دارد که باید به حالت لغو یا تعلیق درآیند. این موضوع هم نیاز 

به زمان دارد.
بهشتی پور خاطر نشان کرد: امیدواریم مذاکراتی که در حال انجام است هر چه سریع تر به نتیجه برسد .معتقدم هر چه زودتر مذاکرات به 

نتیجه برسد به نفع همه ایرانیان خواهد بود. گرچه موانع جدی وجود دارد اما همچنان باید صبور باشیم.
وی در گفت وگو با ایسنا درباره نقش روسیه در این دور از مذاکرات که گفته می شود به نوعی میدان داری را به عهده گرفته اند، گفت: این 
فرض غلط است که روس ها نمی خواهند تحریم ها پایان یابد. اگر واقع بین باشیم ما با روسیه مناسبات مختلف در زمینه های گوناگون 
داریم که اگر تحریم ها برداشته شود به نفع خود آن ها هم خواهد بود زیرا شرکت های روسی جزو اولین شرکت هایی بودند که با تحریم 
ها همکاری ها را متوقف کردند. به عنوان مثال شرکت گازپروم سرمایه گذاری هایی انجام داده بود و به نفع آن ها است که تحریم ها لغو 
شود. همچنین در زمینه توسعه نیروگاه بوشهر قرارداد مهمی با روس ها امضا کرده ایم و با توجه به تحریم ها ایران هم طبیعتا نمی تواند پول 

تعهدات را بپردازد بنابراین اگر تحریم ها برداشته شود به نفع روسیه هم می باشد.
وی در ادامه اظهار کرد: یکی از دلایلی که نقش روس ها پررنگ تر دیده می شود این است که قبلا طرف ایرانی مثل آقای ظریف یا عراقچی 
توییت کرده و یا مصاحبه انجام می دادند و مواضع مشخص بود اما الان این مسئله کمتر صورت می گیرد و چون روس ها چنین کارهایی را 

انجام می دهند بیشتر به چشم می آید و اولیانوف هم شخصی است که از طریق همین توییت ها مسائل مذاکرات را بیان می کند.
این کارشناس مسائل بین الملل همچنین بیان کرد: اصلی ترین مشکل ما با طرف آمریکایی است و چون آمریکا از برجام خارج شده و 

طرف برجام نیست گفته می شود که نباید با او مذاکره کنیم و همین عدم گفت وگو مشکلات بسیاری را ایجاد کرده است.
وی در پایان خاطر نشان کرد: خروج آمریکا از برجام و اعمال تحریم ها ظلمی است که در حق ملت صورت گرفته است و ما باید در نظر 

داشته باشیم که از نظر حقوقی برای لغو تحریم ها نیاز داریم که مذاکره و گفت وگو انجام دهیم. در واقع مذاکرات حقوقی باید انجام شود.

یک نماینده ادوار مجلس شورای اسلامی گفت: فسادهای کلان توسط یقه سفیدها انجام می شود 
که سیری ناپذیر بوده و زیاده خواه هستند.  محمدجواد آرین منش در گفت وگو با ایسنا، با بیان اینکه 
فساد، تبعیض و بی عدالتی از مهمترین موانع توسعه کشور است، اظهار کرد: مبارزه با فساد با شعار دادن 
محقق نمی شود. سازوکارهای لازم برای مبارزه با فساد متعدد است؛ مثل اصلاح قوانین، پیشگیری از 
تعارض منافع، ورود جدی دستگاه قضایی و رشد معنویت در جامعه.  دنیا هم تجاربی مثل توسعه دولت 
الکترونیک، ایجاد شفافیت و نظارت عامه بر مسئولان دارد که موجب کاهش فساد شده است. وی ادامه 
داد: دولت، مجلس و قوه قضاییه شعار خود را مبارزه با فساد انتخاب کردند، ولی تا آثار این مبارزه نمایان 
نشود، نمی توان گفت که عملکرد این دو قوه چگونه بوده است. دولت هنوز کارنامه ای ارائه نداده است که 
مردم احساس کنند فساد کاهش یافته است. به هر حال مبارزه با فساد به عزم ملی نیاز دارد و هماهنگی 
قوا تاثیر زیادی در موفقیت این مسیر دارد مثلا رئیس جمهور زمانی که ریاست قوه قضاییه را بر عهده 
داشت معتقد بود که ریشه های فساد در دستگاه های اجرایی است و حالا که او رئیس جمهور شده است 
بهتر می تواند ریشه های فساد در دستگاه های اجرایی را بخشکاند.قوه قضاییه نیز باید قاطعیت بیشتری 

داشته باشد و مجلس هم باید خلاءهای قانونی را برطرف کند.
یقه سفیدها سیری ناپذیر بوده و زیاده خواه هستند

این نماینده ادوار مجلس خاطرنشان کرد: نه سامانه اعلام اموال مسئولان کارایی لازم را تاکنون داشته و 
نه سامانه پرداخت های دستگاه های مختلف. اگر این سامانه ها به خوبی کار کنند، با شفافیتی که ایجاد 
می کنند، تبعیض و فساد را از بین می برند. در حال حاضر معلمان حداقل دریافتی را دارند، اما شرکت 
نفت و پتروشیمی یا برخی دستگاه های دیگر رقم های آنچنانی دریافت می کنند به همین دلیل حاضر 
نیستند پرداختی های خود را شفاف کنند. آرین منش همچنین با اشاره به اینکه فساد ریشه در فقر هم 
دارد، تصریح کرد: با این حال فسادهای کلان توسط یقه سفیدها انجام می شود که سیری ناپذیر بوده و 
زیاده خواه هستند. وی در پایان در پاسخ به این پرسش که آیا سفر و زندگی خانواده مسئولان در خارج از 
کشور می تواند ملاکی برای قضاوت درباره فساد آن مسئول باشد، گفت: در این زمینه نباید قضاوت مطلق 
داشت.چه اشکالی دارد که فرزند مسئولی برای تحصیل در رشته ای که در ایران وجود ندارد، به خارج از 
کشور برود؟این مساله نباید به عنوان نقطه ضعف یا اشرافی گری تلقی شود. نباید فرزند مسئولی را بخاطر 
جایگاه پدرش از پیشرفت بازبداریم، مگر اینکه فرزند مسئول یا پدرش در این مسیر از رانت و امتیازهای 

دولتی استفاده کرده باشد.

یک کارشناس مسائل بین الملل مطرح کرد

علت پر رنگ شدن نقش روسیه در مذاکرات وین
آرین منش نماینده ادوار مجلس؛

فسادهای کلان توسط یقه سفیدها انجام می شود 

کارشناس مسائل بین الملل:

توافق ضعیف هسته ای فشارها بر ایران را تشدید می کند
 کارشناس مسائل بین الملل با تاکید بر لزوم اخذ تضمین های قوی در مذاکرات 
برای رفع تحریم های ایران گفت: امضای یک توافق ضعیف گرچه ممکن است 
تنفس کوتاهی باشد اما در آینده موجب تشدید فشارها برای گرفتن امتیازات بیشتر 

می شود. 
حمیدرضا غلام زاده با رد برخی اظهارنظرهای رسانه ای درباره لزوم گفت وگوی 
مستقیم بین ایران و آمریکا برای به نتیجه رسیدن مذاکرات اظهار کرد: خروج آمریکا 
و بازگشت این کشور به برجام اصلا موضوع مذاکرات نیست بلکه طبق ماده 36 
برجام، ایران می گوید شما به تعهدات عمل نکردید و ما از مزایای اقتصادی آن 

منتفع نشدیم، بنابراین گام های کاهش تعهدات را ادامه می دهیم.
وی درباره بی عملی اروپا در مذاکرات نیز گفت: بر اساس متن صریح برجام، ایران 
مسئول خروج آمریکا از این پیمان نیست بلکه این طرف های دیگر هستند که باید 
مسئولیت این موضوع را بپذیرند و واشنگتن را مجبور به بازگشت به تعهداتش برای 

رفع تحریم های ایران کنند.
این کارشناس مسائل بین الملل اضافه کرد: همانطور که مثلا برزیل یا ژاپن 
عضو برجام نیستند آمریکا نیز عضو برجام نیست و در نتیجه بحث مذاکره تهران 
و واشنگتن هیچ منطقی ندارد و این طرف های دیگر برجام هستند که باید در 

خصوص برداشتن تحریم های ایران با ایالات متحده وارد مذاکره شوند.
پذیرش مذاکره مستقیم با آمریکا به معنای پذیرش سازوکار ماشه است

غلام زاده، پذیرش مذاکره مستقیم با آمریکا را به معنای پذیرش سازوکار ماشه 
و بازگشت بدون هزینه واشنگتن به برجام و عامل تشدید فشارها علیه جمهوری 
اسلامی ایران عنوان کرد و  گفت: آمریکایی ها مراقب بودند که هیچ وقت تهدید 
مستقیم نظامی علیه ایران مطرح نکنند زیرا می دانند که در موقعیتی نیستند که 

چنین تهدیداتی را عملیاتی کنند. این تحلیلگر مسائل راهبردی به خروج خفت 
بار آمریکا از افغانستان اشاره کرد و افزود: اکنون واشنگتن خروج از منطقه را دنبال 
می کند و در چنین شرایطی حتی حمله محدود به ایران را نیز دنبال نخواهد کرد زیرا 
در ماجرای شهادت سردار سلیمانی ما نشان دادیم که برای زدن پایگاه های آمریکا 

در منطقه جدی هستیم و عین الاسد را هدف موشک هایمان قرار دادیم.
این کارشناس مسائل آمریکا با اشاره شبیه سازی اجرا شده در رزمایش پیامبر 
رژیم  رزمایش گفت:  این  در  ایرانی  بالای موشک های  و دقت  اعظم)ص( 17 
صهیونیستی به خوبی می داند که هرگونه حمله به تاسیسات اتمی ایران می تواند 
موجودیتش را به خطر بیاندازد بنابراین تهدیدات این رژیم بیشتر بلوف سیاسی و 

رسانه ای است.
رویکرد رژیم صهیونیستی انجام عملیات های ایذایی است

غلام زاده، خرابکاری در تاسیسات اتمی ایران و انجام عملیات روانی یا عملیات 
فریب را رویکرد صهیونیست ها در قبال ایران دانست و افزود: رویکرد صهیونیست 
ها وارد کردن ضربه های کوچک و انجام عملیات های ایذایی اما متعدد علیه ایران 
است زیرا می دانند که قادر به وارد کردن ضربه جدی به ایران نیستند و جمهوری 

اسلامی پاسخ قاطعی به هرگونه اقدام جدی آنها خواهد داد.
وی در گفت وگو با ایرنا با اشاره به رویکرد دولت بایدن در مذاکرات هسته ای گفت: 
باوجودی که بایدن و تیم سیاست خارجی وی منتقد سیاست های دونالد ترامپ 
رییس جمهوری پیشین در قبال برنامه هسته ای ایران بودند اما فقط ادبیات آنها 
با ترامپ فرق می کند و تیم کنونی در عمل اقدام جدی برای رفع تحریم های ایران 

انجام نداده است.
این کارشناس مسائل بین الملل، آزاد شدن بخشی از دارایی های بلوکه شدن 

ایران یا رفع بخشی از تحریم ها در قبال کوتاه آمدن جمهوری اسلامی از گام های 
کاهش تعهدات را عملیات فریب ارزیابی کرد و افزود: هرگونه عقب نشینی جمهوری 
اسلامی بدون گرفتن یک تضمین جدی برای رفع پایدار تحریم ها فقط به افزایش 
فشارهای ایالات متحده منجر خواهد شد و این مدل سیاست خارجی آمریکاست.

احتمال قدرت گرفتن جمهوری خواهان در سنا بالاست
غلام زاده، احتمال اکثریت یافتن جمهوری خواهان در کنگره آمریکا به ویژه سنا را 
در انتخابات سال جدید میلادی قوی دانست و افزود: در صورت امضای یک توافق 
ضعیف با آمریکایی ها، حتی اگر جمهوری خواهان کنگره هم آنرا متوقف نکنند 
احتمال متوقف شدن آن در انتخابات سال 2024 با پیروزی جمهوری خواهان در 

انتخابات ریاست جمهوری وجود دارد.
وی، امید بستن به گشایش موقت آمریکایی و آزاد شدن بخشی از دارایی های 
ایران در خارج را ساده انگارانه دانست و گفت: گرچه ممکن است با بستن یک 
توافق ضعیف، برای مدت کوتاهی راه نفس ایران از نظر اقتصادی باز شود ولی 
این تنفس کوتاه مدت خواهد بود و بلافاصله آمریکایی ها به بهانه های دیگر فشار 

جدی تری به جمهوری اسلامی وارد خواهند کرد.
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باید توجّه تو به آباد کردن زمین بیش از توجّه 
به گرفتن مالیات باشد ؛ زیرا مالیات جز در 

نتیجه آبادانی فراهم نمی آید .
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آخرین وضعیت شیوع کرونا درکشور
مرکز روابط عمومی وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی اعلام کرد: طی 24 ساعت گذشته 1۹ نفر 
بر اثر ابتلا به کرونا جان خود را از دست دادند؛ آخرین بار 16 اسفند سال ۹8، تعداد مرگ و میر روزانه کمتر 
از 20 و معادل 17 نفر بود. به گزارش وزارت بهداشت، از روز پنجشنبه تا روز جمعه 17 دی سال 1400 و بر 
اساس معیارهای قطعی تشخیصی، یک هزار و 178 بیمار جدید مبتلا به کووید1۹ در کشور شناسایی شد 
که 245 نفر از آنها بستری شدند.مجموع بیماران کووید1۹ در کشور به 6 میلیون و 204 هزار و 224 نفر 
رسید.در طول 24 ساعت گذشته، 1۹ بیمار کووید1۹ جان خود را از دست دادند و مجموع جان باختگان 
این بیماری به 131 هزار و 821 نفر رسید. این در شرایطی است که پس از 22 ماه، مرگ و میر روزانه بیماران 
کرونایی به کمتر از 20 نفر رسیده و آخرین بار 16 اسفند سال ۹8، تعداد مرگ و میر روزانه کمتر از 20 و 
معادل 17 نفر بوده است.همچنین در شبانه روز گذشته در 22 استان کشور، هیچ موردی از مرگ و میر 
بیماران کرونایی ثبت نشده و در 4 استان نیز فقط یک مورد فوت، گزارش شده است.ضمن اینکه تا کنون 
6 میلیون 48 هزار و ۹57 نفر از بیماران، بهبود یافته و یا از بیمارستان ها ترخیص شده اند و 2 هزار و 60 نفر 
از بیماران مبتلا به کووید1۹ در بخش های مراقبت های ویژه بیمارستان ها تحت مراقبت قرار دارند.تا کنون 

42 میلیون و 661 هزار و 568 آزمایش تشخیص کووید1۹ در کشور انجام شده است.

پاسخ به حواشی اخبار اعزام قطار مترو به قم 
مدیرعامل شرکت بهره برداری مترو به حواشی اخبار اعزام قطار مترو به قم پاسخ داد.مهدی شایسته اصل 
درباره چرایی اعزام یک رام قطار برای متروی قم با بیان این که برای قم یک رام قطار سه واگنه درنظر گرفته 
شده است که به مدت 30 روز برای تست گرم وسرد مترویشان به آنها قرض می دهیم، گفت: البته این 
قرض به شرط بستن قرارداد با استانداری قم و همچنین شهرداری قم است. وی با بیان این که این اقدام 
بر اساس درخواست رئیس جمهور و با دستور مساعد شهردار تهران انجام می گیرد، گفت: ما بر اساس 
اسناسنامه وقواعد حقوقی باید وارد مذاکره با استانداری و شهرداری قم شویم و هنوز پای میز مذاکره 
نیامده اند اما باید قراردادی ببندیم و جزییات دقیق لحظه فعالیت، مبالغی که باید به متروی تهران بدهند 
و نحوه حرکت و چگونگی انجام تست ها مشخص شود.وی در پاسخ به این سوال که چه تضمینی وجود 
دارد که این قطار به متروی تهران برگردد؟ افزود: ما تضامین لازم را باید از استانداری و شهرداری قم دریافت 

کنیم تا منافع مردم شهر تهران حفظ شود.

انتقاد ذوالنوری از عملکرد هیات رئیسه مجلس
عضو کمیسیون امنیت ملی مجلس با بیان اینکه : هر یک دقیقه وقت مجلس بیش از صد میلیون تومان 
هزینه معمولی دارد از عملکرد هیات رئیسه مجلس در مدیریت جلسه علنی انتقاد کرد.مجتبی ذوالنوری 
در نشست علنی روز چهارشنبه، 15 دی ماه مجلس شورای اسلامی در نطق میان دستور خودبا اشاره به 
بیش از 700 طرح و لایحه در نوبت قرار دارد اظهارداشت: ما مسئول هستیم. یک نماینده مثل بنده می آید 
و 5 دقیقه صحبت می کند و از سراسر مجلس راه می افتیم و وی را در آغوش می گیریم. مگر چه اتفاقی 
افتاده است؟ امروز اگر جلوی کودک دبستانی میکروفن بگیرید بهتر از ما فی البداهه صحبت می کند. 

هیأت رئیسه باید جلوی این امور را گرفته و به مسائل بسیار مهم برسیم تا مدیون خدا و مردم نباشیم.

ارسال پیامک بدحجابی برای اشپیتم آرفی!
اشپیتیم آرفی مهاجم آلبانیایی – کوزوویی سابق پرسپولیس سالهاست که در ایران زندگی می کند و به 
زبان فارسی هم مسلط است. اشپیتیم مو های بلندی دارد و همین موضوع باعث ایجاد یک سوءتفاهم 
برای او شده است. ماجرا از این قرار است که آرفی چند روز قبل به همراه یکی از دوستانش در خیابان تردد 
می کرده است که ناگهان از سوی پلیش نیروی انتظامی پیامکی برای دوست اشپیتیم که راننده و صاحب 
ماشین بود، ارسال می شود. در این پیامک به صاحب خودرو به خاطر سرنشین بدحجاب )اشپیتیم آرفی( 
تذکر داده می شود و به او اعلام می شود در صورت تکرار با جریمه مواجه خواهد شد. گویا ظاهر و موی بلند 
اشپیتیم باعث شده تا دوربین های ثبت تخلف او را با یک خانم اشتباه بگیرند و گمان کنند که سرنشین 

ماشین مرتکب بدحجابی شده است.

حق شناس: تحزب در کشور به شوخی تبدیل شده است
عضو شورای مرکزی حزب اعتماد ملی گفت: کمرنگ شدن رقابت انتخاباتی چالشی جدی است و 
جایگاه احزاب به پایین ترین حد خود رسیده، طبیعتا خانه احزاب بستری برای فعالیت ندارد و تحزب به 
شوخی تبدیل شده است.محمدجواد حق شناس در رابطه با انفعال جدی فعالیت های خانه احزاب، با 
اشاره به اینکه یکی از مشکلات ما قدرتمند نبودن احزاب در عرصه سیاست است، گفت: وقتی ساختار 

سیاسی کشور روی خوشی به تحزب نشان نداد، جایگاه احزاب با ضعف شدیدی روبه رو شد.

علیرضا قزوه، در صدا و سیما پست گرفت
پیمان جبلی، رئیس سازمان صدا و سیما در حکمی علی رضا قزوه را به سمت »مدیر دفتر شعر و موسیقی 

و سرود« منصوب کرد.

نائب رئیس شورای اسلامی شهر قم تأکید کرد:
لزوم بازنگری هزار هکتار زمین های 

واگذارشده به مراکز دولتی،غیردولتی و علمی 
هکتار  هزار  بازنگری  لزوم  بر  تأکید  با  قم  شهر  اسلامی  شورای  رئیس  نائب 
زمین های واگذارشده به مراکز دولتی،غیردولتی و علمی گفت: زمین ها بدون 
کارشناسی درست و بیش از نیاز واقعی این مراکز، در اختیار آن ها قرارگرفته و باید 

بررسی مجددی روی متراژ زمین ها انجام شود.
محمود مسگری ، به دستاوردهای سفر ریاست جمهوری و هیئت دولت به شهر 
قم در حوزه مدیریت شهری اشاره کرد و اظهار داشت: با توجه به مطالبات مردم 
برای تهیه مسکن، یکی از مصوبات هیئت دولت تأمین زمین برای ساخت مسکن 

ملی بود.
وی محدودیت تأمین زمین در شهر قم را یادآور شد و افزود: یکی از راهکارهای 
تأمین زمین، استفاده از زمین های است که به ارگان های دولتی و غیردولتی و 
همچنین مراکز علمی واگذارشده و طبق قانون بسیاری از آنان بعد از گذشت چند 

سال هنوز اقدام به ساخت نکرده اند.
غیر  را  واگذارشده  زمین های  متراژ  قم،  شهر  اسلامی  شورای  رئیس  نائب 
کارشناسی دانست و ابراز کرد: زمین ها بدون کارشناسی درست و بیش از نیاز 
واقعی این مراکز، در اختیار آن ها قرارگرفته و باید بررسی مجددی روی متراژ 
زمین ها انجام شود. وی پیشنهاد بررسی مجدد نیازهای مراکز دولتی وابسته به 
حوزه های علمیه را با توجه به نیاز ارائه داد و گفت: زمین های واگذارشده به مراکز 
علمیه با محوریت حوزه علمیه موردبازنگری قرارگرفته و با توجه به نیاز، زمین در 

اختیار آن ها قرار گیرد.
مسگری ادامه داد: بعد از مشخص شدن متراژ موردنیاز، دولت نیز در ساخت 
مراکز علمیه که موردتوجه جهان تشیع است به حوزه علمیه کمک کرده تا بتوانیم 
علاوه بر تأمین نیاز حوزه به مراکز علمی پژوهشی، بخشی از نیازهای شهر را نیز 

تأمین کنیم.
وی زمین های مراکز علمی دانشگاهی را نیز نیازمند بررسی خواند و تصریح 
کرد: در حال حاضر هزار هکتار در اختیار مراکز دولتی و غیردولتی و همچنین 
علمی بوده که اگر بتوانیم 800 هکتار آن را برای مسکن آزاد کنیم کار بزرگی انجام 
خواهد شد. نائب رئیس شورای اسلامی شهر قم، اختصاص 560 هکتار به شهر 
قم را نیز مبارک خواند و گفت: چنانچه سهم شهرداری نیز در این 560 هکتار 
دیده شود بازهم باوجود ریل آهن و نبود زیرساخت مشکلاتی در این 560 هکتار 

وجود دارد، درحالی که این هزار هکتار تمام زیرساخت های لازم را دارد.
 

رئیس سازمان سرمایه گذاری و مشارکت مردمی شهرداری قم :

هزینه های حذف پارکینگ با تملک و 
احداث پارکینگ همخوانی ندارد

رئیس سازمان سرمایه گذاری و مشارکت مردمی شهرداری قم با تأکید بر تغییر 
رویکرد شهرداری در نحوه توسعه پارکینگ گفت: هزینه های تملک زمین برای 
توسعه پارکینگ بسیار بالا بوده و باید رویکرد شهرداری در ساخت پارکینگ تغییر 

کرده و به سمت جذب سرمایه گذاران بخش خصوصی حرکت کند.
علی رمضانی با اشاره به اهمیت توسعه پارکینگ در شهر قم اظهار داشت: تا 
امروز برای توسعه پارکینگ، شهرداری با سرمایه خود اقدام به ساخت پارکینگ 

کرده است.
وی با تأکید بر تغییر رویکرد شهرداری در ساخت پارکینگ افزود: هزینه های 
تملک زمین برای توسعه پارکینگ بسیار بالا بوده و باید رویکرد شهرداری در 
ساخت پارکینگ تغییر کرده و به سمت جذب سرمایه گذاران بخش خصوصی 

حرکت کند.
رئیس سازمان سرمایه گذاری و مشارکت مردمی شهرداری قم ابراز کرد: باید با 
همکاری بخش خصوصی و با تعریف مبناهایی جدید کسری پارکینگ در مناطق 
را جبران کنیم و این کار روش های مختلفی می تواند داشته باشد. وی خرید 
پارکینگ از بخش خصوصی را یکی از راه های تأمین پارکینگ در مناطق دانست 
و اذعان کرد: در حال حاضر ما درآمدی از حذف پارکینگ در مناطق داریم که 
باید برای آن برنامه ریزی کرده و با تجمیع آن بخشی از کسری پارکینگ مناطق 
را جبران کنیم. رمضانی به تفاوت هزینه ساخت هر پارکینگ با مبلغ دریافتی از 
حذف پارکینگ اشاره و تصریح کرد: باید شهرداری و شورای شهر تدبیری برای 
این موضوع اندیشیده و این دریافت حذف پارک را برداشته و آن را به کسری 
پارکینگ تبدیل کنند. وی اضافه داد: وقتی هزینه ساخت پارکینگ خارج ازملک 
برای پیمانکار بیشتر از ساخت پارکینگ در ملک خودش می شود اقدام به حذف 
رئیس  شد.  خواهد  برطرف  شهرداری  مشکلات  از  بخشی  و  نکرده  پارکینگ 
سازمان سرمایه گذاری و مشارکت مردمی شهرداری قم یادآور شد: تملک زمین 
هزینه سنگینی برای شهرداری داشته و شهرداری تنها هزینه ساخت پارکینگ 
را از مالک می گیرد و هزینه تملک زمین محاسبه نمی شود و این موضوع نیاز به 
تغییر تفکر و نگاه سازمانی در شهرداری دارد. وی برنامه حال حاضر شهرداری را 
برای توسعه پارکینگ موردبررسی قرارداد و گفت: به مناطق اعلام شده زمین های 
مناسب برای پارکینگ را مشخص کرده و اعلام کنند تا بتوانیم به کمک بخش 

خصوصی پارکینگ احداث کنیم.

مدیر مرکز کنترل هوشمند ترافیک شهرداری قم خبرداد:

تکمیل سامانه ثبت تخلف
 در معابر اصلی تا سال ۱۴۰۱

مدیر مرکز کنترل هوشمند ترافیک شهرداری قم از تجهیز معابر اصلی شهر به 
سامانه ثبت تخلف تا سال 1401 خبر داد و گفت: تا سال آینده بلوار غدیر، بلوار 
امام علی)ع( و بلوار امام صادق)ع( در پردیسان، و تمام معابری که عرض زیادی 

داشته و سرعت در آن بالا است به سامانه ثبت تخلف مجهز خواهد شد.
وحید برزو با تأکید بر ثبت تخلفات ترافیکی از طریق دوربینِ اظهار داشت: 
کامل ترین سامانه ثبت تخلف در بلوار بروجردی نصب شده و به زودی معابر اصلی 
شهر به دوربین و سامانه مجهز می شوند. وی نحوه عملکرد دوربین های بلوار آیت 
الله بروجردی را موردبررسی قرارداد و افزود: در بلوار آیت الله بروجردی 6 دروازه 
نصب شده که سه دروازه در مسیر رفت و سه دروازه در مسیر برگشت میانگین 

سرعت کاربران را محاسبه کرده و مانع سرعت زیاد در هنگام رانندگی می شود.
مدیر مرکز کنترل هوشمند ترافیک شهرداری قم بلوار غدیر را یکی از معابر 
پرخطر در سطح شهر دانست و بیان کرد: در حال حاضر بلوار غدیر تک دروازه 
بوده و تنها سرعت لحظه ای را ثبت می کند که باعث بروز حوادث زیادی در این 
معبر شده است. وی از تجهیز چند معبر در سال 1401 به سامانه ثبت تخلف 
خبر داد و تأکید کرد: تا سال آینده بلوار غدیر، بلوار امام علی)ع( و بلوار امام 
صادق)ع( در پردیسان، و تمام معابری که عرض زیادی داشته و سرعت در آن بالا 
است به سامانه ثبت تخلف مجهز خواهد شد. برزو سیاست جدید شهرداری را 
در نصب دوربین و سامانه های هوشمند ثبت تخلف موردتوجه قرارداد و تصریح 
کرد: سیاست جدید شهرداری در تجهیز معابر به سامانه هوشمند ثبت تخلف، 
خرید خدمت بوده و مبنای قرارداد کاهش تصادف و تخلف خواهد بود. وی نحوه 
قرارداد را نیز تشریح کرد و افزود: قرارداد بر مبنای کاهش تصادفات و ترافیک به 
این صورت است که خرید تجهیزات، نصب و پشتیبانی نرم افزاری و سخت افزاری 
از  با طرف قرارداد بوده و می توانیم بسیاری  با پلیس راهور  و هماهنگی لازم 

هزینه های این بخش را کاهش دهیم.
  

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم خبرداد:

برنامه ریزی برای کاهش آبیاری تانکری 
در فضای سبز شهر

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم از برنامه ریزی و اجرای 
عملیات برای کاهش آبیاری تانکری در فضای سبز شهر قم خبر داد.

پیام جوادیان با اشاره به برنامه ریزی و اجرای عملیات برای کاهش آبیاری تانکری 
در فضای سبز شهر قم اظهار کرد: با توجه به اینکه با نوسانات قیمت و شرایط 
اقتصادی کشور هزینه های آبیاری تانکری در فضای سبز شهری به شدت افزایش 
پیدا کرده علاوه بر اینکه این روش کمترین حد راندمان و کیفیت را دارد لازم بود در 

این بخش با توجه به افزایش هزینه ها برنامه ریزی مناسبی صورت گیرد.

رئیس مرکز بهداشت استان قم خبرداد؛

شناسایی ۴ بیمار جدید مبتلا به کرونا امیکرون 
معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی استان قم، گفت: با شناسایی 4 مورد جدید ابتلا به امیکرون، 

شمار مبتلایان به این سویه جدید کرونا در قم به 7 نفر رسید.
دکتر سیامک محبی، گفت: روزچهارشنبه  چهار مورد جدید امیکرون در قم شناسایی شد که مجموع 

مبتلایان به این ویروس جهش یافته در استان به عدد 7 نفر رسیده است.
وی با اشاره به اینکه تشخیص زود هنگام و مراقبت های درست و به موقع، مهم است، افزود: علائم و 
درمان امیکرون با سویه قبلی یعنی دلتا برابر است و در این شرایط، نباید خود مراقبتی را فراموش کنیم.

دکتر محبی با بیان اینکه تزریق دز سوم واکسن تا 80 درصد در ممانعت از ابتلا به سویه جدید مؤثر 
است، گفت: تهویه هوای محیط در اماکن سربسته مثل ادارات و مدارس نیز تا ۹0 درصد کاهنده است.
معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی قم خاطرنشان کرد: طبق گزارش سازمان جهانی بهداشت، 

استفاده از ماسک برای جلوگیری از شیوع این سویه جدید کرونا )امیکرون( بسیار موثر است.
وی با نگرانی از عادی انگاری در سطح جامعه، گفت: در صورت زیاد شدن مبتلایان به امیکرون، تعداد 
بستری ها و فوتی ها نیز افزایش می یابد و به همین علت هدف ما پیشگیری قبل از درمان است تا بتوانیم 
جلوی انتشار ویروس و سرعت آن را بگیریم. معاون بهداشت دانشگاه علوم پزشکی قم افزود: هر فردی 

که علائم سرماخوردگی دارد، باید در اسرع وقت جهت انجام تست کرونا به مراکز ۹ گانه مراجعه نماید.
 

رئیس مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی استان قم :

تصادف در اتوبان قم - کاشان ۸ مصدوم بر جا گذاشت
رئیس مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی استان قم گفت :برخورد 2 کامیون و یک سواری 

هشت تَن مصدوم شدند. 
حمیدرضا  باقری اظهارداشت :ساعت 12 و 22 دقیقه ظهرروز پنجشنبه 16 دی ماه با اعلام حادثه 
رانندگی در اتوبان قم به کاشان، مقابل مارال ستاره، کیلومتر 30 بلافاصله دو دستگاه آمبولانس به محل 
اعزام شد. به گفته رئیس مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی استان قم در این حادثه برخورد دو 

دستگاه کامیون و یک خودروی سواری هشت مصدوم برجای گذاشت.
او می گوید با کمک کارشناسان فوریت های پزشکی چهارمصدوم حادثه سرپایی درمان شدند ،سه 
مصدوم هم  پس از دریافت اقدامات درمانی لازم به بیمارستان منتقل شدند. باقری گفت: یکی از 
مصدومان آقایی  60ساله نیز که از  ناحیه پا دچار قطع عضو شده بود با توجه به اهمیت موضوع و هدر 

نرفتن  زمان طلایی جهت پیوند عضو قطع شده  با اعزام بالگرد اورژانس به بیمارستان منتقل شد.

 فرمانده انتظامی شهرستان قم:

۱۴ ماینر غیرمجاز در قم کشف شد
 فرمانده انتظامی شهرستان قم از کشف 14 دستگاه ماینر غیرمجاز خبر داد. 

مرادحسین جعفریان اظهار کرد: به دنبال اعلام اداره برق استان مبنی بر افزایش بی رویه برق یک 
واحد صنفی و احتمال استفاده از دستگاه های استخراج رمز ارز غیرمجاز، ماموران کلانتری 25 

رسیدگی به موضوع را آغاز کردند.
وی افزود: ماموران پس از بررسی موضوع و انجام تحقیقات میدانی به همراه عوامل اداره برق به محل 
مورد نظر اعزام شدند. فرمانده انتظامی شهرستان قم تصریح کرد: در بازرسی از محل تعداد 14 دستگاه 
ماینر غیرمجاز کشف شد. وی با بیان اینکه کارشناسان ارزش این اقلام غیرمجاز را 2 میلیارد ریال برآورد 

کرده اند، اظهار داشت، پرونده تشکیل برای سیر مراحل قانونی به مرجع قضائی ارسال شد.
جعفریان در پایان بیان داشت: مردم در صورت مشاهده و اطلاع از ارتکاب جرائم اقتصادی مراتب را 

سریعا برای پیگیری و رسیدگی از طریق تلفن 110 به پلیس اطلاع دهند.

طرح:محمدعلیرجبی

قاتلان شهید سلیمانی، همچون ترامپ، در زباله دان تاریخ گم و گور می شوند 

معاون مالی و اقتصادی شهرداری قم خبرداد:

اجرای طرح بازنگری در وضعیت املاک شهرداری 
اهمیت وجود املاک برای پیشبرد طرح های شهری

فاطمه  حضرت  شهادت  سالروز  با  همزمان 
زهرا)س(، عصر پنجشنبه پیکر مطهر چهار شهید 
تازه تفحص شده با حضور اقشار مختلف مردم در شهر 

قم تشییع و به خاک سپرده شدند. 
بعدازظهر روزپنجشنبه پس از اقامه نماز جماعت 
ظهر و عصر در صحن امام رضا)ع( حرم مطهر حضرت 
معصومه)س( آیت الله سید محمد سعیدی نماینده 
ولی فقیه و امام جمعه قم بر پیکر مطهر این شهیدان 

نماز اقامه کرد.
محمود  حجت الاسلام والمسلمین  آیین  این  در 
رهبری  معظم  مقام  دفتر  رییس  عراقی  محمدی 
بسیجیان  علمیه؛  حوزه  طلاب  و  فضلا  قم؛  در 
مسئولان؛  از  جمعی  استان؛  مسلح  نیروهای  و 
ایثارگران  و  جانبازان  شهیدان،  معظم  خانواده های 
از  پس  داشتند.  حضور  مردم  گوناگون  قشرهای  و 
مرثیه سرایی و نوحه خوانی توسط یکی از مداح اهل 
بیت عصمت و طهارت، پیکر مطهر این شهیدان با 
عبور از خیابان های آیت الله مرعشی نجفی )ارم( و 
انقلاب اسلامی )چهارمردان( بر دوش مردم انقلابی و 
ولایتمدار قم به سمت گلزار شهدای علی ابن جعفر)ع( 
»محمدحسین  شهید  مطهر  پیکر  شدند.  تشییع 
علی ابن جعفر)ع(  شهدای  گلزار  در  خجسته راد« 
پیکر مطهر شهید »سید محمد  و  به خاک سپرده 
حسینی« از شهدای مدافع حرم برای تدفین در کنار 
همرزمانش در قطعه شهدای مدافع حرم، به بهشت 

معصومه منتقل شد.    
همچنین در ادامه این مراسم، پیکر مطهر 2 شهید 
گمنام از گلزار شهدای علی ابن جعفر)ع( به سمت 
مدرسه علمیه فاطمی واقع در خیابان شهید کلهری، 
کوچه 12 تشییع و در این مدرسه به خاک سپرده 

شدند.   
شرکت کنندگان در مراسم تشییع این شهیدان؛ در 
حالیکه عکس هایی از شهید حاج قاسم سلیمانی در 
دست داشتند، شعارهای یا حسین)ع(، یا زهرا)س(، 
بر  مرگ  خامنه ای،  یا  لبیک  حسین)ع(،  یا  لبیک 
آمریکا، مرگ بر اسراییل، مرگ بر انگلیس و مرگ بر 

منافق سردادند.   
حجت الاسلام هانی شیرازی مدیر مدرسه علمیه 
فاطمی شهر قم در گفت وگویی اظهار داشت: مدرسه 
علمیه فاطمی، یکی از مدرسه های پیشگام در عرصه 
جهاد و شهادت است و نام های سه شهید والامقام 
روحانی مدافع حرم؛ شهیدان مالامیری، بیاضی زاده 
مدرسه  این  در  ششم  تا  اول  پایه  از  که  کریمیان  و 

تحصیل کرده اند، در تارک این مدرسه می درخشند.
»محمدحسن  شهید  شهیدان؛  این  از  یکی 
خجسته راد« از نیروهای سپاه درود استان لرستان در 
سال 1364 در عملیات عاشورای 2 )در دوران هشت 
سال دفاع مقدس( مفقودالاثر و به  تازگی پیکر این 

شهید تفحص و احراز هویت شد و خانواده وی حدود 
20 سال است که در قم سکونت دارند؛ شهید دیگر 
)از  از شهدای مدافع حرم  »سید محمد حسینی« 
فرماندهان تیپ فاطمیون( که در 16 اردیبهشت سال 
13۹5 در نبرد با گروهک های تروریستی و تکفیری 
در منطقه خان طومان به درجه رفیع شهادت نایل 
آمد و 2 شهید گمنام 20 و 23 ساله مربوط به سال 
1361 عملیات رمضان در شرق بصره و سال 1365 
در عملیات کربلای پنج در منطقه شلمچه از شهدای 

گمنام دفاع مقدس بودند.
استان قم بیش از 6 هزار و ۹0 شهید تقدیم انقلاب 
کرده  است و در این استان یکهزار و 2۹3 شهید از 
۹ کشور جهان وجود دارد؛ استان قم همچنین 11 
هزار و 361 جانباز تقدیم انقلاب اسلامی کرده است 

و 5۹1 آزاده و بیش از 400 شهید مدافع حرم دارد.
جمعیت ایثارگری استان قم )شهیدان، جانبازان، 
آزادگان، ایثارگران و خانواده های ایشان( حدود 70 

هزار تَن هستند.

همزمان با سالروز شهادت حضرت فاطمه زهرا)س( انجام شد، 

تشییع باشکوه پیکر مطهر چهار شهید درقم

معاون مالی و اقتصادی شهرداری قم از اجرای 
طرح بازنگری در وضعیت املاک شهرداری خبر 
به  نیاز  و معوض  پروژه های عمرانی  و گفت:  داد 
می تواند  املاک  که  داریم  زیادی  مالی  پشتوانه 

پشتوانه خوبی برای شهرداری باشد.
شناسایی  موضوع  به  حسام نژاد  سیدمرتضی 
و اهمیت آن در شهرداری قم اشاره کرد  املاک 
به یکی  املاک  امروز شناسایی  اظهار داشت:  و 
به صورت  و  تبدیل شده  شهرداری  اولویت های  از 

جدی در حال پیگیری است.
وی از دریافت لیست کامل املاک شهرداری از 
اداره کل ثبت اسناد و املاک شهر قم خبر داد و 
افزود: شناسایی املاک با توجه به دریافت لیست 
و  ثبت اسناد  کل  اداره  از  شهرداری  املاک  تمام 
املاک و همچنین لیست هایی که در دفاتر مالی به 
ثبت رسیده و آنچه در سیستم سرا وجود داشته، در 

حال شناسایی و ثبت است.
زمان  قم،  شهرداری  اقتصادی  و  مالی  معاون 

موردنیاز برای ثبت کلیه املاک شهرداری را حداقل 
بیش از 8 ماه اعلام کرد و گفت: تلاش می کنیم 
این پروژه تا اواخر سال و ابتدای سال آینده به نتیجه 
رسیده و بتوانیم این حجم از سرمایه شهرداری را 

مستند کنیم.
ثبت  برای  مشکلات  از  برخی  به  اشاره  با  وی 
املاک شهرداری در سال های گذشته ابراز کرد: 
مواردی بوده که باگذشت 10 سال از زمان تملک 
ثبت نشده و سیستم  آن توسط شهرداری، هنوز 
مکانیزه ای نیز در این زمینه وجود نداشته است و 

سابقه دفتری برای این املاک نیست.
حسام نژاد ادامه داد: در سال های اخیر شرایط 
بانک  بهتر شده است چراکه هم زمان در  خیلی 
موازات  به صورت  شهرداری  سیستم  و  املاک 
ثبت شده و موارد مخفی و احصا نشده خیلی کمتر 
است، اما در سال های دورتر این موارد بیشتر است، 
به عنوان مثال تنها یک ملک به ارزش 100 میلیارد 
تومان سند، کاربری و تصرفات آن پیگیری نشده 

بود. وی تأکید کرد: خوشبختانه این ملک کاملًا 
موردبررسی قرارگرفته و از طریق مراجع قضایی و 
اخطار و ابلاغ پیگیری شده و بیش از ۹0 درصد 
مشکلات آن حل شده است که تک به تک این موارد 
به صورت یک پروژه ابلاغ شده و پیگیری می شود و 
هر هفته برای آن ها جلسه برگزار تا ثبت شود. معاون 
مالی و اقتصادی شهرداری قم خاطرنشان کرد: 
شهرداری در حوزه عرصه و املاک نیازهای زیادی 
داشته و پروژه های عمرانی و معوض نیاز به پشتوانه 
پشتوانه  می تواند  املاک  که  داریم  زیادی  مالی 

خوبی برای شهرداری باشد.

سرپرست دانشگاه علوم پزشکی قم، با بیان اینکه در برخی محله های پردیسان 
شاهد تغییر رنگ کرونایی از آبی به زرد هستیم، گفت: این مسئله ضرورت رعایت 

بیشتر شیوه نامه های بهداشتی را در این منطقه نشان می دهد.
دکتر مهدی مصری روز چهارشنبه  در جلسه ستاد استانی مقابله با بیماری کرونا، 
از وجود برخی مناطق زرد کرونایی در استان خبر داد و گفت: بر اساس بررسی های 
صورت گرفته در برخی محله های منطقه پردیسان، شاهد تغییر رنگ کرونایی از آبی به 
زرد هستید و این نشان دهنده لزوم توجه هر چه بیشتر مردم پردیسان به رعایت شیوه 
نامه های بهداشتی است. وی افزود: در پیک پنجم بیماری کرونا نیز ابتدا شاهد نرخ 
افزایشی بیماری در منطقه پردیسان بودیم به طوری که بیماری ابتدا در بخش هایی از 
پردیسان روند صعودی به خود گرفت، سپس در سطح شهر اوج گیری بیماری اتفاق 

افتاد.
باید بیش از پیش برای اقناع مردم نسبت به واکسیناسیون اقدام شود

دکتر مصری اجرای کامل و دقیق طرح سردار شهید حاج قاسم سلیمانی را یکی از 
اصلی ترین راهکار ها برای جلوگیری از بروز پیک ششم بیماری کرونا در استان دانست 
و گفت: با اجرای طرح شهید سلیمانی رهگیری بیماران به خوبی انجام می شود و از 

شیوع بیماری در سطح شهر به نحو مطلوبی جلوگیری خواهد شد.
سرپرست دانشگاه علوم پزشکی قم همچنین به پایین بودن میزان واکسیناسیون 
در استان نسبت به میانگین کشوری اشاره کرد و گفت: در حال حاضر 72 درصد 
از افراد بالای 12 سال استان یک دُز ، 5۹ درصد از این رده سنی هر دو دُز واکسن را 
دریافت کردند و این موضوع نشان می دهد باید بیش از پیش برای اقناع مردم نسبت 

به واکسیناسیون اقدام شود.
قم در جایگاه 30 کشوری بستری و فوتی کرونایی

دکتر سیامک محبی، رئیس مرکز بهداشت نیز در این جلسه با اشاره به اینکه 

پایین ترین میزان رعایت شیوه نامه های بهداشتی در بانک ها، پایانه های مسافربری، 
نانوایی ها و مراکز شماره گذاری خودرو ثبت شده است، گفت: تنها 30 درصد از 
شیوه نامه های بهداشتی در بانک های استان رعایت می شود، به طوری که در طول 
چند هفته گذشته بانک ها به یکی از اماکن چالشی در رعایت دستورالعمل ها تبدیل 
شده اند. معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی قم، با اشاره به اینکه در هفته 
گذشته، هشت اخطار در خصوص رعایت شیوه نامه های بهداشتی به برخی شعب 
بانکی استان داده شده است، گفت: اگر میزان رعایت شیوه نامه ها، فاصله گذاری 
و خصوصاً تهویه در این مکان ها اصلاح نشود ناچار به غیر فعال کردن برخی شعب 
بانکی خواهیم بود. وی همچنین از جایگاه مطلوب قم از لحاظ بستری و فوت بیماران 
کرونایی در میان سایر استان ها خبر داد و گفت: در حال حاضر قم به لحاظ آمار 

بستری و فوت بیماران کرونایی در جایگاه 30 کشوری قرار گرفته است.
نباید درمبارزه با کرونا به صورت جزیره ای عمل کنیم 

احمد حاجی زاده، معاون سیاسی امنیتی استاندار نیز در این جلسه بر همکاری 
و هم افزایی هرچه بیشتر نهاد ها و دستگاه ها برای مقابله با بیماری کرونا تاکید کرد و 
گفت: در شرایط کنونی نباید به هیچ عنوان به صورت جزیره ای عمل کنیم چرا که تنها 

در پرتو کار جهادی و همگانی مشکلات رفع می شود.
حاجی زاده از انسجام شکل گرفته در استان برای مقابله و مبارزه با کرونا خبر داد و 
گفت: در حال حاضر انسجام خوبی در استان در حوزه بهداشت و درمان شکل گرفته 

و نتیجه هم این انسجام وضعیت آبی و مطلوب کنونی رقم خورده است.
وی در ادامه از برخورد ستاد استانی مقابله با کرونا با مدیرانی خبر داد که شیوه 

نامه های بهداشتی را کمتر رعایت می کنند.
حاجی زاده گفت: در جلسات آتی ستاد، مدیرانی که کمترین اهتمام به رعایت 

شیوه نامه های بهداشتی را از خود نشان می دهند معرفی خواهند شد.

سرپرست دانشگاه علوم پزشکی قم خبر داد؛
ثبت وضعیت زرد کرونایی در برخی محله های پردیسان 


